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Niet insluiten

Diversiteit als het nieuwe normaal 
We hebben het er tegenwoordig best veel over: een inclusieve samenleving. 
Maar wat is dat eigenlijk? Best simpel wat mij betreft. Het is een samenleving 
waarbij het niet uitmaakt wat je genderidentiteit is, waarin je afkomst niet 
telt, je kunt houden van wie je wilt, je vrij bent in wat je wel of niet gelooft, en 
waarin een beperking geen drempels oplevert. Het gaat erom wie je zélf bent. 
Het gaat om insluiting in plaats van uitsluiting. Zo’n samenleving gaat over 
ons allemaal! Het biedt ruimte voor mensen om zichzelf te kunnen zijn, voor 
diversiteit aan talenten, voor oprechte nieuwsgierigheid in elkaar. 

Toch is zo’n samenleving helaas nog niet zo vanzelfsprekend. Dat heb ik ook 
zélf ervaren. Toen ik op mijn achttiende een ongeluk kreeg en in een rolstoel 
terecht kwam merkte ik dat onze samenleving helemaal niet zo inclusief is 
als we vaak denken. Veel gebouwen die ik moeiteloos in kon, waren voor mij 
ineens ontoegankelijk geworden. Datzelfde geldt voor het openbaar vervoer. 
En ons sociaal stelsel is vaak ook niet ingericht om mensen er écht bij te 
betrekken. Het stempel ‘anders’ is hardnekkig. Maar wat is eigenlijk ‘anders’ 
en wat is ‘normaal’? Is het normaal dat in onze samenleving mensen worden 
uitgesloten? Dat lijkt me toch niet. 

Als ik kijk naar ons vak, de burgemeesters van Nederland, hebben we een 
cruciale rol om te werken aan zo’n inclusieve samenleving. Als burgemeester 
willen we van iedereen zijn. Dat brengt onze rol natuurlijk ook met zich mee. 
Zijn we eigenlijk zélf wel een afspiegeling van de samenleving? Er staat ons 
dus wat te doen. Juist op dit onderwerp. Laat je in deze editie van ons burge-
meestersblad dan ook inspireren. Je leest ervaringen van collega-burgemees-
ters, krijgt tips hoe je inclusief kunt vergaderen, leert dat diversiteit ook leidt 
tot meer creativiteit en scherpe columns zetten je hopelijk aan het denken.

Ik wil bij deze ook mijn dank uitspreken aan mijn mede redactieleden Hilde 
Westera, Reineke Ponsioen van het NGB, en Marianne Vorthoren, Joyce van 
der Klauw en Ali Kösedag van het team ‘Iedereen doet mee’ van de VNG. 
Want zo’n vraag om gasthoofdredacteur te zijn biedt je de mogelijkheid om 
een editie te maken met een mooie boodschap. Namelijk dat diversiteit het 
nieuwe normaal is. Zeg nou zélf, een samenleving die zo is ingericht dat 
we allemaal uit de voeten kunnen is toch fijner voor iedereen? Een mooie 
opdracht, juist voor burgemeesters! Wat ga jij doen aan diversiteit en inclusie 
in jouw gemeente?

Otwin van Dijk 
Burgemeester Oude IJsselstreek 

VOORWOORD
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DIVERSITEIT

Gebrek aan diversiteit in het openbaar bestuur is een probleem. Een probleem omdat de burger 
zich moet kunnen herkennen in de overheid die het beleid bepaalt dat het leven van diezelfde 

burger raakt. Tegelijkertijd dringt zich ook de vraag op: hoe komt het dat er een gebrek aan 
diversiteit is? En ligt daar niet het echte probleem? Er zijn wellicht vele oorzaken aan te wijzen, 

maar ongelijke kansen door onder andere onbewuste vooroordelen spelen een rol. Het loont 
dus om de effecten van onbewuste vooroordelen te verminderen, zodat dit gelijke kansen 

bevordert. Bijkomend voordeel: een gestructureerd en objectief selectieproces levert ook meteen 
de best gekwalificeerde persoon op. Barbara Bos, eigenaar van All Aboard en trainer van o.a. 

vertrouwenscommissies, geeft tips over onbevooroordeeld selecteren.

Tekst en foto | Barbara Bos

DIVERSITEIT 
BEVORDEREN? 

LEER BETER 
SELECTEREN! 
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Gebrek aan diversiteit
In ‘Staat van het bestuur 2016’ van het 
ministerie van BZK is te lezen dat des-
tijds slechts 4% van de burgemeesters 
bestaat uit mensen met een (niet-wes-
terse) migratieachtergrond. Het is sinds-
dien misschien iets gestegen, maar niet 
veel. Het aantal vrouwelijke burgemees-
ters bedraagt volgens de meest recente 
peiling 31% (Staat van het bestuur 
2022), een stijging van 4% ten opzichte 
van twee jaar eerder. De ‘Female Board 
Index 2023’ laat overigens zien dat in 
het bedrijfsleven het aantal vrouwen in 
de top weer daalt. Ongeveer 15% van de 
mensen in Nederland heeft een beper-
king, maar nog geen half procent van de 
volksvertegenwoordiging en bestuurders 
bestaat uit mensen met een beperking. 
Het zijn allemaal geen onbekende 
cijfers en al jaren lopen er verschillende 
initiatieven om diversiteit onder burge-
meesters te vergroten en ontbrekende 
groepen te stimuleren voor het ambt 
van burgemeester te kiezen. 

Het bevorderen van diversiteit onder 
burgemeesters kan alleen slagen als  
er niet slechts één maatregel of  
initiatief wordt genomen, maar als 
tegelijkertijd op verschillende manieren 
obstakels voor mensen worden weg-
genomen en kansen worden gecreëerd. 
Dat maakt het soms ook lastig om 
te bepalen wat werkt, want er is niet 
slechts één oorzaak. 

Werving en selectie
In ieder geval moet de basis op orde 
zijn. De basis is een proces van werven 
en selecteren dat gestructureerd en 
objectief in elkaar zit, zodat de kwalitei-
ten van de kandidaat op een juiste en 
eerlijke wijze beoordeeld kunnen wor-
den. Als dat niet zo is, bestaat het risico 
dat mensen iemand selecteren die op 
hen lijkt. Want echt objectief oordelen 
is moeilijk. We geloven vaak dat we dat 
kunnen, maar er zijn te veel onderzoe-
ken die het tegendeel bewijzen. We 
willen graag iemand met wie we een 
klik hebben, sterker nog: we vinden dat 
een klik (of het ontbreken daarvan) een 
heel goed criterium is om een keuze (of 
afwijzing) op te baseren. 

Sociale identiteit
Mensen zijn sociale wezens en behoren 
graag tot een groep. Dat betekent dat 
we – bewust dan wel onbewust – altijd 
bezig zijn met te bepalen of mensen  
tot ‘onze groep’ behoren of niet.  
Herkenning van onszelf is daarbij een 
belang rijke factor en dus ook in de  
wervings- en selectieprocedure.  
Managers krijgen nog weleens het  
verwijt dat zij alleen maar kloontjes  
van zichzelf aannemen. In de sociale 
psychologie gaat men ervan uit dat 

DIVERSITEIT

‘We vinden dat een ‘klik’ een 
heel goed criterium is om een 

keuze op te baseren’

‘ Gevoel voor humor is zo 
persoonlijk en context 
afhankelijk, dat is niet te testen’
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degene die selecteert bepaalde eigen-
schappen eerder herkent in iemand die 
op de selecteur lijkt, dan in iemand die 
minder gelijkenis vertoont. Jezelf her-
kennen in de ander zou dus een rol kun-
nen spelen. Jezelf herkennen in iemand 
gaat niet alleen over uiterlijk. Dat kan 
ook gaan over geboren zijn in dezelfde 
regio, gestudeerd hebben in dezelfde 
stad, hobby’s die overeenkomen met die 
van jezelf of op dezelfde school hebben 
gezeten. Het kan van alles zijn. Dit zijn 
echter geen factoren die relevant zijn 
voor het ambt van burgemeester. Toch 
krijgt een kandidaat door die herken-
ning onbewust een streepje voor. Dat is 
niet objectief. De aanvankelijke klik met 
iemand kan uiteindelijk tegenvallen. Een 
klik is ook nog eens heel persoonlijk. 
Waar de één een klik met een kandi-
daat voelt, voelt een ander die niet. Bur-
gemeester, wethouders en raadsleden 
hoeven niet allemaal vrienden te zijn, ze 
moeten vooral samen kunnen werken.

Valkuilen en oplossingen
Waar zou het mis kunnen gaan in de 
procedure voor het selecteren van  
een nieuwe burgemeester? Een paar  
voorbeelden.

- Veel eisen
Aan de vacaturetekst kun je vaak zien 
dat veel mensen zich beziggehouden 
hebben met de inhoud ervan. De 
omschrijving van wie de nieuwe burge-
meester moet zijn, lijkt op een schaap 
met niet vijf maar wel honderd poten. 
De gedachtegang is dat als er maar 
zo veel mogelijk eisen in een vacatu-
re staan, dit de beste kandidaten zal 
aantrekken. Bovendien zijn de criteria 
vaak verwoord in termen van persoon-
lijkheid. Beide punten zijn belangrij-
ke valkuilen die ruimte bieden aan 
onbewuste vooroordelen. Een kandidaat 
waar de selecteur een ‘klik’ mee heeft, 
voldoet namelijk altijd wel aan één van 
die eisen. Het is dan heel gemakkelijk 
toeredeneren naar de kandidaat van 
voorkeur. Daarmee lijkt het een ratio-
nele keuze, maar dat is het niet. Had 
de vertrouwenscommissie van tevoren 
bepaald wat zij echt belangrijk vond, 
dan had dat niet gekund.

-  Irrelevante of niet te toetsen 
eisen

Er staan in vacatureteksten nogal eens 
irrelevante en ook niet te toetsen eisen. 
Het staat er regelmatig in: we zoeken 
iemand met gevoel voor humor. Het is 
begrijpelijk, er mag best gelachen wor-
den tijdens het werk, we houden ervan. 
Maar het is zo’n eis die nou eenmaal 
niet te toetsen is in de werving en selec-
tie. Wat ga je vragen: “Vertel eens een 
mop?”, “Geef eens een voorbeeld waar-
in je je gevoel voor humor hebt ingezet 
in een situatie?”. Gevoel voor humor is 
zo persoonlijk en context afhankelijk, 
dat is niet te testen. Bovendien zijn de 
meeste sollicitanten bloednerveus voor 
het gesprek en leer je mensen én hun 
gevoel voor humor vaak pas kennen  
als je ze een tijdje meemaakt op het 
werk. Het is veel beter om in de  
beschrijving van de werkomgeving en 
de functie aan te geven dat de sfeer op 
het werk ontspannen is en dat er ook 
gelachen wordt, naast dat er serieus 
gewerkt wordt.

- Meten is weten
Het is aan te raden om te werken 
met scoreformulieren, ook dat komt 
de objectieve beoordeling ten goede. 
Wel moet dan worden uitgewerkt welk 
antwoord een kandidaat bijvoorbeeld 
5 punten oplevert en welk antwoord 
maar 1 punt waard is. Dit vergt vaak wel 
wat tijd om dat goed te doen. Een niet 
uitgewerkt scoreformulier is eigenlijk 
zinloos. Als de leden van de vertrou-
wenscommissie gaan scoren op gevoel, 
dan krijgen onbewuste vooroordelen 
wederom te veel ruimte. Bovendien:  
hoe gaat een discussie naderhand,  
als het aantal punten vooraf niet  
duidelijk is gedefinieerd?

-  Evalueer per criterium, niet per 
kandidaat

Na de gesprekken evalueren de leden 
van de vertrouwenscommissie samen 
de kandidaten. Het is misschien verlei-
delijk om de kandidaten één voor één 
door te nemen, maar het is verstandiger 
om telkens een vraag of competentie te 
bespreken. Dat bevordert de objectivi-
teit en helpt om de juiste kandidaat te 
kiezen. Dit heeft te maken met zoge-

noemde ‘horn en halo effecten’  
(Bohnet, e.a. 2016). Daarmee wordt 
bedoeld dat als een kandidaat op de 
eerste vraag een fantastisch antwoord 
heeft gegeven, dit het effect kan heb-
ben dat de selecteur de antwoorden op 
de volgende vragen positiever beoor-
deelt. Het brein gaat namelijk onbewust 
op zoek naar bevestiging van die eerste 
positieve (halo effect) of negatieve 
indruk (horn effect).

Er zijn nog veel meer valkuilen te 
noemen en tips te geven voor een 
gestructureerde en objectieve werving 
en selectie, maar dit is een goed begin. 
Leden van de vertrouwenscommissie 
zullen misschien maar één keer te 
maken krijgen met het selecteren van 

DIVERSITEIT
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'Burgemeester, 
wethouders en 
raadsleden hoeven 
niet allemaal 
vrienden te zijn, 
ze moeten vooral 
samen kunnen 
werken' 

een nieuwe burgemeester. Het kan 
zijn dat zij in eerdere functies ervaring 
hebben opgedaan met selectieproce-
dures, maar meestal is het niet de kern 
geweest van eerdere werkervaring. Dat 
betekent dat de meesten best wat hulp 
kunnen gebruiken. 

Training
Het College voor de Rechten van de 
Mens (hierna: het College) ziet in de 
zaken die het behandelt dat stereotypen 
in werving en selectie een rol spelen. 
Soms bewust, maar ook onbewust. Dit 
zorgt ervoor dat er lang niet altijd sprake 
is van gelijke kansen bij het solliciteren 
naar een baan. Reden voor het College 
om in 2013 een uitgebreid literatuuron-
derzoek te publiceren over de effecten 

van stereotypen in werving en selectie 
en daar ook direct een training aan te 
koppelen. Meer kennis en bewustwor-
ding over hoe stereotypen je beoor-
deling vertroebelen, motiveert om het 
proces van werven en selecteren meer 
gestructureerd en objectiever in te rich-
ten. Dit zorgt er bovendien voor dat er 
betere kandidaten worden geselecteerd. 
Gelijke kansen ontstaan niet vanzelf, 
dat vergt wel enige inspanning. 

Inmiddels wordt deze training al tien 
jaar gegeven door trainers die door het 
College gecertificeerd zijn. Dat betekent 
dat deze trainers zelfstandig werken, 
maar wel samenwerken met het College 
als het gaat om de ontwikkeling van het 
materiaal. Een aantal jaar geleden is 

er een versie van de training gemaakt 
die zich met name richt op selectie in 
een politieke omgeving. Het ministerie 
van BZK heeft budget vrijgemaakt om 
vertrouwenscommissies de gelegenheid 
te bieden gebruik te maken van de 
kennis en ervaring die is opgedaan met 
de training. 

Meer informatie kan worden verkregen 
via Paul Winters, beleids medewerker bij 
de afdeling Inrichting Openbaar Bestuur 
(paul.winters@minbzk.nl)  ■

DIVERSITEIT
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DISCRIMINATIE EN RACISME

Hoe typeert u het huidige  
sociaal-maatschappelijke klimaat?
Ik zie een zwaar gepolariseerd land, 
waarbij in het politieke en publieke  
discours mensen als profiteurs, 
fraudeurs of gelukzoekers worden 
weggezet. Daarmee wordt een stevige 
scheiding gecreëerd van zij die hier 
thuishoren en zij die hier niet thuisho-
ren. Mensen worden in hokjes gestopt 
op basis van persoonlijke kenmerken 
als huidskleur, seksuele gerichtheid, 
handicap, geloof of gender. Terwijl onze 

Grondwet – voor zover ik weet zijn we 
daarin uniek – toch juist begint met  
het gelijkheidsbeginsel, ook wel be-
kend als het non-discriminatie artikel. 
Veel burgers voelen zich niet gezien 
of gehoord en grote groepen mensen 
haken af. In de Troonrede van afgelo-
pen september sprak de Koning rake 
woorden: ‘Er is nog altijd discriminatie 
en racistische uitsluiting in de samen-
leving.’ Dat is geen terloopse opmer-
king. Het is iets waar we ons diep voor 
zouden moeten schamen.

In hoeverre verschilt Nederland 
daarin van andere landen?
Discriminatie en racisme is een groot 
probleem in Nederland, ook als je het 
vergelijkt met andere landen. Het holt 
de samenleving uit. Uit wetenschap-
pelijk onderzoek blijkt dat in Duitsland 
mensen met een Turkse achtergrond 
minder gediscrimineerd worden dan in 
Nederland. Dat geldt ook voor een land 
als Spanje, waar mensen met een Ara-
bische achtergrond minder discrimina-
tie ervaren dan in Nederland het geval 

Bestrijding van discriminatie en racisme is bij gemeenten en provincies – op 
een enkele positieve uitzondering na – nog altijd een ondergeschoven kindje. Zo 
stelt Rabin Baldewsingh, Nationaal Coördinator tegen Discriminatie en Racisme. 
Een pleidooi van hem om dit onderwerp standaard in de portefeuille van de 
burgemeester onder te brengen, kreeg weinig bijval. Baldewsingh vraagt zich af 
waarom er vanuit de Vereniging Nederlandse Gemeenten (VNG) zo weinig gebeurt 
als het gaat om bestrijding van discriminatie en racisme en waarom bestuurders 
nog altijd wegkijken. Een gesprek met de man die zelf van 2006 tot 2018 
wethouder was in Den Haag, en dus ook de andere kant van de tafel goed kent. 

 INTERVIEW MET RABIN BALDEWSINGH, NATIONAAL COÖRDINATOR TEGEN DISCRIMINATIE EN RACISME 

DISCRIMINATIE 
EN RACISME HOLLEN DE 

SAMENLEVING UIT 

Tekst en foto | Nationaal Coördinator tegen Discriminatie en Racisme
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is. En qua uitsluiting op de arbeids-
markt en de woningmarkt zitten we op 
het niveau van Amerika. En ik hoef u 
niet uit te leggen dat er in Amerika het 
nodige mis is.

Hoe vertaalt zich dat naar  
gemeenten?
Uitsluiting in de samenleving is schrij-
nend zichtbaar in vooral gemeenten 
en gemeentelijke organisaties: in het 
onderwijs, op de arbeidsmarkt, op de 
woningmarkt, in de horeca en op sport-
velden. In bestuurlijk Nederland is het 
bij uitstek de rol van gemeenten om 
als eerste overheid de zorgplicht uit te 
oefenen en iedereen in gelijke gevallen 
gelijke kansen te bieden. Gemeenten 
moeten dus het voortouw nemen om 
het verschil te maken voor de eigen 
burgers. Daarvoor is het van groot be-
lang om discriminatie en racisme stevig 
aan te pakken. Dat kan alleen maar als 
iedereen – het College van Burgemees-
ter en Wethouders, de gemeenteraad, 
de gemeentesecretaris, etc. – ervan 
doordrongen is dat discriminatie en ra-

cisme het gif vormen van onze samen-
leving. En wanneer de bestrijding ervan 
op de politieke en bestuurlijke agenda 
komt en blijft. Niet alleen met woorden, 
maar vooral met concrete daden. Want 
papier is helaas geduldig…

U klinkt strijdbaar, maar ook een 
beetje moedeloos
Dat klopt. Het is duwen en trekken.  
Ik steek veel energie in ‘pushing back 
on the push back’. Weet u, inclusie 
in de samenleving, op het stadhuis 
en in gemeentelijke dienstverlenings-
organisaties, kan je niet overlaten aan 

de grillen van de politiek. Het herken-
nen en erkennen van diversiteit én 
tegelijkertijd inclusief handelen zijn be-
langrijke pilaren van een verbonden sa-
menleving. Een cruciaal element hierin 
is het stevig veroordelen en bestrijden 
van discriminatie en racisme. Doe je 
dat niet, dan beschadig je het ‘maat-
schappelijk weefsel’, om te beginnen 
op lokaal niveau. Dat kunnen wij ons 
simpelweg niet permitteren. Ik citeer 
opnieuw de Koning: ‘Er ligt een grote 
opdracht voor iedereen die politieke 
of bestuurlijke verantwoordelijkheid 
draagt om mensen houvast en hoop te 

'Discriminatie en racisme aanpakken 
kan alleen maar als iedereen  

ervan doordrongen is dat dit het 
gif vormt van onze samenleving.' 

Rabin Baldewsingh Nationaal Coördinator tegen Discriminatie en Racisme

DISCRIMINATIE EN RACISME
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bieden in een tijd van grote veranderin-
gen. Zo kunnen we blijven bouwen aan 
het maatschappelijk weefsel van ons 
land’. Ik ben het daar zeer mee eens.

Moeten we ons zorgen maken, of 
ziet u ook lichtpuntjes?
Lichtpuntjes zijn er altijd, maar er is 
alle reden om ongerust te zijn. Niet 
alleen omdat bestuurders bij gevallen 
van uitsluiting vaak wegkijken, maar 
vooral ook omdat we discriminatie  
en racisme in onze samenleving  

zien toenemen. Reeds in 2020 meldde 
het Sociaal en Cultureel Planbureau in 
haar rapport Ervaren Discriminatie in 
Nederland II dat ruim een kwart – liefst 
27% – van de Nederlandse inwoners 
discriminatie ervaart. Volgens het SCP 
zijn de gevolgen groot: Mensen kunnen 
zich terugtrekken uit de samenleving, 
het vertrouwen verliezen in instituties 
of afhaken als het gaat om onderwijs  
of werk zoeken. Een inclusieve samen-
leving is daarmee nog ver weg, zo con-
cludeerde het SCP in een persbericht.  
En vorig jaar bleek uit de Veiligheids-
monitor van het CBS en het ministe-
rie van Justitie en Veiligheid dat 1,6 
miljoen mensen zich gediscrimineerd 
voelen. Dan hebben we het dus over 
11 procent van de inwoners van 
Nederland van 15 jaar of ouder. Voor 
specifieke doelgroepen liggen de 
percentages zelfs hoger: het dubbele of 
meer. Bijvoorbeeld bij mensen van  

Surinaamse, Nederlands-Caribische 
en Marokkaanse herkomst. Vrouwen 
ervaren iets vaker discriminatie dan 
mannen, jongeren vaker dan ouderen, 
en homoseksuelen en biseksuelen 
vaker dan heteroseksuelen. En tot slot: 
antidiscriminatiebureau Artikel 1  
becijferde vorig jaar dat uit geregis-
treerde politiecijfers blijkt dat discrimi-
natie voor het derde jaar op rij toe-
neemt. In vergelijking tot 2019 was het 
aantal politieregistraties toegenomen 
met 23 procent.

Wat zeggen die cijfers u?
Het zijn geen cijfers. Het is geen papier. 
Het gaat over mensen, over emoties 
en over leed dat hen wordt aangedaan. 
En dus zijn het heftige constateringen 
die zorgen baren. Die zorgen worden 
alleen maar groter als je je realiseert 
dat 65 procent van de Nederlandse ge-
meenten geen antidiscriminatiebeleid 
heeft. KIS (Kennisplatform Inclusief 
Samenleven)/Movisie heeft dat vorig 
jaar uitgezocht. Als reden noemen 
gemeenten een gebrek aan capaciteit 
op het stadhuis én ‘de gedachte dat 
het niet nodig is om discriminatie tegen 
te gaan’. Schandalig. Hierdoor ont-
breekt nog altijd een goed doordacht 
plan om discriminatie en racisme tegen 
te gaan. En dan gaat het niet alleen 
om aanpak van discriminatie op grond 
van afkomst, seksuele gerichtheid en 
genderdiversiteit, maar met nadruk 
ook over validisme (discriminatie van 

mensen met een beperking, red.).  
Opmerkelijk, want toegankelijkheid 
wordt vaak juist als topprioriteit ge-
noemd. Ik zie dat dan als lege huls.

Maar iedere gemeente heeft  
tegenwoordig toch een anti -
d iscriminatievoorziening, een ADV, 
waar mensen terecht kunnen met 
klachten en vragen?
Ook daar is nog wel het nodige op 
af te dingen. Gemeenten hebben de 
ADV vaak regionaal georganiseerd, 
zonder stevig financieel commitment 
of doorzettingsmacht. En preventieve 
taken worden in eigen hand gehouden, 
zonder daar zichtbaar beleid op te 
ontwikkelen. Plichtmatig wordt er wel 
voldaan aan de WGA, de Wet gemeen-
telijke antidiscriminatievoorzieningen, 
maar een helder en daadkrachtig plan 
om echt werk te maken van inclusie is 
ver te zoeken. Het lijkt alsof gemeenten 
dit niet tot hun kerntaak rekenen. Uit 
hetzelfde onderzoek van KIS/Movisie, 
waar ik net ook al uit citeerde, blijkt 
zelfs dat 6 procent van de gemeenten 
helemaal geen ADV heeft, terwijl dit 
toch echt wettelijk verplicht is. Mede 
naar aanleiding hiervan heeft toen-
malig minister Hanke Bruins Slot van 
Binnenlandse Zaken en Koninkrijks-
relaties eerder dit jaar alle gemeenten 
een brief gestuurd met een aansporing 
en met handreikingen om het lokale 
antidiscriminatiebeleid te versterken. 
Helaas zien we ook hier dat gemeen-
ten daar weinig mee doen. Er worden 
andere politieke keuzes gemaakt. En 
het geld dat vanuit het Gemeentefonds 
beschikbaar is voor het bevorderen van 
inclusie en het bestrijden van discrimi-
natie en racisme, besteedt men liever 
aan groen, vuilnisbakken, lantaren-
palen of stoeptegels. Ik zeg het wat cru, 
maar daar komt het wel op neer.

'Bij diversiteit is gelijkwaardigheid  
en representativiteit nog niet 
gegarandeerd. Dat is wel het  
geval bij inclusie'

DISCRIMINATIE EN RACISME
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In de krant lees je met enige  
regelmaat over discriminatie  
bij of vanuit overheidsinstanties. 
Zijn dat incidenten of zit het  
volgens u dieper?
Het zit dieper. Na het Toeslagenschan-
daal kwam aan het licht dat er sprake 
is van discriminatie en racisme bij het 
ministerie van Buitenlandse Zaken en 
bij het ministerie van Sociale Zaken en 
Werkgelegenheid. En nu zijn er brieven 
binnengekomen van ambtenaren in de 
gemeenten Den Haag en Amsterdam; 
brieven waarin melding wordt gemaakt 
van discriminatie en een onveilige, 
niet-inclusieve werkomgeving. Van 
incidenten kun je dus al lang niet meer 
spreken. Ik verwacht de komende  
periode een verdere toename; ener-
zijds omdat er meer en vaker on-
derzoek wordt gedaan, maar vooral 
ook omdat bestuurders hun rol niet 
pakken. Wat mij betreft moet de aan-
pak van discriminatie en racisme bij 
een gemeente in handen zijn van een 
neutraal persoon binnen het College 
van Burgemeester en Wethouders. In 
mijn ogen hoort dit – liefst standaard 
– tot de portefeuille van de burgemees-
ter, die bij uitstek de hoeder is van de 
lokale democratie en van de sociale 
veiligheid in een gemeente. ‘Pak die 
handschoen op’, zo luidde mijn eerdere 
oproep. Ondanks alle – in mijn ogen 
onterechte – kritiek wil ik die oproep op 
deze plek, in dit blad, graag herhalen. 
Want discriminatie en racisme tasten 
de sociale veiligheid aan en vergroten 
de kloof tussen burger en bestuur. 
Als je mensen uitsluit, dan komt ook 
de openbare orde in gevaar. Een 
burgemeester kan als burgervader of 
burgermoeder als geen ander de eigen 
inwoners in hun kracht zetten en ge-
zamenlijk koersen naar een inclusieve 
samenleving. Hier liggen grote kansen.

Hoe zou dat er concreet uit  
moeten zien?
U daagt mij uit, daar houd ik van. Tegen 
alle Nederlandse burgemeesters zeg 
ik: pak die rol van aanjager, norm-
steller en bewaker. Neem de regie. 
Zorg ervoor dat jouw organisatie én 
de dienstverlening divers is en dat de 
werkvloer inclusief is. Redeneer niet 
dat je met diversiteitsbeleid klaar bent. 
Diversiteitsbeleid is immers iets anders 
dan inclusiebeleid. Bij diversiteit is 
gelijkwaardigheid en representativiteit 
nog niet gegarandeerd. Dat is wel het 
geval bij inclusie. Ontwikkel een visie 
en zorg voor draagvlak. Stel vast waar 
je met jouw samenleving, met jouw ge-

meente, dorp of stad, naar toe wil. Stel 
heldere doelen en werk nauw samen 
met de ADV’s. Veranker het beleid in 
de gemeentelijke organisatie en voer 
uit wat je bepaald hebt. Zorg ervoor dat 
daarvoor menskracht en middelen be-
schikbaar zijn. Monitor de uitvoering en 
stel zo nodig het beleid bij. Zorg ervoor 

dat je verantwoording aflegt. Pas dan 
kunnen de zorgtaken vanuit een breed 
perspectief vorm en inhoud krijgen 
en zullen alle inwoners zich gezien en 
gehoord voelen.

Wat zou u verder nog mee willen 
geven?
Dat hier ook een stevige taak ligt voor 
het Nederlands Genootschap van 
Burgemeesters en voor de VNG. Beide 
moeten hun rol pakken en gemeenten 
aansporen om meer aan inclusiviteit 
te doen. Ik denk dat vooral de VNG 
zich als aanjager richting gemeenten 
kan opstellen, door ook in de eigen 
organisatie structuren in te bouwen 
waarbij door bestuurders regelmatig 
over het bestrijden van discriminatie en 
racisme wordt gesproken. Spreek de 
gemeenten aan op hun zorgplicht ten 
aanzien van inclusie en diversiteit. En 
neem zelf ook de verantwoordelijkheid 
door bijvoorbeeld op het Jaarcongres 
stil te staan bij wat de rol van burge-
meesters in het antidiscriminatiebeleid 
kan zijn. Tegen zowel de VNG als het 

Genootschap van Burgemeesters zeg 
ik: Kijk niet weg, vind het niet alleen be-
langrijk, maar doe er ook wat aan. Een 
heldere aanpak van discriminatie en 
racisme binnen de gemeentegrenzen is 
een cruciale voorwaarde om te komen 
tot een inclusieve samenleving. Maak 
er werk van!  ■

'Als je mensen  
uitsluit komt ook  
de openbare orde  

in gevaar'

DISCRIMINATIE EN RACISME

'Het zijn geen cijfers, 
het gaat over mensen, 

over emoties en over leed 
dat hen wordt aangedaan' 
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VRIJHEID

VOORUITBLIK LUSTRUMPROGRAMMA 80 JAAR VRIJHEID

OP WEG NAAR 
80 JAAR VRIJHEID: 

‘SOMMIGE VERJAARDAGEN ZIJN SPECIALER DAN DE ANDERE’ 

In september 2024 gaat de viering van 80 jaar vrijheid van start. Het is dan precies 80 jaar 
geleden dat de zuidelijke provincies bevrijd werden. Terwijl de voorbereidingen voor het 
lustrumjaar in volle gang zijn, blikken Wim van de Donk, voorzitter van het Nationaal Comité 
4 en 5 mei, en Femke Klein, coördinator van het lustrumprogramma 80 jaar vrijheid, 
vooruit en spreken ze over het belang van de viering van dit vrijheidslustrum. “Dit jubileum 
zorgt voor extra focus op de kwetsbaarheid van vrijheid.” 

Tekst | Yasmina Aboutaleb
Foto | Frank van Delft 'Het herdenken van de 

oorlog en het vieren van de 
bevrijding is elk jaar belangrijk' 
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VRIJHEID 

“Het is Den Bosch geworden in plaats 
van Flevoland”, zegt Wim van de Donk 
tegen Femke Klein als ze tijdens de 
videocall in beeld verschijnt. Zij hebben 
in de Brabantse provinciehoofdstad met 
alle commissarissen van de Koning een 
eerste gesprek over de viering van  
80 jaar vrijheid. Dat is nodig, want hoe-
wel de viering over een jaar start, zijn de 
voorbereidingen voor het lustrumjaar al 
in volle gang. Het Nationaal Comité is 
daarbij verantwoordelijk voor de afstem-
ming, de communicatie en de onder-
steuning van de landelijke en regionale 
programma’s van 80 jaar vrijheid dat 
plaatsvindt van september 2024 tot en 
met augustus 2025.

Waarom is het belangrijk dat het 
80-jarige jubileum wordt gevierd?
Klein: “Het herdenken van de Tweede 
Wereldoorlog en het vieren van de 
bevrijding is elk jaar belangrijk. Het gaat 
om terugkijken naar de verschrikkingen 
van de oorlog: de rechtsongelijkheid, 
de militaire strijd, het verzet. En om 
vooruitkijken: hoe zorgen we ervoor 
dat dat niet weer gebeurt? Daar iedere 
vijf jaar samen extra aandacht aan 
besteden, zorgt voor een extra focus op 
de kwetsbaarheid van onze vrijheid en 
democratie.”
Van de Donk: “Je zou kunnen zeggen: je 
viert sommige verjaardagen ook wat bij-
zonderder. Als je 50 jaar wordt, geef je 
ook een specialer feestje dan wanneer 
je 49 wordt. Het is natuurlijk belangrijk 
dat we ieder jaar herdenken. Het feit 
dat de oorlog geen geschiedenis is 
maar een levende actualiteit, notabene 
bij ons om de hoek, geeft nu een extra 
lading aan de vrijheidsviering en een 
extra opdracht om het goed te doen. Na 
80 jaar vrijheid voelt 100 jaar vrijheid 
niet meer ver weg. We moeten het lus-
trum daarom ook gebruiken om al na te 
denken hoe we aan nieuwe generaties 
de betekenis van het herdenken van de 
Tweede Wereldoorlog, de Holocaust en 
het vieren van de vrijheid doorgeven. De 
generaties die het zelf hebben meege-
maakt, zijn op een gegeven moment 
niet meer bij ons. Hoe bestendigen we 
die traditie dan?”

Probeert u eens antwoord op die 
vraag te geven.
Van de Donk: “Ik heb een lunch georga-
niseerd met alle ambassadeurs van de 
geallieerde landen en Duitsland om hier 
samen over na te denken. Tijdens de 
internationale herdenking in Normandië 
staan we op het strand met de parachu-
tes en de militaire voertuigen, maar de 
veteranen die toen gevochten hebben 
voor onze vrijheid zijn inmiddels bijna 
allemaal overleden. Toen zei een van 
de ambassadeurs: ‘Maar hun klein-
kinderen niet.’ Die derde generatie is 
vaak meer dan hun ouders in gesprek 
geweest met hun opa's en oma's over 
wat er toen gebeurde. Dus misschien 
moeten we kleinkinderen of kinderen 
uitnodigen om een rol te spelen, als ver-
tegenwoordiger van hun grootouders die 
voor onze vrijheid hebben gevochten.”

Mevrouw Klein, u werkt namens 
het comité samen met onder meer 
de provincies, het ministerie van 
VWS en het vfonds (Nationaal 
fonds voor Vrede, Vrijheid en  
Veteranen red.) aan de totstand-
koming en uitvoering van het 
lustrumprogramma. Kunt u al iets 
over de invulling vertellen?
“Daarover zijn we volop in gesprek. We 
maken het programma echt samen 
met alle betrokken partners. En er is 
veel aandacht voor lokale verhalen en 
perspectieven. We staan stil bij alle mijl-
palen, zoals de start van de bevrijding in 
Limburg en vervolgens in Noord-Brabant 
en Gelderland, waar vreselijk gevochten 
is. In april 2024 vieren we de bevrijding 
van Oost- en Noord-Nederland. In janua-

ri 2025 herdenken we dat Auschwitz  
80 jaar daarvoor bevrijd is. Het hoogte-
punt van de vieringen en herdenkingen 
zijn natuurlijk 4 en 5 mei 2025. De 
laatste mijlpaal is de Indië-herdenking 
in Den Haag op 15 augustus. Bij alle 
programmaonderdelen kijken we niet 
alleen terug naar dat verleden, maar 
vertalen we dat ook naar nu. Door op 
persoonlijke verhalen in te zoomen 
wordt die geschiedenis beter invoelbaar. 
Dat kan door een kunstenaar te vragen 
die verhalen te verbeelden of door bij 
een campagne jongeren te betrekken 
die hun eigen interpretatie geven van 
die geschiedenis. Maar zo concreet zijn 
de plannen in deze beginnende fase 
nog niet, wat dat betreft komt die vraag 
te vroeg.”

Wanneer bent u tevreden? 
Van de Donk: “Als we erin geslaagd zijn 
om op een heel waardige manier, met 
betrokkenheid van veel mensen en alle 
generaties, dat lustrumjaar die extra 
kleur te geven. Als we hebben laten zien 
dat het niet alleen om de geschiedenis 
gaat, maar dat we ook vooruitkijken. Dat 
we daarnaast alle discussies over deze 
traditie op een goede en waardige ma-
nier samenbinden en dat er ook weer 
wat nieuwe elementen in ontstaan.” ■

'Oorlog is geen 
geschiedenis, 

maar een levende 
actualiteit, nota bene 

bij ons om de hoek' 

Wim van de Donk (1962, Veghel) is voorzitter van het Nationaal Comité 4 en 5 mei en rector magnificus en 
voorzitter van het College van Bestuur van Tilburg University. Daarvoor was hij commissaris van de Koningin 
respectievelijk Koning in Noord-Brabant (2009-2020), voorzitter van de Wetenschappelijke Raad voor het 
Regeringsbeleid (2004-2009) en hoogleraar maatschappelijke bestuurskunde. 

Femke Klein (1974, Doetinchem) is sinds mei 2023 coördinator van het lustrumprogramma 80 jaar  
vrijheid bij het Nationaal Comité 4 en 5 mei. Daarvoor was ze programmadirecteur van het Brabantse  
herdenkingsprogramma in het kader van de viering van 75 jaar vrijheid. In 2022 organiseerde ze de  
Nationale Viering van de Bevrijding in de provincie Noord-Brabant. Sinds 2019 is ze als bestuurslid  
betrokken bij de Vrijheidscolleges.  
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IN GESPREK MET CÉLINE BLOM, BURGEMEESTER NUNSPEET 

KAN EEN MEISJE OOK 
BURGEMEESTER ZIJN? 

INTERVIEW 

Je bent anderhalf jaar burge-
meester van Nunspeet. Eerst als 
waarnemer. Nu ook als de vaste 
burgemeester. Merk je verschil? 
Ja, eerst was het toch wat met de 
handrem erop. Want je bent toch 
‘maar’ een waarnemer. Wat doe je wél 
en wat doe je níet? Ik besloot vooral 
dichtbij mezelf te blijven. Om kennis 
te maken met de gemeente heb ik 
een open uitnodiging gestuurd aan 
iedereen. Zo heb ik met een Syrisch 
gezin meegegeten, gewandeld met 
een historicus en gesproken met 
inwoners die hun zorgen wilden delen. 
Ik ging er redelijk onbevangen in. 
Het voelt wel anders nu ik de vaste 
burgemeester ben. Ik kom ook in een 
andere rol. Zo wil ik niet alleen de 
‘ronde miss’ zijn die representatie-
ve dingen doet, maar me ook meer 
inhoudelijk laten zien. Ik richt mij nu 
vooral op burgerparticipatie, commu-

nicatie en een nieuw vergadermodel. 
Naast natuurlijk openbare orde en 
veiligheid. Dat je gekozen wordt door 
de gemeente zélf voelt wel echt als 
steun. Dat ze voor jou kiezen en je 
niet langer als waarnemer ‘geplaatst’ 
bent. Ik heb ook twee keer een 
‘honderddagen-gesprek’ gehad. Eerst 
als waarnemer. De tweede keer als 
vaste burgemeester. Wie kan dat nou 
zeggen? Nou ik dus!

Hoe bevalt het?
Ik vind het hartstikke leuk! Je kunt 
echt wat van jezelf laten zien. Met 
name als er wat aan de hand is. Als 
er een incident is, vind ik dat altijd 
heel vervelend voor de mensen die 
het treft, maar er gaat bij mij wel iets 
aan. Een vorm van adrenaline. Je 
kunt dan wat betekenen. Maar het 
burgemeesterschap aanbevelen voor 
iedereen? Nee, dat zou ik niet doen. 

Want je staat altijd aan. Zelfs als ik 
op vakantie ben, hou ik in de gaten 
hoe het gaat in Nunspeet. Als er iets 
ernstigs aan de hand is móet je er 
toch bij zijn en misschien terug. Het 
vraagt dus wel veel van je. Daar maak 
ik me ook wel eens zorgen over. Niet 
alleen voor mezelf, maar voor het vak. 
Is dit menselijkerwijs wel te doen? 
Natuurlijk, we wíllen het zelf. Maar 
is het verstandig zo? Je moet er wel 
tegen kunnen. Zo moet je ook een 
dikke huid hebben. Je kunt namelijk 
flink wat commentaar krijgen. Maar 
als je veel energie hebt en je wil wat 
betekenen voor de samenleving is dit 
de mooiste baan die er is.

Kende je Nunspeet voordat je er 
burgemeester werd?
Eerlijk antwoord? Nee, ik kende  
Nunspeet niet zo goed. Ik ben  
opgegroeid in Barneveld, dus ik  

Tekst | Otwin van Dijk 
Foto | Gemeente Nunspeet 

Ze is vrouw en lid van D66. Eerder was ze Statenlid en 
fractievoorzitter in Gelderland. Nu de burgemeester van Nunspeet. 
Een gemeente waarin een flink deel van de bijna 30.000 inwoners 
een christelijke achtergrond heeft. Toch blijken deze burgemeester 
en de gemeente een uitstekende match. Binnen anderhalf jaar tijd 
heeft Céline Blom zich namelijk best geliefd gemaakt. Eerst als 
waarnemer, sinds een half jaar ook als vaste burgemeester.  
De gemeenteraad koos vol overtuiging voor haar. Hoe doe je dat? 
Tijd voor een goed gesprek over diversiteit, inclusie en omgaan 
met verschillen.  
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ken de cultuur in deze streek wel goed. 
Maar als ik niet gevraagd was om waar-
nemer te worden, weet ik niet of ik wel 
gesolliciteerd zou hebben. En ik denk 
dat de vertrouwenscommissie van  
Nunspeet mij dan waarschijnlijk ook 
niet zou hebben uitgenodigd. Dus toen 
de Commissaris van de Koning mij 
vroeg of ik waarnemer wilde worden 
in Nunspeet was ik eigenlijk best 
verbaasd. Ik? Een vrouw, D66-er… 
Dat lijkt toch niet de meest voor de 
hand liggende optie. Ik ben me als een 
razende gaan verdiepen in Nunspeet. Ik 
merkte dat náást het imago van een bi-
blebelt-gemeente, het ook een kunste-
naarsdorp is, ze heel veel doen op het 
terrein van toerisme en het een prach-
tige natuur heeft, en een flinke ontwik-
kelambitie. Dat vind ik heel interessant. 
Ik heb dus ‘ja’ gezegd. Met mezelf had 
ik afgesproken dat ik dit een jaar zou 
proberen om ervaring op te doen. En in 
dat jaar gebeurde er écht wat. Ik vind 
het heel mooi wat hier gebeurt. 

Hoe heb je je voorbereid op het 
burgemeesterschap? 
Ik had wel laten doorschemeren dat ik 
ooit burgemeester wilde worden, maar 
nog niet per se nu. Ik ben bovendien 
geen wethouder geweest. En je merkt 
dat vertrouwenscommissies het liefst 
een herkenbaar iemand hebben. Dat is 
dan toch vaak een man, vijftig-plus en 
oud-wethouder. Ik heb daarom meege-
daan met het ‘zij-instromersklasje’ van 
het ministerie van Binnenlandse Zaken 
(Oriëntatieprogramma). Dat is een hele 
mooie manier om je voor te bereiden op 
het burgemeesterschap. Ik wil echt be-
nadrukken dat dat klasje heel belang-
rijk is! Ook om diversiteit te stimuleren. 
Ik was trouwens pas net met het klasje 
begonnen toen ik gevraagd werd om 
waarnemer te worden. Was ik er al 

klaar voor? Ik had bovendien het beeld 
dat waarnemers altijd zwaargewichten 
met burgemeesterservaring zijn. Ik vond 
het dus best spannend. Ik had hele-
maal geen lokale ervaring. Ook nooit in 
een gemeenteraad gezeten. Dan kom je 
in een gemeente en je bent er meteen. 
Mensen kijken naar jou.

Wat waren de reacties toen je in 
Nunspeet kwam?
Ik kreeg veel felicitaties en ook hele 
lieve en positieve berichtjes. Op social 
media was het naast positief ook wel 
eens naar. Ik heb twee keer echt een 
flinke storm gehad. De eerste keer toen 
ik benoemd werd als waarnemer en de 
tweede keer toen ik voor vast kwam. 
Dat ging soms heel ver. Dat mensen 
er allemaal dubieuze dingen achter 
zochten. Het was voor het eerst dat 
ik op deze manier met sociale media 
te maken had. Overigens ging het 
daarbij niet zozeer over het feit dat ik 
een vrouw ben, maar vooral om mijn 
partijachtergrond. Ik merkte trouwens 
óók dat een deel het juist heel fijn vond 
dat ik als vrouw burgemeester werd 
in Nunspeet. Ik had niet verwacht dat 
dat zo’n impact zou hebben. Ik vind 
het zelf namelijk niet echt een reden 
om iemand te kiezen. Of je nou man of 
vrouw bent, maakt mij niet uit. Het gaat 
om je kwaliteiten. Ik ben wel verrast dat 
het écht een factor is. Maar ik moet ook 
bekennen dat een deel van de samen-
leving het ingewikkeld vindt dat ik een 
vrouw ben.

Waaraan merk je dat?
Ik mocht toen ik net waarnemer was 
een keer op het voetbalveld een foto 
maken met zo’n veertig jongetjes. Ik 
had zelfs m’n ambtsketting om. Want 
dat doe je natuurlijk met kinderen. 
Ik kreeg de vraag van één van die 
jongens: “Waar blijft de burgemees-
ter nou?” Een moeder die in de buurt 
stond zei enigszins beschaamd: “Maar 
dit ís de burgemeester.” Toen kwam 
uit de tenen van die jongen: “Maar kan 
een meisje ook burgemeester zijn?” Ik 
dacht toen: “Het is zo goed dat ik hier 
ben!” Ik doe wel extra m’n best om ver-
binding te zoeken met mensen en groe-
pen die het spannend vinden dat Nun-
speet nu een vrouwelijke burgemeester 
heeft. En ook nog van D66. Ik zeg dan 
altijd dat ik hier niet zit namens mijn 
partij, maar dat ik er ben voor iedereen 
en als burgemeester altijd ‘boven de 
partijen sta’. Ik laat dat ook zíen. Zo ga 
ik in contact met alle kerken. Als het op 
prijs wordt gesteld, trek ik dan een jurk 
aan. Ik zeg bovendien dat we een soort 
vergelijkbare rol in de samenleving 
hebben. U staat voor uw gemeenschap. 
Ik sta voor de gehele gemeenschap en 
daar maakt uw geloofsgemeenschap 
onderdeel vanuit. Ik word steeds meer 
gezien als de burgemeester van ieder-
een. Het grootste compliment vind ik 
dat ik gekozen ben door de gemeente-
raad met een lokale partij met 8 zetels 
als grootse, maar óók de SGP met  
7 zetels als tweede. Dat zegt wel wat.

Hoe doe je dat, omgaan met  
meningsverschillen? 
Door vooral goed te luisteren. Laat zien 
dat je er voor iedereen bent. Maar ook 
door de verschillende meningen ge-
woon te benoemen. Ik was nog niet zo 
lang waarnemer toen de vraag kwam of 
ik op Coming out Day de regenboogvlag 
wilde ophangen. De gemeenteraad had 

'Ik wil niet alleen de ‘rondemiss’ zijn  
die representatieve dingen doet,  

maar me ook inhoudelijk laten zien'

'Ik merkte dat een deel het juist 
heel fijn vond dat ik als vrouw 
burgemeester werd in Nunspeet'



16   BURGEMEESTER  106 | ngb   

net besloten dat te willen. Bij de vorige 
burgemeester die van SGP-huize was, 
lag dit gevoelig. Dat begrijp ik ook. Net 
als bij een groot deel van de gemeente. 
Ik heb de vlag toen eenmalig gehesen, 
maar níet met triomf en erbij verteld dat 
ik weet dat er ook anders over gedacht 
wordt. Dat laat in ieder geval zien dat 
beide kanten zich gekend voelen. En dit 
jaar is de vlag weer gehesen, maar niet 
door mij maar door de bode. Ik ga ook 
naar het afscheid van een dominee. 
Dat is óók een belangrijk onderdeel van 
onze gemeente.

En toen startte de procedure  
voor een vaste burgemeester en 
 jij werd het! 
Ik was als waarnemer heel enthousi-
ast geworden over Nunspeet en kreeg 
ook best veel positieve signalen uit de 
samenleving. Ik vond het goed dat er 
een open sollicitatieprocedure kwam. Ik 
besloot met volle overtuiging om mee 
te doen. Er solliciteerden 19 mensen. 
Daar zaten ervaren burgemeesters 
tussen én wethouders. Ik vond het dus 
best spannend. Per slot van rekening 
had ik pas één jaartje ervaring. Ik heb 
dingen goed gedaan, maar natuurlijk 
ook dingen minder goed. Dat kan niet 
anders. Maar ik dacht wel: Jullie heb-
ben me gezien zoals ik ben. This is it. Je 
weet wat je aan me hebt. En als er dan 
vervolgens ‘ja’ tegen je wordt gezegd, 
dan geeft dat heel veel vertrouwen. Ik 
ga binnenkort ook in de gemeente wo-
nen. Daar kijk ik echt naar uit. Om nóg 
meer onderdeel van de gemeenschap 
te worden. 

Dat is een mooi bruggetje, van  
‘die vrouw’ naar diversiteit. Hoe  
belangrijk vind jij dat in het  
openbaar bestuur? 
Dat is heel belangrijk! Het gaat om 
zichtbaarheid. Overigens gaat het  

daarbij niet alleen om vrouwen, maar 
veel breder. Dan heb ik het over  
culturele diversiteit, opleidingsniveau, 
handicap, enzovoort. Het openbaar 
bestuur moet een afspiegeling zijn van 
de hele samenleving. Inmiddels gaat 
het met vrouwen veel beter. Ik geloof 
persoonlijk niet zozeer in het ‘glazen 
plafond’. Het gaat om ambities, om 
keuzes maken. Vrouwen hebben veel 
kansen. Misschien wel meer nu zelfs, 
omdat vrouwen soms voorgaan. Eman-
cipatie en diversiteit vergt óók wat van 
jezélf. Je ziet dat vrouwen vaak parttime 
willen werken. Dat is prima, maar dat 
doet wel wat met je carrièrekansen. Dat 
geldt natuurlijk óók voor een man. Als 
die parttime gaat werken, kan hij ook 
geen burgemeester worden.

Hoe geef je in rol inhoud aan het 
thema diversiteit en inclusie? 
Door het er vooral over te hebben. 
Samen met de wethouder die erover 
gaat. We hebben in Nunspeet een inclu-
sie-agenda. Dat is voor ons een soort 
baken. Die gaat op dit moment over de 
regenboogvlag, en óók over ouderen en 
mensen met een beperking. Deze agen-
da is dynamisch, doelgroepen kunnen 
veranderen. Zo hebben we veel nieuw-
komers in onze gemeente. Die moeten 
ook goed mee kunnen doen. Diversiteit 
en inclusie is niet het makkelijkste 
onderwerp. Je merkt dat de thema’s 
die van belang worden geacht soms 
ook verschillen per raadsfractie. Maar 

uiteindelijk komen we er wel goed uit. 
Gemeenschapszin is hier een belangrijk 
gegeven. Daardoor kunnen we mensen 
erbij betrekken.

Je hoort misschien soms dingen die 
je tegen de borst stuiten? Wat doet 
dat met jou zélf?
Ik vind dat soms wel ingewikkeld. Soms 
hoor ik inderdaad dingen die echt ver  
afstaan van mijn persoonlijke waarden. 
Ik spreek dan mensen aan op respect. 
Je mag een andere mening hebben, 
maar zullen we het wel een beetje res-
pectvol doen? Dan ga ik bewust in m’n 
rol. Je burgemeestersrol kan je namelijk 
ook beschermen. Het gaat dan niet over 
mij. Ik heb daarna soms wel behoef-
te om even stoom af te blazen hoor. 
Maar het blijft een fantastisch vak. Ik 
word ook wel aangesproken dat ik een 
voorbeeldfunctie heb. Zeker in deze 
omgeving. Hoe vaker ik een jongetje op 
het voetbalveld kan vertellen dat een 
meisje ook burgemeester kan zijn, hoe 
beter het gaat.  ■

'Je mag een andere mening 
hebben, maar zullen we het wel 
een beetje respectvol doen?'

'Ik geloof persoonlijk niet zozeer 
in het ‘glazen plafond’ voor 

vrouwen. Het gaat om ambities, 
om keuzes maken.'

INTERVIEW 
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Samenstelling van de partij-
onafhankelijke burgemeesters
Op 1 oktober 2023 zaten 34 partij-
onafhankelijke, kroonbenoemde 
burgemeesters in het ambt. Partijonaf-
hankelijke burgemeesters hebben als 
groep geen onderscheidend profiel. Ze 
hebben uiteenlopende achtergronden, 
motivaties en meningen over de volle 
breedte van het politieke spectrum. 
Over één aspect is echter wel bredere 
consensus. De in media gebruikte term 
‘partijloos’ is niet toereikend en sugge-
reert een gemis. Als alternatief gebrui-
ken zij ‘partijonafhankelijk’. Een grof 
onderscheid kan gemaakt worden in:

- Lokale politici-bestuurders  
(onder wie burgemeesters  
Gorter en Minses)

- Actieve opzeggers (beëindiging 
partijlidmaatschap tijdens ambt) 

- Geen politieke achtergrond (onder 
wie burgemeester Sievers)

 

Twintig jaar geleden waren ze nog een zeldzaam fenomeen, maar nu kent ongeveer 10% 
van de gemeenten een burgemeester die geen of niet meer lid is van een politieke partij. 
Voor de opkomst van dit fenomeen zijn veel redenen: een veranderende rol van het ambt, 
een groeiend wantrouwen bij delen van de samenleving tegenover politiek en overheid en 
een nieuwe kijk op burgemeesters in het openbaar bestuur. De verwachting is dat het aantal 
‘partijonafhankelijken’ verder toeneemt. Christian Melsen deed, in afstemming met het NGB, 
een verkennend onderzoek naar de positie van deze burgemeesters. In dit artikel spreken 
enkele partijonafhankelijke burgemeesters over hun ervaringen, te weten Lieke Sievers 
(Edam-Volendam), Gerrit Jan Gorter (Zeewolde) en Joerie Minses (Heumen). Zij gaan in op de 
samenstelling van de partijonafhankelijke burgemeesters, het belang van politieke ervaring, de 
toegevoegde waarde voor de samenleving en hun positie buiten het partijpolitieke speelveld.

PARTIJONAFHANKELIJKE 
BURGEMEESTERS:

EEN ANTWOORD OP ACTUELE UITDAGINGEN VOOR HET OPENBAAR BESTUUR?

Tekst en foto | Christian Melsen

Aantal kroonbenoemde partijonafhankelijke burgemeesters in functie. 

POLITIEK



18   BURGEMEESTER  106 | ngb   

Profiel 1: 
lokale politici-bestuurders
Lokale partijen brengen hun eigen be-
stuurders voort. Wethouders van lokale 
partijen met burgemeestersambities 
solliciteren op het ambt in andere 
gemeentes en verlaten daarmee hun 
lokale partij. Van de huidige 34 partij-
onafhankelijke burgemeesters waren 
er 14 voorheen wethouder namens 
een lokale partij. De media noemt 
deze groep veelal de ‘lokalo’s’. “Die 
term roept bij mij altijd een allergische 
reactie op. Het klinkt mij een beetje te 
cowboy-achtig”, bekent Minses. Gorter 
beschouwde de term lokalo in het be-
gin als een geuzennaam, maar kan zich 
goed voorstellen dat die periode achter 
hen ligt. Gorter: “Politiekonafhankelijk 
is nu inderdaad de betere naam, maar 
voor mij destijds voelde het wel echt… 
Je had toen bijna 500 burgemeesters 
en 5 lokalo’s. Die waren in die tijd 
uniek.” Minses: “Maar naar mate het 
aantal toeneemt, vind ik dat je mag 
zeggen: die aanduiding past niet meer 
bij hoe de situatie nu is”. Veel burge-
meesters waren voorheen wethouder. 
Het aantal ‘lokalen’ zal daarom naar 
verwachting toenemen als men kijkt 
naar het groeiende aantal wethouders 
van lokale partijen. Na de verkiezingen 
van 2018 was 33% van de wethouders 
in ons land lid van een lokale partij. Na 
de verkiezingen van 2022 is dat 40%, 
terwijl de lokale burgemeesters nu 4% 
van het totaal aantal burgemeesters 
uitmaken.

Profiel 2: 
actieve opzeggers (beëindiging 
lidmaatschap tijdens ambt)
Actief uit een partij stappen tijdens 
het ambt haalt de media. Het is een 
handeling die als statement wordt 
gezien. Jo Bosma (Lemsterland) zegde 

in 2005 als eerste 
burgemeester zijn 
lidmaatschap op, 
omdat hij het oneens 
was met de partijlijn. 
De afgelopen jaren 
klinkt bij opzeggin-
gen sterker de wens 
door daadwerkelijk 
boven de partijen te 
willen staan. Zoals 
Marco Out (Assen) in 
zijn opzeggingsbrief  
(22-11-2018) verwoordde: “Bij de 
huidige aanstellingswijze speelt de par-
tijkleur gelukkig nagenoeg geen rol. Ik 
hoop echt dat deze partijonafhankelij-
ke positie in de toekomst blijft bestaan. 
En dat er weggebleven wordt van een 
rechtstreeks gekozen burgemeester. Bij 
dergelijke verkiezingen zou partijkleur 
een belangrijke keuzefactor worden, 
terwijl juist partijpolitiek het vertrouwen 
in democratie en bestuur onder druk 
heeft gezet. Ik zal daarom vanaf heden 
een bewust partijloze burgemeester 
zijn.” Inwoners denken vaak dat burge-
meesters onderdeel zijn van het poli-
tieke spel, maar dat is een hardnekkig 
misverstand en maakt zo’n persoonlij-
ke afweging tot opzegging invoelbaar, 
aldus de drie burgemeesters. Sievers: 
“Mensen hebben negatieve associa-
ties bij politiek. Ik maak voortdurend 
het onderscheid als ik politica word 
genoemd: ik ben bestuurder. Dat is een 
bewuste keuze die ik heb gemaakt. Ik 
ben niet van de politiek, ik ben van het 
bestuur. En dus van iedereen.” Minses: 
“Je ziet dat partijpolitiek de laatste 
jaren in toenemende mate polariseert. 
Door zelf geen lid te zijn van een 
landelijke politieke partij geef ik -hoe 
klein of groot ook- geen aanleiding tot 
eventuele polarisatie. Je hoeft je niet 
te verdedigen of te verantwoorden op 

basis van je partijlidmaatschap. Je kunt 
gevoelsmatig sneller ‘van iedereen’ zijn 
en blijven”.

Profiel 3: 
geen politieke achtergrond
Bij de werving van burgemeesters-
kandidaten is steeds meer aandacht 
voor brede representatie van de 
samenleving. Daaronder vallen ook 
zij-instromers, personen zonder politie-
ke ervaring die nieuwe perspectieven, 
vakkennis en expertise meebrengen. In 
de praktijk blijken deze burgemeesters 
vaak afkomstig uit de (semi)publieke 
sector. Opvallende uitzondering is me-
diaondernemer Sjors Fröhlich die sinds 
2019 partijonafhankelijk burgemeester 
is van Vijfheerenlanden. Sievers vindt 
de huidige terminologie moeizaam: 
“Zij-instromer voelt als een kwalificatie 
in plaats van een neutrale term, maar 

POLITIEK

'Het soortelijk gewicht van het 
zijn van partijonafhankelijk 

burgemeester neemt toe'

'Ik ben niet van de 
politiek, ik ben van  

het bestuur'
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het kan ook een allergie zijn voor mij. Ik 
was het bij de brandweer bijvoorbeeld 
ook. Maar helpt dat woord omdat het 
gewoon spraakgebruik is of draagt 
het iets stigmatiserends?” Taal heeft 
in dat opzicht een scheppende kracht 
die bedoeld of onbedoeld framing 
in de hand werkt (zie bijvoorbeeld: 
‘Woorden wisselen. Werken aan een 
hertaling van besturen, organiseren en 
adviseren’ (2018), Mark van Twist). De 
terminologie geeft mogelijk uitdrukking 
aan een nieuw verschijnsel vanuit de 
dominante groep. “De kunst is nu”, wat 
betreft Sievers, “dat je alle groepen 
binnen het ambt van burgemeester zo 
kunt benoemen dat het onderdelen 
zijn van hetzelfde ambt in plaats van 
de beeldvorming dat er nog steeds 
een hoofdcategorie is vanuit de grote 
politieke partijen die gezien worden als 
‘de enige echte’.”

Noodzaak  
politieke ervaring?
Sinds 2002 stuurt 
de gemeenteraad 
zonder inmenging 
van de Commissaris 
van de Koning een 
openbare voordracht 
naar de minister van 
Binnenlandse Zaken. 
Dit versterkte de po-
sitie van de raad en 
beëindigde sturing 

van de landelijke politiek op benoe-
mingen. Het gewicht dat men toekent 
aan politiek-bestuurlijke ervaring blijft 
onveranderd groot: binnen het totale 
burgemeesterskorps heeft een over-
grote meerderheid eerdere ervaring in 
het lokale openbaar bestuur, vaak als 
wethouder. De roep om specifieke ex-
pertise en nieuwe perspectieven neemt 
tegelijkertijd toe. Blijft doorstroom 
van wethouder naar burgemeester in 
de toekomst de meest logische stap? 
Minses vraagt zich af of de inhoudelijke 
verschuivingen en verzwaring van het 
takenpakket van de burgemeester niet 
gevolgen hebben voor de invulling van 
het ambt en de inbreng van kennis. 
Sievers onderschrijft dit: “Wethouder-
schap lijkt het meest geëigende pad. 
Maar als je het burgemeesterschap 
als een vak ziet, met weliswaar hele 
specifieke kenmerken, maar apolitiek 
wat mij betreft, boven de partijen, is 
dat voor mij geen logisch pad meer. 
Juist op de inhoud hebben we een 
inhaalslag te maken.” Gorter verwacht 
dat zij-instromers door het inbrengen 
van andere expertises meer en meer 
zullen toetreden tot het burgemeesters-
ambt. Onderzoeker Sabine van Zuydam 
liet in Binnenlands Bestuur weten de 
partijonafhankelijke burgemeester en 
zeker de zij-instromer een uitdrukking 

van de professionalisering van het 
ambt te vinden. “Gegeven de vele op-
gaven die op het bordje van gemeenten 
liggen, kan de partijloze burgemeester 
een nuttige bijdrage leveren. Ook ten 
aanzien van de dualisering, de politieke 
fragmentering en de vele tegenstellin-
gen. Zeker als partijloze burgemeesters 
van buiten de politiek komen, hebben 
ze vaak ook andere perspectieven op 
het openbaar bestuur.” (BB 3-9-2021). 
Wel hebben zij-instromers als uitdaging 
het wegwijs raken in het lokaal bestuur. 
Zo liet Trouw uit de mond van  
Annemarie Penn-te Strake (voorheen 
burgemeester van Maastricht) opteke-
nen: “Het heeft mij een hoop tijd ge-
kost om te begrijpen hoe het politieke 
spel gespeeld wordt. Dat heb ik echt 
met vallen en opstaan moeten leren” 
(20-1-2023).

Toegevoegde waarde voor de  
samenleving
De groei van het aantal partijonaf-
hankelijken is vanuit de samenleving 
bezien een goede zaak, onderschrij-
ven de drie burgemeesters. Minses: 
“De diversiteit vind ik goed voor het 
openbaar bestuur. En natuurlijk kan 
iemand prima ook als partijgebonden 
burgemeester het ambt verrijken. Daar 
doe ik zeker niets aan af”. Hij licht toe 
dat het goed is dat de kweekvijver voor 
mensen in het openbaar bestuur wordt 
verruimd, zeker in de wetenschap dat 
slechts een fractie van de bevolking 
nog lid is van, laat staan actief voor 
een politieke partij. “Anders laat je een 
heleboel kwaliteit buiten beschouwing. 
Je moet het jezelf gunnen om veel bre-
der te kijken.” De groei van het aantal 
partijonafhankelijken geeft ook nieuwe 
betekenis aan de relatie tussen Den 
Haag en de gemeenten. Er ontstaan 
andere verbindingen in het samenspel 

'Je kunt gevoelsmatig 
sneller ‘van iedereen’ 
zijn en blijven' 

'Ook burgemeesters met een  
politieke kleur hebben het  
moeilijk in Den Haag zaken  
voor elkaar te krijgen' 
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tussen landelijke en lokale overheid. 
Gorter is van mening dat je als onaf-
hankelijke meer voor elkaar krijgt, om-
dat politieke kleur -en misschien eerder 
de verkeerde politieke kleur- geen rol 
speelt in het contact met minister of 
gedeputeerde. Ook burgemeesters 
met een politieke kleur hebben het 
moeilijk in Den Haag zaken voor elkaar 
te krijgen, is zijn observatie. Dit heeft 
alles te maken met de gevolgen van 
grote bewegingen als (de)centralisatie, 
digitalisering en verplichte roulatie van 
personen op Haagse ministeries. 

Positie buiten de partijpolitiek
49,4% van de burgemeesters was het 
in 2014 eens met de stelling dat de 
waarden van hun politieke partij tot 
uitdrukking komen in hun functione-
ren als burgemeester (Majesteitelijk 
en magistratelijk). Juist de wens tot 
organisatorische ongebondenheid en 
het innemen van een positie buiten het 
partijpolitieke systeem komen in de 
verkenning met regelmaat langs. Overi-
gens benadrukken ook burgemeesters 
mét een partijpolitieke binding dat zij 
partijonafhankelijk zijn. De onafhanke-

lijke positie moet je echter wel extern 
gegund worden. Het is goed denkbaar 
dat partijloosheid de positie van een 
burgemeester versterkt in de ogen 
van burgers die onvoldoende of geen 
vertrouwen meer hebben in de partij-
politiek. Deze outside-in benadering 
vraagt nuance omdat de partijkleur van 
burgemeesters niet altijd bekend is en 
het effect dus mogelijk beperkt. Min-
ses: “De burgemeester is van de lange 
lijn en als je in het huidige tijdsgewricht 
een stabiliserende factor zoekt in het 
openbaar bestuur, dan is de burge-
meester een belangrijke steunpilaar. 
Als ik voor mijzelf spreek: ik voel mij 
persoonlijk beter in staat om die stabi-
liserende factor voor de langere termijn 
te zijn omdat ik partijonafhankelijk 
ben. Het soortelijk gewicht van het zijn 

van partijonafhankelijk burgemeester 
neemt mijns inziens toe, kijkend naar 
bewegingen en tendensen die ik in de 
maatschappij zie.” Sievers: “Je ziet een 
trend in de verkiezingsuitslagen, dat 
mensen het gevoel hebben dat een 
andere wijze van bestuur nodig is. Er 
zijn zaken die niet goed op tafel komen 
als we politiek blijven bedrijven langs 
de oude paden. Partijonafhankelijk 
opstellen is voor mij persoonlijk een 
keuze waarin inhoud en samenleving 
leidend zijn.”

De opkomst van partijonafhankelijke 
burgemeesters hangt nauw samen met 
de huidige politieke en maatschappe-
lijke omgeving waarin burgemeesters 
actief zijn. Partijonafhankelijkheid is 
een mogelijk antwoord op de uitdagin-
gen waarmee burgemeesters dagelijks 
te maken hebben en kan leiden tot 
een dialoog over de manier waarop het 
openbaar bestuur is ingevuld. Dit arti-
kel brengt graag het gesprek hierover 
op gang, met de focus op wat burge-
meesters verenigt in hun gedeelde 
missie om Nederland een betere plek 
te maken. ■

'Zij-instromer voelt 
als een kwalificatie 

in plaats van een 
neutrale term'

Burgemeesters hebben een veelzijdige en balance-
rende rol. Als voorzitter van zowel college als raad, 
maar ook als boegbeeld voor burgers, maatschap-
pelijke organisaties, bedrijven en andere belangheb-
benden. De burgemeester geldt wel als de hoeder 
van de lokale democratie en tegelijkertijd ervaren 
verschillende burgemeesters dat uitbreiding van hun 
bevoegdheden ten aanzien van openbare orde en 
veiligheid ten koste gaat van hun “onbevangenheid 
ten opzichte van de samenleving”, zoals blijkt uit 
diverse onderzoeken. Burgemeesters beschouwen 
hun positie boven de politieke partijen als cruciaal, 
maar het ambt raakt steeds meer gepolitiseerd. 
Handelingen van de burgemeester worden onder-
werp van debat in dezelfde raad die oordeelt over het 
functioneren van de burgemeester. Burgemeesters 
kunnen in conflictsituaties en daarbuiten steeds min-
der bogen op een vanzelfsprekende onpartijdigheid 

die uitgaat van hun ambt, en moeten hun onpartij-
digheid steeds meer dag in, dag uit zelf uitdragen en 
waarmaken (Karsten & de Graaf, Boven de partijen, 
2018). Het politieke landschap is sterk versnipperd 
en de kloof tussen Den Haag en de burger lijkt in de 
publieke opinie groter te worden. Publicaties als ‘Een 
klein land met verre uithoeken’ (2020) van Floor 
Milikowski, ‘De verdeelde Nederlanden’ (2021) van 
Sjoerd Beugelsdijk en ’Als alle vertrouwen wegvalt’ 
(2022) van Sybe Schaap analyseren deze veran-
derende context en de bestuurlijke uitdagingen die 
daarbij horen. Kun je beter boven de partijen staan 
en politiek ongebonden zijn, door geen onderdeel 
van de partijpolitiek te zijn? Partijonafhankelijke 
burgemeesters zijn een mogelijk antwoord op de toe-
nemende uitdagingen van het ambt. Deelname aan 
een politieke partij is daarmee een relevant gegeven. 
Het afwezig zijn van zo’n lidmaatschap evenzeer.

POLITIEK
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COLUMN 

De laatste twaalf jaar van het leven van mijn stiefzoon, die een progressieve spier-
ziekte had, heb ik intensief meegemaakt. Hij woonde zelfstandig in een zogenaam-
de Fokus-woning waar 24 uur per dag hulp beschikbaar is. Het is echt fantastisch 
dat dat in Nederland mogelijk is. Maar uiteraard was hij ook van anderen en met 
name van andere organisaties afhankelijk. Zo ook van de gemeente. 

Hoewel er altijd mensen zijn die willen helpen, hebben we het met z’n allen 
hopeloos ingewikkeld gemaakt. Verhuizen, zelfs binnen een regio, en het willen 
meenemen van de rolstoel of andere hulpmiddelen is een drama. Aanpassingen 
van onmisbare hulpmiddelen laten maanden op zich wachten. Het aanvullend 
openbaar vervoer kampt met wachttijden. Bus- en tramhaltes en zelfs openbare 
gebouwen zijn vaak niet toegankelijk. Brieven van gemeenten en uitvoeringsorga-
nisaties zijn moeilijk, en voor sommigen onmogelijk, te begrijpen. De overgang  
van school naar werk en van werk naar een uitkering levert vreselijk veel gedoe 
op. Onderwijs dat gesegregeerd is, leidt niet tot samen optrekken van kinderen 
zonder beperking met kinderen met een beperking, met eenzaamheid van die 
laatsten tot gevolg. 

Om hier verbetering in te brengen wordt momenteel door VWS gewerkt aan een 
nationale strategie voor een voor iedereen toegankelijke samenleving in 2040. Dit 
vraagt veel van ministeries, uitvoeringsorganisaties én gemeenten. En de plicht 
daartoe is wettelijk geregeld. Met de ratificatie van het VN-verdrag Handicap door 
Nederland in 2016 is in de Jeugdwet, de WMO en de Participatiewet de verplich-
ting voor gemeenten opgenomen om in het ‘periodiek plan’ op te nemen hoe zij 
uitvoering geven aan het VN-verdrag. In een amendement is toegevoegd dat er 
één integraal plan moet komen voor het gehele sociale domein, bijvoorbeeld in  
de vorm van een lokale inclusieagenda. 

In oktober 2023 heeft de helft van de gemeenten nog geen inclusiebeleid gefor-
muleerd. Van de 100.000+- gemeenten hebben op één gemeente na alle gemeen-
ten een inclusie-agenda. Onder dit inwonersaantal is het moeilijk een  
eenduidig beeld te krijgen maar het lijkt erop dat vooral de kleine gemeenten 
achter blijven. Uit onderzoek van Movisie blijkt dat er behoefte is aan voorbeelden. 
Het team van de VNG ‘Iedereen doet mee!’ kan elke gemeente helpen met  
goede voorbeelden. En het zou fantastisch zijn als elke coördinator gehandicap-
tenbeleid van een 100.000+ gemeente zou willen nagaan of er gemeenten in de 
regio zijn die nog geen inclusieagenda hebben en hulp bij het opstellen daarvan 
kunnen gebruiken. 

Het mooiste is als alle gemeenten vanaf nu keihard aan het werk gaan om het 
leven van mensen met een beperking te verbeteren. En hoe goed past hier de rol 
van de burgemeester in. Aan de slag zou ik zeggen! 

Guusje ter Horst | Bestuurlijk aanjager VWS-programma Onbeperkt Meedoen

'Het team van de 
VNG ‘Iedereen 

doet mee!’ kan 
elke gemeente 

helpen met goede 
voorbeelden'

Hoe gaat het met mensen 
met een beperking in  
úw gemeente? 

Foto | Annemoon van Hemel
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PENSIOEN

Met pensioen gaan is een grote verandering in het leven, ook voor 
burgemeesters. Na jarenlang verantwoordelijk te zijn geweest voor 
een gemeente, breekt een nieuwe fase aan. Dit is een spannende tijd, 
maar het is ook belangrijk om je goed voor te bereiden.
Een Pensioen In Zicht training van Essenburgh kan helpen bij de 
voorbereiding op de pensioentijd. Deze training helpt je om een 
goede balans te vinden in je leven na je pensioen, op financieel, 
vitaal en sociaal vlak. 

EEN GOEDE VOORBEREIDING OP EEN NIEUWE FASE 
PENSIOEN IN ZICHT 

TRAINING 

Voorbereiding op het pensioen 
Met pensioen gaan brengt vaak een grote veran-
dering in leefstijl teweeg. Na jarenlang gewerkt te 
hebben, is het tijd om een nieuwe fase in te gaan. 
Deze fase brengt nieuwe uitdagingen met zich 
mee, zoals het vinden van een nieuwe invulling van 
je tijd, het behouden van een goede gezondheid en 
het onderhouden van je sociale netwerk.
Het is in de aanloop naar deze nieuwe levensfase 
belangrijk om je goed voor te bereiden. Dit helpt 
om de overgang van het werkzame leven naar het 
pensioen soepeler te laten verlopen.

Doel van de training
Het doel van de Pensioen In Zicht training is om 
inzicht te krijgen in de verschillende aspecten van 
het pensioen en daar samen met gelijkgestemden 
bij stil te staan. Zo leer je o.a. hoe je je pensioen 

financieel kunt regelen, hoe je je gezondheid en 
vitaliteit kunt behouden en hoe je de pensioentijd 
kunt invullen.

Inhoud van de training
De training bestaat uit verschillende modules en is 
opgebouwd volgens het Nieuwe Balans Model, dat 
zes basiselementen onderscheidt:
• Leefritme: Hoe vind je een nieuw ritme in je 

leven zonder werk?
• Gezondheid: Hoe blijf je fit en vitaal tijdens  

de pensioentijd?
• Relaties: Hoe onderhoud je je sociale netwerk?
• Waarden: Wat vind je belangrijk in je leven?
• Financiën: Hoe zorg je voor een financieel 

gezonde pensioentijd?
• Leren: Hoe blijf je nieuwsgierig, betrokken 

en actief?

Tekst | Essenburgh
Foto | Daniel Niessen
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PENSIOEN 

Diverse mogelijkheden
Er zijn verschillende mogelijkheden om de  
Pensioen In Zicht training te volgen:

• Pensioen In Zicht 3-daagse: In een unieke  
omgeving op de Veluwe kom je tot rust en  
vind je inspiratie om de pensioentijd invulling  
te geven.

• Pensioen In Zicht Specials: Deze pensioen-
training wordt gecombineerd met een  
(nieuwe) hobby, zoals culinair, fietsen,  
golf of wild spotten.

• Pensioen In Zicht Mallorca: Een 7-daagse  
training in combinatie met diverse (actieve)  
activiteiten op Mallorca.

• Pensioen in Zicht E-learning: Deze online  
pensioentraining is flexibel te volgen. ■

Ervaring Pensioen In Zicht 
Koos Janssen,  
burgemeester van Zeist, is oud-deel nemer aan de 
Pensioen In Zicht training van Essenburgh. Hij zal in 
januari 2024 met pensioen gaan.  
Janssen is enthousiast over de training: “De training 
was een stapje in het wordingsproces naar het pen-
sioen. Het heeft zowel voor mijn vrouw als voor mij 
betekenis gegeven aan de komende nieuwe tijd. Wij 
vinden de training daarom zeker de moeite waard, 
echt een aanrader.”

'een stapje in het 
wordingsproces naar 

het pensioen'

Over de Essenburgh:
Essenburgh heeft een gevarieerd aanbod van trainingen 
en coaching op het gebied van pensioen in zicht, duurzame 
inzetbaarheid, betere zorg en leiderschap. Zij ondersteunen 
opdrachtgevers bij het realiseren van complexe verandertra-
jecten zoals reorganisaties en cultuurveranderingen. Essen-
burg verzorgde jarenlang de trainingen Work Life Balance en 
Praktische Psychologie voor het NGB. 

Voor meer informatie: www.essenburgh.com
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IN GESPREK MET DANNY DE VRIES – BURGEMEESTER OUDEWATER

DIVERSITEIT EN INCLUSIE 
IS GEEN POLITIEK ONDERWERP, MAAR BEHOORT 
TOT JE KERNTAAK ALS BURGEMEESTER 

INTERVIEW 

Je bent nu drie jaar burgemeester 
van de gemeente Oudewater. Hoe 
bevalt het? 
Het bevalt uitstekend! Het is een eer 
om van deze gemeente burgemees-
ter te mogen zijn. Ik ben nog steeds 
dankbaar dat ik, als zij-instromer, de 

kans heb gekregen van de vertrou-
wenscommissie en de gemeenteraad. 
In een kleine gemeente moet je als 
burgemeester ook een meewerkend 
voorman zijn en kan je niet - bij wijze 
van spreken - alles over de schutting 
gooien naar de ambtelijke collega’s. 

Die hebben het immers al druk 
genoeg. Daarom werk ik soms ook 
zelf mijn ideeën uit, om zaken alsnog 
voor elkaar te krijgen en samen met 
de ambtenaren het verschil te maken. 
Het belangrijkste én leukste aspect 
van mijn werk vind ik het contact met 

Tekst |Joyce van der Klauw
Foto | William Kruis

Danny de Vries, oud-journalist, ondernemer, lid van de LHBTIQ+ gemeenschap, 
voormalig communicatieadviseur van Pride Amsterdam, nationaal bestuurslid van de 
Zonnebloem, maar bovenal met hart en ziel burgemeester van de gemeente Oudewater. 
Met zo'n diverse ervaring mag Danny de Vries niet ontbreken in het themanummer 
Diversiteit en inclusie. We gingen bij hem op bezoek in Oudewater en leerden van 
alles over de Heksenwaag en de verbinding met de huidige tijd én waarom inclusie en 
diversiteit corebusiness is voor burgemeesters. 
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inwoners. Ik wil ook een burgemeester 
zijn die er voor de inwoners is en goed 
benaderbaar is. Dat betekent wel dat 
voor mij een brood kopen bij de bakker 
drie uur duurt (lacht). Ik raak makkelijk 
in gesprek met inwoners en wil daar 
dan ook de tijd voor nemen. Je kunt wel 
zeggen dat ik 24 uur per dag, 7 dagen 
in de week burgemeester ben.   

Wat zijn de belangrijkste thema’s 
waar je nu mee bezig bent?
Naast de gebruikelijke burgemeester-
staken, bestaat mijn portefeuille ook 
uit Toerisme en Recreatie, Kunst en 
Cultuur, Diversiteit en Inclusie, Commu-
nicatie en Participatie, Horeca en Eve-
nementenbeleid. Ik ben blij dat ik van 
het college ook de ruimte gekregen om 
deze portefeuilles zelf te doen. Dat zijn 
ook allemaal onderwerpen die me na 
aan het hart liggen. Waar ik het verschil 
op wil maken en een bijdrage op kan 
leveren. Toen ik begon wilde ik sturen 
op de 3 V’s, maar uiteindelijk stuur ik 
nu op de 5 V’s. 

De eerste is V van Verbinding. Klassie-
ker binnen het burgemeestersvak. Hoe 
kan ik verbindingen leggen? Tussen 
inwoners met elkaar, maar ook ver-
binding leggen tussen bestuurders en 
inwoners. De tweede V staat voor mij 
voor Veiligheid. Natuurlijk is dat een 
onderdeel van mijn portefeuille, zeker 
in het kader van openbare orde. Maar 
het is ook belangrijk om te zorgen 
dat inwoners zich veilig voelen. Kan 
iedereen zichzelf zijn in de gemeen-
te? Werken aan een veilig gevoel van 
inwoners, daar wil ik mij ook nadruk-
kelijk voor inzetten. Dan is er de V van 
Vitaliteit. Hoe zorgen we dat we een 
vitale stad houden met alle beperkin-
gen die er zijn? Ik ga bijvoorbeeld niet 
over de woningbouw, maar het is wel 
belangrijk dat mensen die daar wel over 
gaan elkaar daarop kunnen vinden. De 
volgende V is Vertrouwen. Dat is echt 

heel belangrijk. We zitten momenteel 
in een situatie waarin mensen weinig 
vertrouwen hebben in de overheid. Er is 
helaas ook heel veel desinformatie en 
nepnieuws. Soms in het klein, zoals dat 
in een kleine gemeenschap gaat, maar 
ook in het groot. Dat probeer ik echt te 
adresseren, zodat mensen daar alert 
op zijn. Tot slot is er de V van Verhalen. 
Er zijn hier zo ontzettend veel mooie 
verhalen. Dan denk ik uiteraard aan 
de verhalen van inwoners, maar een 
oude stad als Oudewater heeft ook zijn 
verhalen. Ik vind het belangrijk dat al 
die verhalen verteld worden. 

Dat is ook onderdeel geworden van 
onze stadspromotie. Oudewater is erg 
rijk aan geschiedenis. Het meest in het 
oog springt de Heksenwaag. Een plaats 
waar vroeger mensen gewogen werden 
als onderdeel van het onderzoek of zij 
wel of niet een heks waren. Ik zie in het 
verhaal van de heksenvervolging een 
koppeling met de huidige tijd. Vroeger 
werden mensen die anders waren of 
afweken van de norm al snel beschul-
digd van hekserij. De heksenwaag in 
Oudewater stond bekend als waag waar 
eerlijk gewogen werd. In andere wagen 
werkten waagmeesters met gemani-
puleerde gewichten. Vaak kwamen 
mensen die beschuldigd werden van 
hekserij speciaal naar de Waag in 
Oudewater, omdat ze dan een eerlijke 
weging kregen. In Oudewater zijn alle 
verdachten van hekserij vrijgesproken, 
ofwel niet ‘te licht’ bevonden. 
   
In de huidige tijd hebben we geen 
wagen en geen brandstapels meer. Wel 
zie ik dat met name vrouwen, maar ook 

mensen van de LHBTIQ+ gemeenschap, 
mensen van kleur of mensen met een 
fysieke of andersoortige beperking nog 
steeds via sociale media veel ellende 
over zich heen krijgen. De middeleeuw-
se brandstapels zijn digitale brandsta-
pels geworden. We zijn daarom bezig 
om de Heksenwaag te vernieuwen en 
voor bezoekers deze koppeling tussen 
heksenvervolging toen en nu meer 
zichtbaar te maken. We werken aan 
een expositie in de Heksenwaag die 
heet “Anders”. Ik zou het fijn vinden als 
bezoekers de Heksenwaag verlaten niet 
alleen met het idee: ‘Goh, wat een rare 
dingen deden ze vroeger.’ Maar ook dat 
ze gaan nadenken over hoe ze omgaan 
met mensen die anders zijn. 
 
Je hebt een achtergrond die net 
even anders is dan de meeste 
bestuurders in Nederland. Voelt dat 
voor jezelf ook zo? Welke rol heeft 
dat gespeeld bij je sollicitatie naar 
het ambt en welke rol speelt het in 
je huidig functioneren? Zet je dit 
soms ook bewust in? 
Ik denk dat het belangrijk is om goed 
te kijken naar de profielschets of dat 
past. Passen de gemeente en jij goed 
bij elkaar? Hoe inclusief is de gemeente 
waar ik voor wil werken? Ik heb geke-
ken of ik bij Oudewater zou passen en 
daarin heb ook mijn LHBTIQ+ achter-
grond meegenomen. Ik wilde me op 
een bepaald moment inzetten voor het 
openbaar bestuur. Nu blijk ik goed bij 
Oudewater te passen en het voelt hier 
als een warm bad. Ik vind de mensen 
gewoon leuk! Ik wil graag verschil 
maken voor de mensen en uiteindelijk 
Oudewater beter achterlaten dan toen 
ik begon. 

In mijn huidige rol verwerk ik vaak de 
thema’s diversiteit en inclusie in mijn 
toespraken. Bij mijn toespraak tijdens 
Dodenherdenking trek ik de doelgroe-
pen net iets breder, maar ik heb het ook 

'Kan iedereen zichzelf zijn 
in de gemeente?' 

'De middeleeuwse brandstapels 
zijn digitale brandstapels geworden'
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over desinformatie. Je bent als burge-
meester van het leggen van verbinding 
tussen mensen. Dan helpt het om naar 
elkaars overeenkomsten te kijken in 
plaats van te beginnen bij de verschil-
len. Hierin merk ik dat desinformatie 
gericht op het vergroten van verschillen, 
op zijn zachts gezegd, niet helpt. Als 
oud-journalist maak ik me daar ook 
zorgen over. Ook dat is een achtergrond 
die ik bewust inzet om mensen hiervoor 
te waarschuwen. 
Inclusie is voor mij het accepteren van 
elkaars verschillen en niet de ander 
dwingen om hetzelfde te zijn als jij, 
maar vooral kijken naar de raakvlak-
ken die je met elkaar hebt. Daar wil 
ik mijn contact met bijvoorbeeld CU/
SGP raadslid Jan Broere noemen. We 
hebben alle twee een heel andere ach-
tergrond, maar we kunnen het uitste-
kend met elkaar vinden. We vinden het 
leuk om met elkaar te praten over hoe 
we naar de wereld kijken en scherpen 
elkaars visie aan. Laatst had hij een 
interview gegeven aan het Nederlands 
Dagblad en ik aan WinQ, een LHBTIQ+ 
tijdschrift. Die bijdragen sturen we dan 
aan elkaar door en we discussiëren 
daar dan verder over. Inclusie uit zich in 
het accepteren van de ander ondanks 
dat je diegene misschien niet helemaal 
begrijpt of je kan inleven. 

Waarom is het belangrijk dat er 
diversiteit in het openbaar bestuur 
komt? Gaat het méér dan alleen 
om afspiegeling?
Natuurlijk is het belangrijk dat het 
openbaar bestuur een afspiegeling 
is van de maatschappij. Echter, de 
meerwaarde van meer diversiteit in het 
openbaar bestuur gaat voor mij verder 
dan dat. Het gaat om inhoud, ideeën en  
inzichten. Uiteindelijk ga je het  

openbaar bestuur in omdat je Neder-
land beter wil maken. Dus als je een 
heel divers college hebt, dan heb je 
aandacht voor allerlei facetten van de 
maatschappij. Dat is juist belangrijk! 
Hierin grijp ik vaak terug op hetgeen 
ik bij mijn studentengenootschap lus 
Sanctus in Enschede leerde. We waren 
altijd juist op zoek naar nieuwe leden 
die niet op onszelf leken, want dan  
kun je discussiëren, lol hebben en je 
wereld verbreden.  

Hoe kunnen we de diversiteit in  
het openbaar bestuur vergroten  
en welke rol zie je hierin voor  
burgemeesters, voor jezelf?
Op dit moment ben ik bezig met het 
nieuw leven inblazen van het netwerk 
van LHBTIQ+ burgemeesters. We 
hebben nu achttien regenboogburge-
meesters. Binnenkort hebben we weer 
een bijeenkomst van het netwerk, deze 
keer bij collega-burgemeester Gilbert 
Isabella in de gemeente Houten. Ik heb 
via het Burgemeesterblad en mijn eigen 
netwerk al mensen benaderd, maar 
mochten er burgemeesters van de 
LHBTIQ+ gemeenschap zijn die nog niet 
bij het netwerk zijn aangesloten en dat 
wel zouden willen, dan kunnen ze zich 
bij mij opgeven. 

Daarnaast komt in 2026 de World Pride 
naar Amsterdam. Als burgemeester 
behorend bij de LHTBIQ+ gemeenschap 
zou ik het mooi vinden om met andere 

LHTBIQ+ burgemeesters een congres  
of een symposium of door iets te gaan 
doen met het thema veiligheid. Ik zou 
het heel gaaf vinden om alle LHBTIQ+ 
burgemeesters over de hele wereld 
daarvoor uit te nodigen. Het is heel leuk 
om het burgermeesterschap daarvoor 
in te zetten. Wat kunnen we leren van 
de wereld en de wereld van ons? Is 
het Roze in Blauw politienetwerk voor 
de LHBTIQ+ gemeenschap ook een 
ding wereldwijd? Je kan daar een heel 
mooi verhaal van maken. Dat soort 
vragen zou ik mooi vinden om met zo’n 
internationaal gezelschap te bespreken. 
Daar zit voor mij een duidelijke rol als 
LHBTIQ+ burgemeester. 

Wat zou je aan andere bestuurders 
mee willen geven over diversiteit 
en inclusie?
Diversiteit en inclusie draait voor mij 
vooral om gelijkwaardigheid. Je bent 
allemaal mens en ieder mens wil gezien 
worden. Mensen vragen wel eens waar-
om er zoveel letters zitten in LHBTIQ+. 
Dan leg ik uit dat het mensen zijn die 
niet vanzelfsprekend gezien worden. 
Ik merk vaak dat diversiteit en inclusie 
als een soort taart wordt gezien. Als 
er gelijkwaardigheid ontstaat, gaat dat 
niet ten koste van de gelijkwaardigheid 
of vrijheid van anderen. De taart maken 
we met elkaar gewoon groter. 

Als burgemeester is het leggen van 
verbindingen je corebusiness. Je  
bent er voor elke inwoner. Dat betekent 
voor mij dat je openstaat voor elke  
inwoner, deze probeert te begrijpen  
en je in te leven. Ik vind diversiteit  
en inclusie daarom geen politiek  
onderwerp, maar behoren tot je  
kerntaak als burgemeester. Door oog 
te hebben voor diversiteit van mensen 
komt er ruimte om hen verbinden op  
de raakvlakken die zij samen delen.  ■

'Inclusie is het accepteren van elkaars 
verschillen en niet de ander dwingen 

hetzelfde te zijn als jij'

Burgemeesters van de  
LHBTIQ+ gemeenschap die nog  
niet bij het netwerk zijn aangesloten,  
kunnen zich bij mij opgeven
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We kunnen op onze vingers natellen 
dat de samenleving een hoge prijs 
betaalt voor uitsluiting, discriminatie en 
racisme. Talloze burgers kunnen zich 
daardoor niet volledig ontplooien; hun 
talenten en inzet worden onderbenut. 
In de media lezen, zien en horen we 
dag in dag uit over grensoverschrijdend 
gedrag. Tot schade en schande van ons 
allemaal. Niet zo vreemd dat diversi-
teit, inclusiviteit en een sociaal veilige 
werkcultuur volop in de publieke en 
politieke belangstelling staan.
Dat drietal wordt gezien als panacee 
om de eerdergenoemde hardnekkige 
en kwaadaardige kwalen te genezen. 
Ook binnen de politiek klinkt steeds 
luider de roep om erkenning van en 
waardering voor individuele verschillen. 
Enerzijds om uitsluiting van mensen 
tegen te gaan, maar ook om ongewenst 

gedrag te voorkomen. De maatschap-
pij is gevoelig voor de discussies over 
etnisch profileren, Zwarte Piet, machts-
misbruik en seksuele intimidatie. Het 
gedrag van politici en bestuurders ligt 
daarbij onder een vergrootglas, en ook 
dat is niet vreemd. Van hen, immers 
rolmodellen voor velen, wordt iets 
extra’s verwacht vanwege de plaats 
die ze innemen in onze wereld. Ze 
hebben, of ze dat nu willen of niet, een 
voorbeeldfunctie voor iedereen in de 
samenleving én intern binnen de eigen 
partij voor elkaar.
In een democratische visie op emanci-
patie is de samenleving niet compleet 
als niet ieders bijdrage in al haar pluri-
formiteit en diversiteit gezien, gehoord 
en erkend wordt. De vraag is wel wat 
dit precies betekent. Hoe kunnen we de 
samenleving van daaruit opbouwen? 

Kan dit alleen met groepen die divers 
zijn samengesteld of kunnen dat ook 
uniform en eenzijdig samengestelde 
groepen zijn? Waarom wel / waarom 
niet? In deze bijdrage wil ik achtereen-
volgens uitleggen waarom diversiteit 
en inclusie noodzakelijk zijn en welke 
hobbels we moeten nemen om zover  
te komen.

Eerst het waarom
Organisaties, instituties en teams 
streven om uiteenlopende redenen 
naar het includeren van mensen die 
van elkaar verschillen. De wetenschap 
presenteert ons de volgende vijf als de 
meest voorkomende:

1. gelijkheid: het creëren van  
gelijke kansen en het tegengaan 
van discriminatie;

De illusie bestaat nog steeds dat 
organisaties en teams daarbinnen zomaar 

creatiever of innovatiever worden als 
je verschillen in huis haalt. Inclusie 

vraagt van eenieder om wat in te leveren 
van het eigen ego. Voorbeeldgedrag 
en een samenbindende missie zijn 

daarbij essentieel. Een belangrijke taak 
is weggelegd voor leidinggevenden: zij 

kunnen medewerkers motiveren om 
medeverantwoordelijkheid te nemen voor 

het behalen van resultaten.

DIVERSITEIT EN INCLUSIE: 
NU DOORPAKKEN

Tekst |  Saniye Çelik, lector Diversiteit en Inclusie bij de Hogeschool Leiden en opleider aan de Universiteit Leiden.
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2. legitimiteit: het versterken van  
het vertrouwen in de organisatie 
bij verschillende groepen in de 
samenleving;

3. creativiteit: het vergroten van de 
verscheidenheid aan ideeën en 
inzichten voor betere prestaties;

4. arbeidsmarkt: het benutten van  
alle talenten en het verbeteren van 
het imago;

5. verbinding: inspelen op de  
voortdurend veranderende maat-
schappelijke vraagstukken door  
de relatie met burgers en klanten 
duurzaam te versterken.

De eerste reden is vooral een moreel 
argument, terwijl de overige meer een 
bedrijfsmatig motief zijn.

Laten we kort stilstaan bij de twee 
begrippen diversiteit en inclusie
Diversiteit en inclusie worden in de 
praktijk te vaak als synoniemen van 
elkaar gebruikt. Dat zijn ze zeker niet. 
Soms worden ze als elkaars tegenge-
stelde gepresenteerd, maar ook dat 
klopt niet. Het zijn geen synoniemen 
en ook geen tegengestelden want, om 
het nog wat complexer te maken: ze 
hebben wel iets met elkaar gemeen.
Mensen bepalen zelf hoeveel verschil – 
diversiteit – ze in hun wereld toelaten. 
En dat bepaalt weer of zij bereid zijn 
de ander te verdragen of uit te sluiten. 
Diversiteit omvat alle aspecten waarop 
mensen zichtbaar en onzichtbaar van 
elkaar verschillen: dit begrip gaat dus 
over de uniekheid van de persoon.
Inclusie gaat enerzijds over de behoef-
te van mensen om zichzelf te kunnen 
zijn, ook wel uniciteit genoemd, en 
anderzijds over hun behoefte om erbij 
te horen. Er is sprake van inclusie als 
deze twee kanten in hoge mate aanwe-
zig zijn. Inclusie gaat dus over iedereen 
en niet specifiek over een minderheid 

of een meerderheid. Het gaat over we-
derkerigheid tussen mensen. Feit is wel 
dat inclusie in het publieke en politieke 
debat geframed wordt als een min-
derheidsvraagstuk. Niet onbelangrijk 
zijn de demografische ontwikkelingen 
in ons land: één op de twee mensen 
in Nederland is vrouw; één op de vier 
heeft een migratieachtergrond. Noe-
menswaardig is het feit dat in een stad 
als Amsterdam de aanvankelijke meer-
derheid een minderheid is geworden.

Ik voeg hier nog een laag van het 
begrip inclusie toe
Inclusiviteit is het begrijpen van de 
ander vanuit zijn of haar perspectief. 
Met andere woorden: behandel de an-
der zoals deze persoon behandeld wil 
worden, en niet zoals jijzelf behandeld 
wilt worden. Let op het substantiële 
verschil. Het vergt behoorlijk wat even-
wichtskunst om te kunnen balanceren 
tussen eigenheid en uniciteit. Is dat 
eigenlijk wel mogelijk?

In de eerste plaats het aspect van ‘erbij 
horen’. Wanneer voel je dat je erbij 
hoort? Enkele criteria hiervoor zijn: 
onderling respect, waardering, erken-
ning, sociale veiligheid en betrokken-
heid. Hoe dit in de praktijk uitwerkt, 
is de vraag. Want als je aan duizend 
mensen vraagt: ‘Wat geeft je het gevoel 
erbij te horen?’, dan krijg je evenzoveel 
verschillende antwoorden.
In de tweede plaats het aspect van 
‘jezelf zijn’. Kun je altijd wel jezelf zijn? 

Als iedereen op elk moment in contact 
met mensen, op straat, op school en 
op het werk, zichzelf is, ontstaat er 
eerder chaos dan eenheid en gezamen-
lijkheid. Het is misschien naïef om naar 
honderd procent inclusie te streven.

Diversiteit is eerder een noodzaak 
dan een bedreiging
Diversiteit is lang niet altijd en overal 
rozengeur en maneschijn. De verschil-
len tussen mensen leiden af en toe ook 
tot problemen en conflicten tussen hen, 
zowel in organisaties als in de samen-
leving. Diversiteit doet wrijving en druk 
ontstaan op identiteiten van groepen 
en levert nieuwe polarisatie op. Inclusie 
kent ook grenzen: daar waar mensen 
worden geïncludeerd, worden ook 
mensen uitgesloten. Dat is een van 
de redenen dat het realiseren van 
inclusie in de praktijk ingewikkeld is. 
In mijn werk krijg ik geregeld de vraag: 
welke instrumenten kun je inzetten of 
aan welke knoppen kun je draaien om 
inclusiever te worden? Er is helaas nog 
geen allesomvattend antwoord: ook 
ik beschik niet over Aladdins wonder-
lamp. Een eerste en belangrijke stap 
is het accepteren en respecteren van 
elkaars verschillen. Dit vraagt om het 
stimuleren van bewustwording over de 
urgentie van het vraagstuk, en ook om 
het werken aan een cultuur waar reflec-
teren op het eigen denken en handelen 
een vanzelfsprekendheid wordt. Com-
petenties als reflecterend vermogen en 
culturele sensitiviteit zouden selec-
tievereisten mogen worden voor alle 
professionals en in het bijzonder voor 
leidinggevenden.1 Minstens zo belang-
rijk is dat leidinggevenden regelmatig 
verantwoorden hoe ze diversiteit en 
inclusie bevorderen in hun team.

Het woord ‘inclusie’ is toe aan een 
herijking
Inclusie zou meer moeten gaan over 
hoe je je verhoudt tot de ander. Hoe 
en wat wil ik aan mezelf veranderen 
om meer in verbinding te kunnen 
staan met de ander? Hoe verhoud ik 
me als individu tot de ander? Tot mijn 
doelgroep, tot mijn burgers, tot mijn 

'Inclusiviteit is het 
begrijpen van de 

ander vanuit zijn of 
haar perspectief'

1  Er zijn diverse tools die kunnen helpen bij het verkrijgen van inzicht in het  
inclusief gedrag van mensen, bijvoorbeeld de Inclusiescan van eelloo

2   Saniye Çelik, ‘Meer vrouwen in het openbaar bestuur. Lessen uit de publieke 
sector’, Beleid en Maatschappij 47 (2020), nr. 1, pp. 63
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klanten? Kortom, inclusie vraagt van 
eenieder om wat in te leveren van het 
eigen ego: het individu is het uitgangs-
punt. Dat is dus wat anders dan een 
individualistische benadering.

Diversiteitsbeleid kent nog te vaak 
een symbolische benadering 
Wat veertig jaar diversiteitsbeleid heeft 
opgeleverd, is onduidelijk. De rijksover-
heid, maar ook de politie, gemeenten 
en het onderwijs hebben de afgelopen 
jaren een waslijst aan interventies en 
aanpakken proberen uit te voeren. 
Door de bomen is het bos niet meer 
te zien. En wat heeft het opgeleverd? 
Meedoen aan Pride Amsterdam maakt 
je organisatie niet als vanzelf minder 
masculien. Van neutrale taal in vaca-
tureteksten wordt je organisatie niet 
automatisch diverser en inclusiever. 
En de illusie bestaat nog steeds dat 
een organisatie en haar teams zomaar 
creatiever of innovatiever worden als je 
verschillen in huis haalt. Helemaal mis. 
Er ontstaan eerder conflicten als er 
geen bijpassend management is.
We – lees: de overheid en de politiek 
– beloven veel, maar de resultaten zijn 
onhelder. Waarop precies het accent 
ligt bij de aanpak van diversiteit en in-
clusie is vaak niet helder binnen orga-
nisaties. Een heldere eenduidige visie 
is nodig om diversiteitsambities scher-
per te maken. Zolang het resultaat 
vaag of onduidelijk blijft, is het sym-
boliek en blijven diversiteit en inclusie 
een papieren exercitie. Dat is ja zeggen 
en nee doen. Eén ding is zeker, zegt de 

cynicus in mij: de inzet op diversiteit 
en inclusie heeft de afgelopen decen-
nia bijgedragen aan de toename van 
adviseurs en programmaleiders. Deze 
schoten als sneeuwklokjes in de lente 
uit de grond, evenals de dikke boeken 
die over diversiteit en inclusie worden 
geschreven. Inclusie en diversiteit zijn 
een volwaardige bedrijfstak geworden. 
Toch heeft de jarenlange aandacht 
voor diversiteit ook iets anders in  
beweging gebracht. Kijk maar naar  
de top van publieke organisaties,  
die voor ongeveer 45 procent uit  
vrouwen bestaat.2

Dit resultaat kent een lange historie
Ruim een eeuw geleden kregen 
vrouwen in Nederland het kiesrecht, 
een niet te onderschatten uitkomst 
van de eerste feministische golf. Een 
halve eeuw later komt de tweede golf 
in beweging. Vrouwen eisen in de jaren 
daarna recht op betaald werk, recht 
op goede en betaalbare kinderopvang, 
recht om baas in eigen buik te zijn, 
recht op een eigen plek in de maat-
schappij. Om kort te gaan: zij willen dat 
de emancipatie voltooid wordt. Niet 
alle vrouwen schaarden zich achter de 
actievoerders. Zij vonden hen te luid-
ruchtig, te onbeschaafd omdat ze zich 
hulden in tuinbroeken en weigerden 
beha’s te dragen, en ook omdat zijzelf 
hun bestaan als huisvrouw en moeder 
vanzelfsprekend vonden en (nog) geen 
behoefte voelden aan verandering. 
Maar successievelijk werd gehoor gege-
ven aan veel feministische eisen. Vanaf 

de jaren zeventig hebben de achtereen-
volgende regeringen emancipatiebeleid 
gevoerd. Jeltien Kraaijeveld-Wouters 
(CDA) werd in 1977 de eerste staats-
secretaris voor emancipatiezaken. In 
1981 nam Hedy d’Ancona (PvdA) het 
stokje van haar over. In het huidige ka-
binet is het dossier op samenlevingsni-
veau verdeeld over meerdere departe-
menten, met name de ministeries van 
OCW, SZW en BZK.

We kunnen niet nog een halve 
eeuw de tijd nemen
We moeten nu de samenleving en de 
organisaties daarbinnen inclusiever 
maken. Het is tijd om door te pakken 
op leiderschap en een cultuur waarbij 
iedereen zich gewaardeerd en erkend 
voelt. Zo kunnen we met z’n allen toe-
werken naar een werkomgeving waar 
inclusie de normaalste zaak van de 
wereld wordt. Dan lezen we nooit meer 
(of slechts heel zelden) over uitsluiting 
en grensoverschrijdend gedrag.
Onze opdracht is – althans in mijn 
ogen – het streven naar een inclusieve 
samenleving waar vrijheid, gelijkwaar-
digheid en solidariteit als kernwaarden 
de boventoon voeren. Deze waarden 
zijn als het ware het DNA van het 
menselijk handelen en reguleren onze 
onderlinge omgang. Iedereen die zich 
aangesproken voelt door deze waarden 
moet kunnen meebouwen aan geza-
menlijke idealen. Het mede mogelijk 
maken van een inclusieve samenleving 
is een opdracht die de burgemeesters 
zou moeten aanspreken. ■

'Hoe bereik je 
inclusie? Ook ik 
beschik niet over 
Aladdins wonderlamp'

INCLUSIE

Artikel in het kort:
• De samenleving betaalt een hoge prijs voor uitsluiting, discriminatie en 

racisme. Talloze burgers kunnen zich daardoor niet volledig ontplooien; 
hun talenten en inzet worden onderbenut.

• Organisaties en teams daarbinnen worden niet vanzelf creatiever of 
innovatiever met een diverser personeelsbestand.

• Werk aan een eenduidige en meerjarige visie met concrete resultaataf-
spraken op diversiteit, inclusie en leiderschap. Zo kunnen ambities gaan 
leven. Hierbij is een prominente rol weggelegd voor leidinggevenden.
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Door inclusieve taal te gebruiken bena-
dert u mensen op een prettige manier, 
erkent u de diversiteit aan mensen en 
(sub)culturen en de veranderlijkheid 
ervan. Ook kunt u met meer mensen 
effectief communiceren en inspireert u 
anderen om ook inclusief taalgebruik 
te hanteren.
Bij communicatie hoort natuurlijk ook 
beeld. Het is van belang om in beeld 
van bijvoorbeeld communicatie van 
de gemeente ook diversiteit te laten 
zien, waarin alle inwoners zich kunnen 
herkennen. In dit artikel concentreren 
we ons op het taalgebruik. 

Inclusieve taal = een sociale norm 
stellen
Door de taal die gebruikt wordt, wordt 
ook de sociale norm gesteld. Een so-
ciale norm is dat wat wordt gezien als 
‘normaal’ of ‘wat gebruikelijk is’. Uit on-
derzoeken weten we dat mensen met 
autoriteit, zoals burgemeesters, vaak 
een sterke invloed hebben op sociale 
normen. Zij geven aan ‘hoe het hoort’. 
Daarom is het voor een burgemeester 
extra belangrijk om inclusieve taal te 
gebruiken en juist geen taal waarvan 
bekend is dat deze kwetsend is voor 
burgers die al veel te maken hebben 
met discriminatie. In het bijzonder 

omdat gemeenten verantwoordelijk zijn 
voor de lokale aanpak van discrimina-
tie. Door inclusief taalgebruik geeft de 
burgemeester het goede voorbeeld aan 
de burgers, bedrijven en maatschappe-
lijke organisaties in de gemeente. Op 
deze manier neemt de gemeente een 
belangrijke stap in het lokale antidiscri-
minatiebeleid. 

Discriminatie tegengaan
Dat taal kwetsend kan zijn, heeft ook 
sterk te maken met de sociale context. 
Verschillende groepen in Nederland 
hebben stelselmatig te maken met 
discriminatie; niet-inclusief taalgebruik 
ten aanzien van deze groepen mensen 
benadrukt en versterkt deze situatie. 
Bijvoorbeeld: in diverse onderzoeken 
is aangetoond dat mensen met een 
migratieachtergrond en/of een donkere 
huidskleur te maken krijgen met dis-
criminatie op diverse terreinen, zoals 
de woningmarkt de arbeidsmarkt. Met 
exact eenzelfde cv hebben mensen 
met een Nederlandse naam ongeveer 
60 procent meer kans om door de 
eerste ronde van selectie te komen dan 
mensen met een Arabisch klinkende 
naam. Wanneer deze al veel gediscri-
mineerde groepen vervolgens door hun 
burgemeester worden aangesproken in 

termen die hen beledigen of kleineren 
(bijvoorbeeld mensen die hier geboren 
zijn te benoemen als ‘buitenlanders’), 
kan ten eerste het gevolg zijn dat zij 
zichzelf nog minder gerespecteerd 
voelen. En het gevolg kan ten tweede 
zijn dat andere mensen denken dat 
het normaal is (de sociale norm) om 
deze groepen op een dergelijke, niet 
inclusieve manier te benaderen. 

Dit betekent dat het omgekeerde 
natuurlijk ook geldt: door als burge-
meester inclusief te communiceren 
en díe norm uit te dragen, kunt u ook 
anderen inspireren om hetzelfde te 
doen. Zo krijgen transgender personen 
veel te maken met scheldpartijen en 
bedreigingen en geweld op straat. Als 
burgemeester laten zien dat dit niet 
door de beugel kan en dat transgender 
personen net als ieder ander een  
respectvolle omgang verdienen, is 
daarom cruciaal. 

Steeds in ontwikkeling 
Taal staat niet vast, maar is steeds in 
ontwikkeling. Termen die eerder gang-
baar waren, kunnen nu ouderwets, niet 
inclusief of zelfs problematisch zijn en 
als kwetsend worden ervaren. In dit 
artikel gebruiken we de termen zoals 

INCLUSIEVE SAMENLEVING

Een inclusieve samenleving krijgt onder meer gestalte in de woorden die we 
gebruiken en de boodschap die we uitdragen. De impact van woorden van 
publieke figuren, zoals burgemeesters, is bovendien vaak nog groter. Hoe kunt u als 
burgemeester in uw woorden eraan bijdragen dat iedereen zich gezien en welkom 
voelt? En hoe voorkomt u dat u bijdraagt aan discriminatie? 

INCLUSIEF COMMUNICEREN: 

ALS BURGEMEESTER HET 
GOEDE VOORBEELD GEVEN

Tekst | Hanneke Felten, Movisie en Marianne Vorthoren, VNG
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die in 2023 worden gebruikt, maar dat 
kan al over een jaar (deels) veranderd 
zijn. Raadpleeg daarom ook altijd 
recente bronnen. Of vraag aan mensen 
van bijvoorbeeld zelforganisaties en 
belangenorganisaties hoe zij zelf het 
liefst aangesproken willen worden. Het 
is dus vooral belangrijk om hier alert 
op te blijven en het gesprek erover te 
blijven voeren. 

Enkele voorbeelden
We geven hieronder een aantal voor-
beelden van inclusieve woordkeus, met 
daarbij uitleg over alternatieven die 
liever niet gebruikt worden in inclusieve 
communicatie. Het zijn enkele voor-
beelden ter illustratie – we kunnen hier 
niet uitputtend zijn. Ook is het nadruk-
kelijk niet bedoeld om voor te schrijven 
wat wel en niet mag, maar om enkele 

praktische handvatten te geven voor 
inclusieve communicatie. Want mis-
schien heeft u bij sommige voorbeel-
den eenvoudigweg nooit eerder stil ge-
staan. Wist u bijvoorbeeld dat we liever 
geen ‘invalide’ of ‘mindervalide’ meer 
gebruiken? Toch zijn deze woorden nog 
veel bij bijvoorbeeld aanduiding van 
toiletten te vinden. Waarom liever niet? 
Zie hieronder. 

Inclusief Liever niet Want…

Mensen met een  
beperking, of: met  
een handicap

Invalide of mindervalide ‘Valide’ wordt geassocieerd met ‘waard/waardig’ – ‘invalide’ en 
‘mindervalide’ betekenen dan ‘onwaardig’ of ‘minderwaardig’.

‘Beperking’ en ‘handicap’ worden vaak uitwisselbaar gebruikt; 
hoewel er wel een onderscheid te maken is tussen de individu-
ele beperking en de interactie met ontoegankelijkheid van de 
samenleving, waardoor de beperking een handicap wordt.

Wit – zwart Blank – zwart ‘Blank’ heeft historisch de associatie van ‘rein, schoon’ en met 
het slavernijverleden. In die context is zwart dan, als het tegen-
overgestelde, negatief geladen.

‘Wit’ en ‘zwart’ zijn daarom minder geladen, beschrijvende 
termen.

Geen mens is overigens letterlijk wit of zwart van kleur; er zijn 
vele tinten huidskleur.

Uiteraard is het ‘N**** woord’ uit den boze. Zoals het College 
voor de rechten van de mens stelt, heeft dit woord duidelijk een 
racistische achtergrond.

Tot slaaf gemaakte slaaf ‘Tot slaaf gemaakte’ drukt uit dat geen mens als slaaf geboren 
wordt, maar daartoe gedwongen wordt door andere mensen.

LHBTIQA+ , of:  
regenbooggemeenschap

L= lesbisch
H = homoseksueel
B = biseksueel
T = transgender
I = intersekse
Q = queer
A = aseksueel
+ =  alle overige categorieën die niet zijn inbegrepen in  

bovenstaande

‘LHBTIQA+’ is dus heel volledig, maar wel een beetje een  
tongbreker; daarom wordt ook wel gekozen voor ‘regenboog-
gemeenschap’, verwijzend naar de vlag die internationaal wordt 
gebruikt voor deze gemeenschap.
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Inclusief Liever niet Want…

Hoofddoek, hidjab/vrouw 
met een hoofddoek, 
hidjab

Hoofddoekje Vrouwen die een hoofddoek dragen worden soms aangeduid  
als ‘hoofddoekje’ om naar hen als persoon of hun hoofd-
bedekking te verwijzen (‘Ik bedoel haar, met dat hoofddoekje’). 
Het verkleinwoord komt denigrerend over.

Transgender persoon/
trans vrouw/trans man 

Transgender 
Transgenderpersoon

Een persoon is meer dan alleen transgender. Transgender is dus 
een bijvoeglijk naamwoord, vandaar dat het belangrijk is om een 
spatie te laten tussen ‘transgender’ en ‘persoon’.

Tips voor sociale media
Veel burgemeesters communiceren 
ook via sociale media. Daar is het ook 
goed om rekening te houden met de 
toegankelijkheid van communicatie 
voor mensen met vooral een visuele  
of auditieve beperking. Gebruikt u 
bijvoorbeeld filmpjes? Zorg dan voor 
ondertiteling. Gebruikt u beelden?  
Omschrijf die dan in de tekst. En, 
niet te vergeten: de toegankelijke # 
(hashtag). Mensen met een visuele 
beperking kunnen gebruik maken  

van spraaksoftware. Gebruikt u meer 
dan 1 woord in een hashtag?  
Dan werkt het beter voor de 
spraaksoftware als u ieder woord met 
een hoofdletter begint: #dusnietzo, 
maar: #WelOpDezeManier. Voor meer 
tips over toegankelijkheid op sociale 
media, scan deze QR-code:

Handreiking 
Antidiscriminatiebeleid
 

Voor meer informatie over sociale 
normen stellen, stappenplannen en 
handreikingen kijk op www.movisie.nl

Lokaal antidiscriminatiebeleid 
Een lokaal antidiscriminatiebeleid is een beschrijving van activiteiten 
en interventies die gericht worden ingezet om discriminatie te  
voorkomen en aan te pakken in de stad of het dorp. In de hand-
reiking Antidiscriminatiebeleid voor gemeenten van het ministerie 
van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties (BZK) en Movisie 
(zie QR-code hierboven) staat beschreven hoe je discriminatie (op 
verschillende gronden) als gemeente kan aanpakken. 

INCLUSIEVE SAMENLEVING



In een tijd waarin digitalisering onze samenleving 
in hoog tempo transformeert, is het van essenti-
eel belang om te begrijpen dat inclusie niet alleen 
een maatschappelijk streven is, maar ook de 
leidraad voor digitale vooruitgang. Digitale inclusie 
moet de kern vormen van onze inspanningen om 
ervoor te zorgen dat geen enkele burger wordt 
uitgesloten van de voordelen en mogelijkheden 
die de digitale wereld te bieden heeft.

Digitale inclusie omvat niet alleen de toegang tot 
digitale technologie, maar ook de ontwikkeling 
van een inclusieve digitale dienstverlening. In 
een tijd waarin digitale diensten, e-gezondheid, 
online-onderwijs en digitale werkgelegenheid de 
norm worden, is het cruciaal dat niemand wordt 
uitgesloten van deze onmisbare services.

Laten we als lokale overheden zorgen dat onze 
eigen digitale diensten, en die van verbonden 
partijen, toegankelijk zijn voor iedereen, met 
gebruiksvriendelijke websites en alternatieve toe-
gangsmethoden voor mensen met beperkingen.

Concrete stappen worden al gezet om digitale 
inclusie te bevorderen, zoals uitbreiding van de 
uitrol van glasvezel en gratis internettoegang in 
openbare ruimtes, digitale geletterdheidscur-
sussen in bibliotheken en gebruiksvriendelijke 
websites en apps voor al onze inwoners. Maar er 
is meer werk te verrichten.

Een van onze grootste uitdagingen is het blijvend 
bereiken en betrekken van kwetsbare groepen 
binnen onze gemeenschap. Daarom is het van 
essentieel belang dat we blijven samenwerken 
met lokale netwerken, organisaties, scholen en 
vrijwilligers om op maat gemaakte oplossingen te 
ontwikkelen die passend zijn voor onze gemeen-
schappen en gelijke toegang garanderen, in het-
zelfde tempo als de technologie zich ontwikkelt.

Een andere belangrijke stap is het waarborgen 
van digitale veiligheid voor iedereen. Het vergro-
ten van de weerbaarheid van inwoners tegen 
digitale oplichtingspraktijken is een enorme 
opgave. Laten we ervoor zorgen dat we de juiste 
zorg en ondersteuning klaar hebben staan voor 
alle inwoners die slachtoffer zijn geworden en 
moeite hebben met het herstellen van vertrouwen 
in digitale systemen.

Digitale inclusie is een doorlopende reis, geen 
eenmalige inspanning. Het is een investering in 
de toekomst van onze gemeenschappen, en het 
verzekert dat niemand wordt achtergelaten in  
het digitale tijdperk. Een digitaal inclusieve 
toekomst betekent dat gelijke toegang tot digitale 
mogelijkheden en dienstverlening de norm is voor 
al onze burgers. Laten we die norm stellen en 
samen bewaken.

Sebastiaan van ’t Erve
(Cyber)burgemeester van Lochem

CYBORGemeester

Illustratie  | Bonteboel Illustraties - Esther van den Nieuwenhof

Digitale Inclusie
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VERANDERING

Weet u wat de betekenis is van de ontwapenen-
de begrippen fawaka, merhaba en salaam? U 
staat al met één voet binnen als u deze termen 
kent en die bij bepaalde gemeenschappen op de 
juiste manier weet toe te passen. De Nederlandse 
samenleving wordt steeds meer divers. Ook het 
Nederlands Genootschap van Burgemeesters is 
zich daar steeds meer van bewust. Verschillende 
perspectieven, achtergronden en culturen komen 
samen. Soms zal dat zelfs tot botsingen leiden. 
Hoewel sommige politici ons anders willen doen 
geloven, kan de tijd gewoonweg niet achteruit 
gezet worden. Dat is een natuurkundige wet.  
Wel kunnen we zo goed mogelijk vormgeven aan 
een verbonden collectief, als we ervoor openstaan 
om stevig te reflecteren en tot intelligent handelen 
te komen. 

Omgaan met verandering en diversiteit is niet al-
leen wenselijk, het is zelfs noodzakelijk. Als sinds 
het ontstaan van het leven op aarde konden al-
leen de species met een groot adaptatievermogen 
overleven. De meest intelligente soorten kunnen 
die veranderingen niet alleen managen, maar 
zelfs naar hun hand zetten. Albert Einstein schijnt 
ooit gezegd te hebben dat we onze problemen 
niet kunnen oplossen met dezelfde manier van 
denken, die we gebruikten toen we het probleem 
creëerden. Het helpt dan ook een hoop om meer 
‘andersdenkenden’ in het openbaar bestuur en in 
de top van het ambtelijk apparaat te verwelkomen 
en daar actief op in te zetten. De urgentie is er. 
Een diverse en inclusieve organisatie levert een 
breder scala aan ideeën op, betere vertegenwoor-
diging van de bevolking en creatievere oplossin-
gen voor maatschappelijke uitdagingen.

Een excellente burgemeester kent de verschei-
denheid aan bevolkingsgroepen in de gemeente 
en heeft er, waar mogelijk, een warme band mee. 
Geldt dit nog niet voor u? Dan is er werk aan de 

Intelligentie kent verschillende definities. Eén daarvan is “het vermogen om om 
te gaan met veranderende omstandigheden” (Darwin). De wereld verandert. 
Technologische ontwikkelingen, bevolkingssamenstelling en informatie zijn continu 
en steeds sneller in beweging. Deze veranderingen hebben een impact op de 
Nederlander, politieke keuzes én uiteraard het openbaar bestuur. Er ontbreekt visie 
en verbindend leiderschap. Niemand zegt tegen de burger: “Wees niet bang voor de 
toekomst. Ik leid u de weg”. Zou hier een rol voor de burgemeester weggelegd zijn? 
De burgemeester is tenslotte de hoeder van de sociale cohesie in de gemeente.

Tekst en foto | Ian van der Kooye van Kleur de Kamer | ian@kleurdekamer.nl 

BURGEMEESTERS: LEIDERS VAN DE TOEKOMST OF MANAGERS VAN HET HEDEN?

“THE BEST WAY TO  
PREDICT THE FUTURE 

IS TO CREATE IT” 

'Haal de 
vrijblijvendheid er vanaf'
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VERANDERING

winkel. Het implementeren van inclusief beleid in 
het openbaar bestuur is een aantrekkelijk streven. 
Het versterkt de lokale gemeenschap en maakt 
het vertrouwen in de overheid groter. Denkt u 
nu dat diversiteit en inclusie begrippen zijn die 
exclusief voor wakkere mensen in grote steden 
van toepassing zijn, dan heeft u het mis. Een 
divers bestuur in Kampen heeft jeugdprogram-
ma's opgezet die inspelen op de unieke behoeften 
van jongeren, waardoor hun betrokkenheid en 
ontwikkeling worden gestimuleerd. Venlo heeft 
beleid ontwikkeld dat gemeenschappen van ver-
schillende achtergronden in staat stelt om actief 
deel te nemen aan lokale initiatieven en projec-
ten. De colleges van Emmen en Heerlen hebben 
lokale ondernemers gesteund, met een nadruk 
op diversiteit, wat heeft geleid tot een bloeiende 
lokale economie in beide gemeenten. Zwolle heeft 
met een divers bestuur beleid geïmplementeerd 
dat de integratie en participatie van nieuwkomers 
op gemeenschaps niveau bevordert, waardoor een 
inclusievere samenleving ontstaat. 

Praat met uw collega’s in andere steden over hun 
beste praktijkvoorbeelden en gun uzelf en de be-
woners van uw gemeente een voorsprong in deze 
hectische tijden. Stel een actief wervingsbeleid 
op en zorg ervoor dat de wervingscommissies zelf 
ook divers zijn samengesteld, om een breed scala 
aan perspectieven te waarborgen bij de selectie 
van kandidaten en vooroordelen te verminderen. 
Stel een duidelijk beleid op met meetbare doelen 
en deadlines voor het bevorderen van diversiteit in 
het bestuur en de ambtenarij. Haal de vrijblijvend-

heid er vanaf. Ook in uw gemeente zijn er wellicht  
ambtenaren die zich stilletjes verzetten tegen 
verandering. Bouw sterke relaties op met diverse 
gemeenschappen en nodig hen uit om actief deel 
te nemen aan het beleidsproces. Benadruk de 
waarde van diversiteit in communicatie en publie-
ke uitingen om het belang ervan te onderstrepen.  
Zorg voor een open cultuur waarin medewerkers 
vrijelijk kunnen praten over diversiteit en inclusie, 
en moedig feedback aan.

In een tijd waarin Nederland zich kenmerkt door 
een rijke culturele mix, is het essentieel dat het 
openbaar bestuur deze diversiteit weerspiegelt. 
Een gemeente die representatief is voor haar 
inwoners, bouwt een fundament van vertrouwen 
en inclusiviteit.

Door diversiteit serieus te nemen in het bestuur, 
kunnen burgemeesters een stempel drukken op 
een toekomst die inclusief, innovatief en veer-
krachtig is. De voordelen reiken verder dan alleen 
de gemeente; ze hebben impact op de gehele 
samenleving. Het verlangen naar een divers be-
stuur is niet alleen een morele plicht, maar het is 
ook een strategische keuze voor het welzijn en de 
vooruitgang van uw gemeente. Het toont daad-
krachtig leiderschap en de wil om een positieve 
verandering teweeg te brengen. Nu is het moment 
om deze wens om te zetten in actie. Wees niet 
reactief, wees proactief!

Ian van der Kooye, Kleur de Kamer  ■

'Een gemeente die 
representatief is voor 
haar inwoners, bouwt een 
fundament van vertrouwen 
en inclusiviteit'
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IN GESPREK MET MONIQUE BONSEN – BURGEMEESTER KOGGENLAND

IK BEN ONERVAREN ALS  
BURGEMEESTER, MAAR  
GEEN ONERVAREN 
BURGEMEESTER 

INTERVIEW 



INHOUD 
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Je bent nu ruim 3 jaar burgemees-
ter. Hoe bevalt het? Is het anders 
dan je had verwacht?
Het bevalt me goed! Het is op sommige 
punten mooier dan ik had gedacht, 
maar op andere punten ook taaier. Dat 
laatste heeft niets te maken met het 
feit dat ik zij-instromer ben, maar meer 
met het feit hoe zaken nu eenmaal 
lopen. Alle kennis en ervaring die ik in 
de loop van mijn leven heb verzameld 
in mijn ‘gereedschapskistje’, komen 
heel mooi samen in het ambt. Ik ben 
onervaren als burgemeester, maar ik 
ben geen onervaren burgemeester. 

Welke dingen zitten er in dat  
gereedschapskistje?
Mijn juridische achtergrond is echt heel 
fijn, niet alleen qua kennis maar vooral 
qua manier van denken. Veel zaken, 
ook op het gebied van openbare orde 
en veiligheid, zijn vergelijkbaar met 
hoe ik vroeger een moeilijk juridisch 
dossier moest aanvliegen, hoe ik een 
rechter moest overtuigen. Daarnaast 
is mijn achtergrond als mediator erg 
waardevol: als burgemeester doe je de 
hele dag eigenlijk niet anders. Ook het 
ondernemerschap helpt mij in m’n hui-
dige werk: hoe breng ik iets tot stand? 

En tot slot ook mijn levenservaring én 
bestuurlijke ervaring, weliswaar niet 
in het openbaar bestuur, maar wel in 
bestuursfuncties elders. 

Heeft het feit dat je een  
zij-instromer bent, een rol gespeeld 
in het sollicitatieproces? 
Ik heb een aantal keren gesolliciteerd 
en met name in de laatste fasen – als 
puntje bij paaltje kwam - speelde mijn 
achtergrond een rol. Ik werd als kansrijk 
gezien, maar vertrouwenscommissies 
vonden het ook spannend om iemand 
die niet uit het politieke circuit komt, 
voor te dragen. Ik heb ‘taal’ moeten 

Tekst | Hilde Westera
Foto | Marcel Rob

Monique Bonsen werd ruim drie jaar geleden benoemd tot burgemeester 
van het Noord-Hollandse Koggenland. Geen ‘doorsneebenoeming’ omdat 
Monique een zogenaamde zij-instromer is: niet afkomstig uit het openbaar 
bestuur, maar uit de advocatuur. Dat het zijn van zij-instromer geen 
belemmering is, maar zelfs een pré kan zijn, blijkt wel uit haar verhaal. ‘Je 
bent als zij-instromer ook een ervaren burgemeester, alleen met een andere 
ervaring’, zegt ze zelf. Toch keek menigeen de kat uit de boom na haar 
voordracht, ook collega-burgemeesters.

'Ik vind het jammer dat we in 
Nederland zo’n scheidslijn hebben 

tussen publiek en privaat'

'Ik durf m’n 
eerste raadsvergadering 
niet terug te kijken'



38   BURGEMEESTER  106 | ngb   

ontwikkelen en coaching gehad om 
heel concreet de vertaalslag te maken 
van het werk van een advocaat naar 
het burgemeestersambt. Mijn laatste 
opdracht als advocaat was bijvoorbeeld 
het begeleiden van grote reorganisa-
ties. Ik kon uitleggen hoe ik in die rol 
draagvlak heb gecreëerd van de laagste 
in rang tot aan het bestuur.  
   
Heb je na je benoeming ook nog 
reacties gehoord over het feit dat 
je zij-instromer was?
Jazeker. Vanuit de vertrouwenscommis-
sie heb ik later teruggekregen dat zij 
beseften dat ze een niet voor de hand 
liggende, spannende keuze hadden ge-
maakt en mede om die reden blij waren 
dat het goed uitpakte. Niet omdat ze 
zelf twijfelden aan hun keuze voor mij, 
maar vanwege de mogelijke reacties uit 
de buitenwereld. Daaruit heb ik afgeleid 
dat het voor een raad ook moed vraagt 
om een zij-instromer voor te dragen. Ik 
snap dat, maar vind het ook jammer 
dat we in Nederland zo’n scheidslijn 
hebben tussen publiek en privaat. In 
de private sector heb ik ook wel eens 
gedacht: ik zou ook graag mensen uit 
de publieke sector in m’n team hebben. 
Het is heel verrijkend om die verschillen 
samen te brengen. 

Daarnaast was opmerkelijk dat ik van-
uit verschillende collega-burgemeesters 
een ‘kat uit de boom-kijk-houding’ heb 

ervaren. Zowel omdat ik vrouw ben, als 
omdat ik zij-instromer ben. Sommigen 
hebben dat ook letterlijk tegen me 
gezegd. Ik merk er nu helemaal niets 
meer van, integendeel zelfs. Soms word 
ik juist benaderd met vraagstukken, 
vanwege mijn andere achtergrond. 

De maanden tussen voordracht  
en installatie zijn de ‘gouden  
maanden’ om je voor te bereiden 
op het ambt. Hoe heb jij jezelf 
voorbereid op je start, zoals op het 
voorzitten van de raad?
Ik had rond mijn voordracht voor Kog-
genland mijn praktijk als advocaat al 
afgebouwd en kon de maanden tot de 
installatie goed gebruiken ter voorbe-
reiding. Ik heb veel gelezen, raadsver-
gaderingen gekeken etc. Een warme 
overdracht van je voorganger helpt ook 
goed, maar blijkt niet in elke gemeente 
even makkelijk te regelen. Het kan heel 
nuttig zijn om in de gouden maanden 
al een coach/mentor/buddy te regelen, 
zodat je vanaf de start kunt sparren. Ik 
durf m’n eerste raadsvergadering niet 
terug te kijken, omdat ik me nog teveel 
liet leiden door de mensen om me 
heen. Snel daarna heb ik me gereali-
seerd dat ik het op m’n eigen manier 
moest doen. Zo’n eerste vergadering is 
meer een mentale kwestie, dan dat je 
alle regeltjes kent. Wanneer voel jij je 
prettig? Welke sfeer wil jij neerzetten? 
De tweede raadsvergadering ging nog 

niet perfect, maar ik voelde me zoveel 
meer ontspannen. En vanaf dat mo-
ment is het gaan vliegen.

We zien als NGB graag dat CdK’s 
startende burgemeesters direct 
een coach/mentor aanbieden, 
maar dat gebeurt nog niet overal. 
Jij hebt het zelf geregeld. 
Het is fijn als het je wordt aangeboden, 
maar op dit niveau mag je ook van men-
sen verwachten dat ze eigenaarschap 
tonen en het voor zichzelf regelen. Dat 
hoort ook bij je eigen professionaliteit.  

Het thema van deze editie is 
diversiteit. Enkele burgemeesters 
hebben diversiteit in hun portefeuil-
le. Welke rol zie jij hierin voor jezelf, 
voor de gemeente?
Je hebt hier als college gezamenlijk 
zeker een rol in. Diversiteit is niet alleen 
iets van de burgemeester. De context 
waarin je functioneert is echter wel 
bepalend. Diversiteit is Amsterdam is 
een ander vraagstuk dat diversiteit in 
een kleinere (plattelands)gemeente in 
West-Friesland. 
Ik merk dat het feit dat ik vrouw ben én 
burgemeester op zichzelf al iets doet. 
Zo werd ik vorige week geïnterviewd 
ómdat ik een vrouwelijke burgemeester 
ben. In eerste instantie vind ik dat  
irritant, maar in tweede instantie denk 
ik: ‘Oké, vooruit dan maar, voor het 
goede doel’. 

'Voor sommige mensen ziet 
gezag eruit als een 
man in een grijs pak'
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'Wat ik lastig vind, is de 
connotatie die aan vrouwelijke 

leiderschap verbonden wordt'

Wat ik lastig vind, is de connotatie 
die aan vrouwelijk leiderschap  
wordt verbonden. Als je emotioneel 
bent, ben je labiel. Als je een sterke 
vrouw bent, ben je snel een bitch. 
Terwijl diezelfde eigenschappen bij 
een man positief worden geduid. Ik 
merk dit echt in de praktijk! Ik merk 
ook dat het toegekend gezag voor 
een man anders is dan voor een 
vrouw. Voor sommige mensen ziet 
gezag eruit als een man in een grijs 
pak, ongeacht zijn daden. Zo zou ik 
het zelf ook echt niet willen, maar 
aan de andere kant vind ik het ook 
irritant dat ik er méér voor moet doen 
om gezag te krijgen. 

Het is echter geen zielig verhaal. Je 
kunt er als vrouw ook je voordeel 
mee doen. Vrouwen worden eerder 
als benaderbaar en toegankelijk 
gezien. Ik denk dat ik makkelijker 
dichterbij mensen kom dan die man 
in het grijze pak. 

We zien dat het aantal vrouwen 
en zij-instromers in het ambt heel 
langzaam groeit. Wat moeten 
c.q. kunnen we daar aan doen, 
om dat te bevorderen? 
Ik denk dat het belangrijk is dat  
vertrouwenscommissies bij het bepa-
len van het profiel nog beter door-
denken wat voor burgemeester ze 
zoeken, ook in de balans van gezag 

en toegankelijkheid. Ik vind het feit 
dat mijn ouders alleen lagere school 
hebben gehad ook diversiteit. Bur-
gemeesters komen niet alleen uit de 
‘betere kringen’. Het feit dat afkomst 
niet meer meetelt, vind ik al een hele 
stap voorwaarts. 

Ik ben niet van de quota, maar 
gemeenteraden kunnen wel beter 
geholpen worden met het uitdiepen 
van het profiel en het gewenste lei-
derschap. Ook de basiscondities en 
competenties voor burgemeesters, 
zoals die door het ministerie van  
BZK zijn geformuleerd, zouden 
nog eens tegen het licht gehouden 
kunnen worden. Zijn die wel breed 
genoeg geformuleerd? De huidige 
competenties sturen nu wel erg  
richting het bestuurlijke profiel. Waar-
om is ondernemerschap bijvoorbeeld  
geen competentie?  

Je hebt meegedaan aan het  
Oriëntatieprogramma voor  
geïnteresseerden in het  
burgemeestersambt. In  
hoeverre heeft dat jou geholpen? 
Het programma heeft mij heel  
veel gebracht, in de zin dat het 
vertrouwen gaf aan de vertrouwens-
commissie. Het werkt dus als je het 
programma op je CV kunt zetten. 
Daarmee is het programma ook een 
knop waaraan je kunt draaien om 

meer zij-instromers binnen te halen 
in het burgemeesterskorps. 

Zijn er andere zaken die  
kunnen helpen om het  
burgemeestersambt  
toegankelijker te maken? 
Ik zou wel een boom willen opzet-
ten over nut en noodzaak van het 
woonplaatsvereiste. Het is naar mijn 
mening best wel raar dat de ene 
professional huis en haard moet 
opgeven voor een nieuwe functie 
en de andere professional niet. Ook 
financieel kan het een uitdaging zijn. 
Ga maar eens een hypotheek aan-
vragen of oversluiten op basis van 
een aanstelling van zes jaar. Het zijn 
van een goede en betrokken burge-
meester, valt of staat niet met het feit 
dat je er woont, maar hoe je je ambt 
invult. Het woonplaatsvereiste mag 
geen hoepeltje zijn waar je doorheen 
moet springen om burgemeester  
te worden. 
 
Heb je een tip voor de  
zij-instromer die burgemeester 
wil worden? 
Trap niet in de valkuil dat je een  
onervaren burgemeester bent. Je 
brengt heel veel mee. Bepaal voor  
jezelf en met de raad wat jouw  
ervaring waard is op deze plek.  
En wees niet te bescheiden.  ■

INTERVIEW    
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Stelling: 
“Werken aan diversiteit en  
inclusie is een modegril.”

Ahmed Aboutaleb, Rotterdam

Ik mag hopen dat het “werken aan” een modegril is. In dit geval zie ik modegril als een trend die 
uiteindelijk leidt naar diversiteit en inclusie op de werkvloer, in de samenleving, overal. Als die 
trend is weggeëbd volgt acceptatie en verankering, en is het voor iedereen vanzelfsprekend dat 
je op de werkvloer een afspiegeling van de samenleving ziet, dat figuurlijke en fysieke drempels 

om waar dan ook mee te doen zijn weggenomen. Dan blijken zelfs de woorden diversiteit en 
inclusie een modegril te zijn geweest. Dus laten we die trend zoveel mogelijk omarmen.

Anke van Extel – van Katwijk - Asten

Helaas voor hen die de stelling wel onderschrijven, diversiteit en 
inclusie zijn geen modegril. Ik ben van mening dat het onze morele 

plicht is te streven naar een samenleving waarin niemand wordt 
gediscrimineerd op welke grond dan ook. Gelijke kansen en rechten 

voor iedereen zijn daarbij fundamentele voorwaarden. Dat er nog 
werk aan de winkel is blijkt wel uit steeds weer opduikende berichten 

van achterstelling, discriminatie en zelfs geweld. 
Ik ben van nature positief ingesteld. Afgelopen decennia is al veel 

ten goede gekeerd op het emancipatoire vlak. Veel taboes zijn inmid-
dels doorbroken en bespreekbaar gemaakt. Maar er is nog een lange 

weg te gaan, zowel voor onze generatie maar wellicht ook nog voor 
onze kinderen en kleinkinderen. Zolang diversiteit en inclusie nog 

geen vanzelfsprekendheid zijn zal ik de stelling niet onderschrijven. 

Rian van Dam - Hollands Kroon

De stelling zou ik willen omzetten in een vraag. Zodat het een kans 
wordt de dialoog te starten. Dan blijven deze essentiële onderwer-
pen actueel. Want met de acceptatie van de diverse perspectieven, 
verruimen we onze inzichten. Zo hebben we allemaal invloed op de 
vooruitgang van onze samenleving. Samenwerken met respect voor 

elkaars cultuur, achtergrond, overtuiging en alle andere aspecten die 
ons de rijkdom van diversiteit schenken, leidt tot de beste resulta-
ten. Het uitgangspunt - iedereen doet mee - tilt ons naar een hoger 

niveau van samenleven in verbondenheid.We moeten voorbij de 
sentimenten rond diversiteit en inclusie, in de structurele aandacht 
hiervoor stappen. De vraag ‘modegril of niet?’ vind ik dus wel goed! 
Door met elkaar binnen alle lagen van de gemeenschap in gesprek 

te gaan, stappen we in de bewustwording van deze  
fundamentele kernwaarden.

Ina Sjerps - Harlingen

Het heeft decennia van actievoeren en procederen, ook door mijzelf, gekost om alleen al in de wet gelijke behandeling ge-
realiseerd te krijgen. En daarmee is het nog lang niet gerealiseerd in de samenleving. Ik kan het hier dus onmogelijk mee 
eens zijn. In deze tijd kan een organisatie overigens niet eens zonder. Meer dan de helft van de jongeren is vrouw. Meer 
dan de helft van de jongeren in de grote steden hebben een migratie achtergrond. En mensen met een beperking staan 
nog te vaak aan de kant. Met de huidige krapte op de arbeidsmarkt is het gewoon alle hens aan dek. Dus gewoon doen.

Illustratie  |  Bonteboel Illustraties - 
Esther van den Nieuwenhof

Foto  | Annabel Jeuring
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Evert Weys - Hilvarenbeek

Wellicht dat er onder mensen van mijn generatie (50+) soms nog wordt gedacht 
dat werken aan inclusie en diversiteit een modegril is. Voor jongeren is dat 

allang geen issue meer, voor hen is het vanzelfsprekend dat daar blijvend aan-
dacht voor moet zijn. Dat merk ik in gesprekken met jongeren in mijn gemeente 
en met mijn eigen kinderen. Je moet kunnen zijn wie je wilt zijn en de samen-
leving moet zich daar steeds meer op instellen. De toekomstige generatie zal 

van ons blijven verlangen dat we daar actief op inzetten. Ik merk dat dit ook in 
onze gemeenteraad steeds meer aandacht krijgt. Een gemeente kan hier vorm 

en inhoud aan geven door te kijken hoe het is gesteld met de eigen organisatie. 
Doen we wel voldoende om iedereen gelijke kansen te bieden en te zorgen 

voor een veilige werkomgeving die medewerkers van allerlei achtergronden op 
eenzelfde manier bindt en boeit. Daarnaast moeten we als bestuur in woord en 
daad uitstralen dat de norm in onze lokale samenleving is dat iedereen er mag 
zijn en dat er geen plek is voor achterstelling, uitsluiting en discriminatie. In de 
gemeente Hilvarenbeek doen we dan onder meer door de regenboogvlag op de 

daartoe aangewezen dagen uit te hangen aan het gemeentehuis.
Bert Wijbenga - Vlaardingen

Het is vooral een noodzakelijkheid vanwege onze maatschappelijke taak. Als politiek of 
ambtenaren niet ook bestaan uit de diversiteit van de samenleving, zul je in de eerste 

plaats verliezen aan legitimiteit. Doelgroepen zullen zich dan niet herkennen in een 
politiek en een gemeente die ook van en voor hen is. In de tweede plaats kun je je taken 
minder goed uitvoeren, omdat je cruciale informatie en sentimenten zult gaan missen. De 

afgelopen weken met de Hamas-aanslagen en de Gaza-oorlog is de directe verbinding 
cruciaal gebleken. En ik was heel blij met de Palestijnse én Joodse ambtenaren in huis. 

Léon de Lange - Landsmeer

Als relatief jonge burgemeester (42) verbaas ik mij er steeds vaker over dat de gelijkheid tussen mensen niet voor 
iedereen vanzelfsprekend is. Of het nu gaat over mannen en vrouwen, huidskleur, geaardheid et cetera. Ik merk dat veel 
van mijn generatiegenoten deze gelijkheid ook zo ervaren, maar zie ook dat onze samenleving veel minder tolerant lijkt 
te worden. En ja; dan helpt het natuurlijk om het er veel met elkaar over te hebben zodat dit onderwerp veel aandacht 

krijgt. Maar ik zie soms wel dat we doorslaan. Wat mij betreft nemen we een voorbeeld aan de nog jongere generatie; mijn 
kind van 14 kijkt naar het karakter van het mens. Waarbij je natuurlijk rekening zult moeten houden met beperkingen en 
opleidingsniveau. Kijk naar de kwaliteit van een medewerker en niet naar een diversiteitsquotum. Laten we er met elkaar 

voor zorgen dat als we ongelijkheid signaleren, we hier tegen ageren. Gelijkheid is de norm, we zijn allemaal mens.

Hans Vroomen - Ommen

Het is altijd mooi als je bij een stelling kunt zeggen, dat je het er niet mee 
eens bent. Dat verplicht immers toch uitleg en die geef ik graag. Toen ik werd 

opgevoed als witte man van - inmiddels - 61 jaar, leek de samenleving redelijk 
homogeen en vol zekerheden. In de tijd dat ik studeerde - rond 1983 - werd de 
grondwet ingrijpend gewijzigd. Met name het toevoegen van artikel 1 was een 
belangrijke stap in onze eigen wetgeving. Het gelijkheidsideaal werd daarmee 
een mooi streven waar je het niet mee oneens kunt zijn. Maar als de ander 

een mooi streven in de praktijk brengt, blijkt dat ook ongemakkelijke vragen en 
onzekerheden bij jou zelf te kunnen oproepen. Als burger moet ook ik af en toe 
“schakelen”. Als ambtsdrager sta ik aan de lat om mijn lokale gemeenschap te 
begeleiden naar een samenleving waarin elke burger zijn eigen plek kan vinden. 

Dat werk is nooit af. Werken aan diversiteit en inclusie blijft daarom nodig 
zolang we artikel 1 voor elke inwoner tot een realiteit willen maken. Misschien 

hadden we daar eerder “echt” mee moeten beginnen.
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UITBREIDEN

Jacqueline Maschino werkt als projectleider Participatie & Citizen Science en Diversiteit & 
Inclusie bij ZonMw. Haar persoonlijke ervaringen maakten van inclusie haar grootste speerpunt 
en passie. Voor het Burgemeestersblad beschreef zij haar visie op een inclusieve samenleving. 

NIET INSLUITEN, 
MAAR UITBREIDEN!

“Inclusie, dat gaat over de 
ander. Over de mens die anders 
is dan ik. Over die persoon met 
een andere huidskleur, een an-
dere geaardheid of een andere 
genderidentiteit. En over die 
persoon met een handicap. Het 
is heel belangrijk, dat we daar 
in de maatschappij en op de 
arbeidsmarkt meer ruimte voor 
maken. Mensen mogen anders 
zijn. Het is belangrijk dat zij ook 
mee kunnen doen.” 

Tekst en foto | Jacqueline Maschino

 Jacqueline Maschino
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Herkenbaar? Veel gesprekken over 
inclusie hebben een vergelijkbare 
strekking. De ander staat centraal in 
dat gesprek. Die ander: daar is iets 
mis mee. Die heeft een afstand tot de 
arbeidsmarkt. Die heeft een afwijkende 
cultuur of een afwijkende geaardheid. 
Anders dan ‘normaal’. Anders dan wij. 

We nodigen de ander uit om mee 
te doen aan de arbeidsmarkt en de 
maatschappij, maar het gebruik van het 
woord meedoen impliceert ook dat de 
ander zich moet aanpassen. Je nodigt 
iemand namelijk uit in een bestaand 
systeem, zoals de arbeidsmarkt en 
de maatschappij. Inclusie betekent 
letterlijk insluiten, naar binnen halen 
in het bestaande systeem. En in een 
bestaand systeem staan spelregels vast 
en de uitgangspunten, voorwaarden en 
kaders zijn bepaald door de gevestigde 
orde. Een orde waar de ander, die de 
beweging moet maken van buiten naar 
binnen, nooit deel van uitmaakte.  
Maar de regels moeten wel worden 
gerespecteerd.

Joris Luyendijk, zelfbenoemd ervarings-
deskundige in privileges, laat ons zien in 
zijn boek, artikelen en theatercolleges 
dat mensen met zeven vinkjes over-
vertegenwoordigd zijn aan de top van 
organisaties, overheden en instanties. 
De zeven vinkjes zijn de voorwaarden 
om moeiteloos aan de macht te komen: 
minstens één hoogopgeleide en/of 
welgestelde ouder, minstens één in 
Nederland geboren ouder, man, hetero, 

wit, Gymnasium of VWO en een univer-
sitaire opleiding. Als je deze kenmerken 
allemaal kunt afvinken, ben je nooit de 
uitzondering. Met slechts drie procent 
van de Nederlandse bevolking heeft 
deze groep misschien wel tachtig of 
zelfs negentig procent van de macht. Zij 
bepalen daarmee ook de belangrijkste 
spelregels. En zoals Joris Luyendijk het 

zegt: de scheidsrechters fluiten boven-
dien hun hele leven in hun voordeel. En 
menig andere veel-vinker is bezig met 
de route naar die top en ondervindt 
daarbij ook nauwelijks hinder. Ambitie 
heet dat. Hoezo is het realistisch dat we 
de ander uitnodigen om deel uit te ma-
ken van dat systeem met die bestaande 
regels waarop zij niet of nauwelijks 
invloed hebben? 

Omdat herzieningen van bestaande 
regels onbespreekbaar zijn voor die 
gevestigde orde die de macht heeft, 
leidt deze manier van denken tot een 
veelheid aan inclusie-maatregelen die 
gericht zijn op de ander. De ander wordt 
geholpen om dat systeem binnen te 
treden en de regels te respecteren, te 
snappen zelfs. We bouwen bruggen en 
toegangsdeuren. Maar doordat het sys-
teem intact blijft, is die ondersteuning 
per definitie ongelijkwaardig. En precies 
daar zit de crux voor het uitblijven van 
succes. Want die ander kán zich hele-
maal niet aanpassen. Een huidskleur, 
geaardheid of genderidentiteit kun je 

niet veranderen, net als de diploma’s en 
achtergrond van je ouders, en het nest 
waarin je opgroeit. En een handicap kun 
je niet afleggen. 

Wat zou er veranderen als we die rede-
nering omdraaien? Dat we de ander niet 
binnenlaten in ons systeem, maar dat 
we ons systeem uitbreiden en zo groot 
maken dat iedereen een gelijkwaardige 
plek heeft met gelijke kansen? En dat 
we de regels en uitgangspunten van 
dat nieuwe systeem niet laten bepalen 
door een geprivilegieerd stel veel-vin-
kers maar door een orde waarin ook de 
ander plaatsheeft? 

Het vraagt van ons dat we de ander zien 
als iemand met kansen en mogelijk-
heden. Iemand die iets toevoegt aan 
onze maatschappij, aan ons systeem, 

UITBREIDEN

'Inclusie betekent insluiten, 
naar binnen halen in het bestaande 
systeem, het systeem dat bepaald 
wordt door de gevestigde orde' 

'15 jaar geleden werd ik doof, 
afgekeurd en aan de zijlijn 
geparkeerd. Mijn talenten 

waren niets meer waard'

'Het vraagt van ons dat 
we de ander zien als 

iemand met kansen en 
mogelijkheden'
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dat het geheel mooier maakt. In plaats 
van de bedreigingen en de risico’s die 
het ‘anders zijn’ meebrengt, te zien wat 
de voordelen en verbeteringen zijn. 

Ik ben zo’n ander. Een buitenstaander. 
Ik heb een handicap. Iemand met een 
zogenaamde afstand tot de arbeids-
markt. Sinds mijn geboorte ben ik 
ernstig slechthorend en 15 jaar geleden 
werd ik in korte tijd doof. Ik was mana-
ger bedrijfsvoering en plaatsvervangend 
regiodirecteur bij een grote woningcor-
poratie, maar er was 
geen plek meer voor 
iemand die niet langer 
met de gevestigde spel-
regels kon meedoen. 
Ik werd uitgesloten en 
incourant verklaard. Tot 
die tijd had ik mijn hele 
leven álles gegeven om 
zo goed mogelijk mee te 
doen met de spelregels. 
Vechten om gezien te 
worden, vechten om überhaupt kansen 
te krijgen. Maar kansen kreeg ik alleen 
als ik de regels respecteerde. En dat 
ging ten koste van mezelf. Een aantal 
jaren voordat ik doof werd had ik al een 
fikse burn-out. 

Toen ik doof werd, kon ik niet meer 
wat ik voorheen kon. Ik werd daarom 
afgekeurd op de arbeidsmarkt en aan 
de zijlijn geparkeerd, ondanks dat ik 
daartegen vocht. De arbeidsmarkt nam 
afstand van mij, tegen mijn wens in. En 
toch word ík verantwoordelijk gehouden 
voor die afstand. Mijn talenten waren 
niets meer waard. Mijn beperkingen 
worden veroorzaakt door de inrichting 
van de spelregels, door de manier 
waarop we onze maatschappij en orga-
nisaties hebben georganiseerd. En niet 
door mijn slechte gehoor. Desondanks 

moet ik opdraaien voor de consequen-
ties. Mensen vinden het ingewikkeld om 
me altijd te moeten aankijken in een ge-
sprek of denken dat ze überhaupt niet 
met mij kunnen communiceren als ze 
me nog nooit ontmoet hebben. En het 
tegendeel is waar. In een gesprek een-
op-een merken de meeste mensen niet 
eens dat ik doof ben. Ik vecht continu 
tegen onjuiste beeldvorming.

Als ik een vergadering of bijeenkomst 
heb, kan ik alleen effectief deelnemen 

als ik goed ben voorbereid: alle stukken 
lezen, verdiepen in het onderwerp, voor-
af een standpunt vormen op basis van 
de informatie en mijn vragen formule-
ren. Als ik niet weet waar het over gaat, 
gaat er veel aan mij voorbij in een groep. 
Daarnaast is het voor mij van belang dat 
mensen niet door elkaar heen praten 
en dat we bij de onderwerpen blijven 
die we afgesproken hebben, de agenda. 
En dat werkt het best als de voorzitter 
de vergadering strak leidt. Als ik zelf 
voorzitter ben, word ik geroemd om de 
structuur in het overleg, gewaardeerd 
door iedereen. Zonder die goede  
afspraken, mis ik grote delen van het 
overleg en kan ik nauwelijks een goede 
bijdrage leveren. 

Hoe zou het nu zijn als we allemaal 
zouden vergaderen als een dove? Als 

iedereen is voorbereid? Als we relevante 
stukken vooraf met elkaar delen? Als 
we alleen bespreken wat op de agenda 
staat? Als niemand door elkaar heen 
praat? En als de voorzitter daar een 
strakke hand in heeft? Juist ja: dat is 
toch voor iedereen veel beter?! De ver-
gadering wordt efficiënter én effectiever, 
is sneller klaar en we hebben meer tijd 
voor andere, belangrijke onderwerpen 
die buiten de vergadering onze aan-
dacht nodig hebben. Vergaderen als 
een dove is beter voor iedereen! Die 
handicap is daarmee ook een kwaliteit, 
en dat geldt niet alleen voor mij.

Een IT-manager bij Microsoft had een 
stagiair: een medewerker met een 
verstandelijke beperking. Hij vertelde 
me dat zijn hele afdeling er beter door 

ging functioneren. Zijn 
stagiair had heel directe en 
duidelijke opdrachten nodig 
met kaders, zonder ruimte 
voor interpretatie. En hij ont-
dekte dat zijn hele afdeling 
beter ging functioneren met 
een duidelijke aansturing 
zonder ruimte voor interpre-
tatie. Zijn afdeling verbe-
terde én hij was een betere 
manager geworden. Het 

vroeg iets van hem, maar het leverde 
hem ook iets op.

Bij Zeeman namen ze jaren geleden 
veel dove mensen aan op de logistieke 
afdeling. De magazijnen van Zeeman 
leveren aan 1.700 filialen in diverse  
Europese landen. Zeeman ontdekte 
dat de dove medewerkers 5% meer 
inhoud in een vrachtwagen laadden 
dan niet-dove medewerkers. Als je doof 
bent, zie je meer. Je kijkt anders. Je 
bent gewend om informatie te halen uit 
wat je ziet, en daar iets mee te doen. 
Het ruimtelijk inzicht groeit. En die 5% in 
zo’n grote logistieke operatie betekent 
een grote besparing.

De handicap brengt dus niet alleen een 
beperking mee, maar ook een kans. 
En als we daarmee spelregels voor 

'Zeeman ontdekte dat de 
dove medewerkers 5% meer 
inhoud in een vrachtwagen laadden 
dan niet-dove medewerkers'

'Breek een lans voor de ander die  
nu geen volwaardige toegang heeft  

tot het systeem en de  
veranderende spelregels'
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iedereen zouden veranderen, levert dat 
een verbetering op. Zo heeft ABN-AMRO 
jaren geleden ontdekt dat het ziektever-
zuim daalt op afdelingen waar inclusie 
de norm is. 

Die verandering van spelregels en 
uitbreiding van ons systeem moeten 
we dus niet alleen doen voor die ander, 
maar juist voor iedereen. Niet vanwe-
ge barmhartigheid, het goede doel of 
filantropie. Mensen die anders zijn, zijn 
geen goed doel. We moeten het doen 
voor iedereen. Omdat het ons allemaal 

iets oplevert. Door alle soorten mensen 
centraal te zetten in onze maatschappij 
in plaats van de oude spelregels van 
de veel-vinkers worden we er allemaal 
beter van. En vele onderzoeken laten 
dat zien. McKinsey onderzocht 300 
beursgenoteerde bedrijven in Amerika 
en ontdekte dat bedrijven met een 
intensief inclusief beleid financieel  
beter presteren.

In plaats van maatregelen te blijven 
bedenken voor de ander, moeten we 
zoeken naar de manier waarop die 
spelregels vorm zouden kunnen krijgen. 
De ander is geen risico dat we moeten 
afdekken. Het feit dat die zich niet kan 
aanpassen, leggen we nu vooral bij de 
ander neer. We gooien er een pot geld 
tegenaan, in de vorm van trainingen, 

hulpmiddelen en voorzieningen, zoals 
bijvoorbeeld de no-risk polis voor werk-
gevers en de WMO. Maar wie bepaalt 
de regels voor de besteding van die 
pot geld en voorzieningen? Precies, de 
gevestigde orde, de macht. De mogelijk-
heden zijn beperkt en er is weinig ruimte 
voor maatwerk. 

Systeemuitbreiding- en verandering is 
groots. Een uitdaging die je niet individu-
eel bereikt, zelfs niet als burgemeester. 
En een olifant eet je in kleine stukjes. 
Zet een andere bril op, pak de hand-
schoen op en adopteer een stukje van 
die olifant. De Lokale Inclusie Agenda 
is op gemeenteniveau een goede start 
om die stukjes behapbaar te maken en 
tot gerichte acties te komen samen met 
de medewerkers én bewoners in jouw 
gemeente. De VNG biedt vele handrei-
kingen om daarbij te ondersteunen. 

Het partijprogramma van jouw politie-
ke partij is een andere manier om het 
onderwerp kritisch te bevragen en bij te 
dragen aan een rechtvaardige samen-
leving voor iedereen. Neem de olifant 
mee naar het overleg en zorg ervoor 
dat dit onderwerp daarin een belangrij-
ke plek heeft. Breek een lans voor de 
ander die nu geen volwaardige toegang 
heeft tot het systeem en de veranderen-
de spelregels.

Dit vraagt om inspanning, tijd en geld. 
En het vraagt bovenal om een groep 
mensen die daarin het voortouw 
nemen. Binnen de groep mensen die 
nu steevast uitgesloten worden is er 
veel animo om daaraan een bijdrage te 
leveren. Maar Joris Luyendijks theorie 
leert ons dat dat niet genoeg is. Juist 
ook binnen de gevestigde orde met 
veelvinkers hebben we mensen nodig 
die de bestaande regels ter discussie 
stellen, openstellen voor herziening. In 
plaats van een schouderklopje omdat je 
zoveel bereikt hebt, nodig ik jullie uit om 
die schouders af te stoffen en eronder 
te zetten. Maak het verschil! Geef het 
voorbeeld in je eigen omgeving. 
Denk aan het bouwbesluit, waarin 

toegankelijkheid nog steeds niet is 
geregeld. Nieuwe gebouwen kunnen 
nog steeds ontoegankelijk worden 
gebouwd. Dat is bizar. Wat ga je daarin 
doen in je eigen gemeente? Denk ook 
aan het onderwijs. Passend onderwijs 
vraagt om zoveel meer ondersteuning, 
om ervoor te zorgen dat ieder kind kan 
leren op een passende manier terwijl 
het deel blijft uitmaken van een groep 
diverse mensen, met hulpmiddelen die 
iedereen zich kan veroorloven. Welke 
kansen zijn er in jouw gemeente? Stel je 
organisatie open voor mensen die niet 
full time kunnen werken en zorg ervoor 
dat de functies passen bij de mogelijk-
heden van de mensen die je nodig hebt. 
Organiseer om het talent heen, in plaats 
van andersom. Zorg voor speelvoorzie-
ningen waar ieder kind gebruik van kan 
maken. En zorg voor passende onder-
steuning van mensen die dat nodig 
hebben, in plaats van een wirwar aan 
maatregelen waarin de protocollen en 
regels bepalend zijn. Mensen kunnen 
zich niet aanpassen aan regels, anders-
om kan dat wel. 

Ga de strijd aan met vooroordelen,  
stigma’s en stereotypen, en maak 
ruimte. Vooral in je eigen hoofd, in je 
eigen denken, in je eigen privileges en 
die van de mensen direct om jou heen. 
Zij zijn namelijk de grootste beperking 
voor anderen. 

Wat ga jij morgen anders doen?  ■

Contact Jacqueline Maschino
Jacqueline.maschino@gmail.com
0641 706 160
linkedin.com/in/jacquelinemaschino/ 

'Denk aan het 
bouwbesluit, waarin 
toegankelijkheid  
nog steeds niet  
is geregeld'

'Mensen kunnen zich 
niet aanpassen aan 

regels, andersom  
kan dat wel'
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IN GESPREK MET HURI SAHIN – BURGEMEESTER RIJSWIJK

EEN BURGEMEESTER VAN  
EN VOOR AL JE INWONERS. 

HOE DOE JE DAT?

INTERVIEW 

Tekst |Ali Kösedag
Foto | Gemeente Rijswijk

Ze is vorig jaar benoemd tot burgemeester van Rijswijk. Daarvoor was zij raadslid in 
Zoetermeer, Statenlid in Zuid-Holland en wethouder in Oegstgeest. Zij is nog altijd lid van de 
Raad voor het Openbaar Bestuur. Huri Sahin is de eerste burgemeester in Nederland wiens 
ouders oorspronkelijk uit Turkije komen en daarmee een pionier. De gemeenteraad van Rijswijk 
koos vol overtuiging voor haar. Hoe is het voor haar om als vrouw met een migratieachtergrond 
burgemeester te zijn in Rijswijk? Tijd voor een goed gesprek over haar eerste jaar als 
burgemeester, met een focus op diversiteit, inclusie en omgaan met verschillen.
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Waar ben je geboren en hoe kijk je 
terug op je jeugd?
Ik ben geboren in Deventer, als dochter 
van een vader die als gastarbeider uit 
Turkije naar Nederland is gekomen. Ik 
ben opgegroeid in de Rivierenwijk, wat 
later een ‘Vogelaarwijk’ zou worden 
genoemd. Ik heb een ontzettend fijne 
jeugd gehad. Binnen een warm en zorg-
zaam gezin, bestaande uit vier kinde-
ren. Ik was leergierig en was veel in de 
bibliotheek in Deventer te vinden.

Wat deed je voordat je het mooie 
burgemeesters ambt mocht  
bekleden in Rijswijk?
Ik was hiervoor directeur van Stichting 
LOKAAL Rotterdam. Deze is in 1994 
opgericht door de Rotterdamse ge-
meenteraad met als doelstelling de 
afstand tussen Rotterdammers en de 
gemeentepolitiek te verkleinen en de 
relatie tussen de inwoners van Rotter-
dam en hun stadsbestuur te verbete-
ren. Vergelijkbaar met ProDemos, maar 
dan op lokaal niveau. Rotterdam heeft 
39 gekozen wijkraden. Vanuit LOKAAL 
trainden we bijvoorbeeld wijkraadvoor-
zitters, onder meer over de invulling 
van hun rol als voorzitter. Erg leuk en 
interessant om te doen. Een andere 
belangrijke taak van LOKAAL was het 
ondersteunen YOUNG010, de jonge-
renraad van Rotterdam. Daarvoor ben 
ik ook werkzaam geweest voor ProDe-

mos. Zo heb ik de cursus Politiek Actief 
ontwikkeld en heb ik meegewerkt aan 
de professionalisering van raadsleden. 
Naast mijn politieke loopbaan heb ik 
een loopbaan gehad in het openbaar 
bestuur met name gericht op het functi-
oneren van onze lokale democratie.

Je bent nu bijna een jaar  
burgemeester van Rijswijk.  
Hoe bevalt het?
Rijswijk is mooi en veelzijdig. Net 
als het ambt van burgemeester. Het 
vergt in alle eerlijkheid veel van je en 
tegelijkertijd biedt het meer dan je in 
eerste instantie zou denken. Enerzijds 
ben je de verpersoonlijking van de 
overheid voor je inwoners. Een eervolle 
taak en ook een grote verantwoorde-
lijkheid, zeker vanuit je verschillende 
rollen als burgemeester. Wat het leuk 
maakt is dat je werk niet eenzijdig is. 
Je hebt natuurlijk je veiligheidstaken en 
samen met de officier van justitie en de 
politiechef vorm je als burgemeester de 
gezagsdriehoek. Ik ben onlangs bijvoor-
beeld tot het besef gekomen dat je als 
gezagdrager ook weer andere gezags-
dragers heel goed kunt ondersteunen. 
Anderzijds probeer je voor een goede 
samenwerking te zorgen binnen je raad 
en college. Als burgemeester probeer ik 
zo veel mogelijk in contact te staan en 
te blijven met de inwoners. Ook bij tra-
gische gebeurtenissen. Zo heeft zich in 

de zomer een familiedrama voltrokken 
in onze gemeente. Je leeft natuurlijk 
intens mee en deelt in het verdriet, net 
als de rest van de stad. Sinds de stille 
tocht van deze zomer denk ik herhaal-
delijk aan de slachtoffers en de nabe-
staanden, met name ook de kinderen.

Wat zijn de belangrijkste thema’s 
waar jij je momenteel voor inzet?
Ik zet mij uiteraard in voor de veiligheid 
in algemene zin. Daarnaast maak ik 
mij onder meer hard voor thema’s als 
huiselijk geweld, samenwerking in de 
regio en weerbaarheid van jongeren. 
Ik vind het bijvoorbeeld pijnlijk om te 
constateren dat de leeftijd daalt van 
jongeren die in aanraking komen met 
criminaliteit. Juist als het aankomt op 
jongeren zie ik een belangrijke taak 
voor mij als burgemeester. Zo mogen bij 
de Tweede Kamerverkiezing 300 jonge-
ren voor het eerst stemmen in Rijswijk. 
Zij hebben van mij een persoonlijke 
brief ontvangen en een mooi boek met 
als titel: ‘Waarom je niet zomaar moet 
stemmen waar je ouders op stemmen’. 
Een ludieke manier om jongeren beter 
te informeren over politiek en verkiezin-
gen. Over verkiezingen gesproken: voor 
de verkiezingen van 22 november gaan 
wij alle stembureaus in Rijswijk zoveel 
mogelijk toegankelijk maken voor 
inwoners met een beperking. Daarbij 
hebben we één stembureau waar ook 
inwoners met een visuele beperking 
kunnen stemmen. Tot slot hebben wij 
in Rijswijk een ‘Prokkelduo’ voor de 
verkiezingen: een duo bestaande uit 
een persoon zonder en met een (licht) 
verstandelijke beperking. En dit alle-
maal zonder aanvullend budget vanuit 
uit Rijk.

'Met de huidige opgaven hebben  
we niet de luxe om kundige politici 

en bestuurders mis te lopen'

'Ik ben voornemens om 
zelf cursussen te geven 
aan inwoners'
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Wat vind je van de ondervertegen-
woordiging van vrouwen en men-
sen met een diverse achtergrond 
binnen het openbaar bestuur?
Ik zie de persoonlijke achtergrond van 
een bestuurder als een absolute meer-
waarde. Mijn achtergrond stelt mij als 
bestuurder in staat om vanuit verschil-
lende perspectieven naar een vraag-
stuk of situatie te kijken. Dit geldt ook 
binnen je gemeentelijke organisatie en 
voor je ambtelijke apparaat. Je hebt de 
verschillende perspectieven en invals-
hoeken nodig, juist om een vraagstuk 
beter en sneller aan te pakken. Meer 
perspectieven zorgen voor een beter 
plan. Een tweede is natuurlijk herken-
ning. Als bijvoorbeeld jonge meisjes 
en vrouwen een andere vrouw op een 
positie van burgemeester zien, kan dit 
inspirerend werken. Dit zie ik terug, ook 
in mijn gesprekken met de inwoners 
van Rijswijk. Je ziet ook dat je achter-
grond het makkelijker maakt om je heel 
snel te verplaatsen in de ander. Soms 
zijn dit inwoners die al generaties lang 
hier wonen en inwoners die zich kortge-
leden in Rijswijk hebben gevestigd. Dat 
is erg mooi om te zien.

Hoe komt het dat burgemeesters 
vaak nog witte mannen van boven 
de 50 zijn?
In tegenstelling tot bijvoorbeeld de 
gemeentesecretarissen, waar ik vanuit 
mijn functie bij VGS (Vereniging van 
Gemeentesecretarissen) eerder als pro-

jectleider heb gewerkt aan een diversi-
teitsproject, zie je dat diversiteit onder 
burgemeesters nog wel achterloopt. 
Dit heeft wat mij betreft te maken met 
hoe de kweekvijver van burgemeesters 
is ingericht. Vaak ben je eerst één of 
twee termijnen wethouder voordat je 
burgemeester wordt. Wat bijvoorbeeld 
zou helpen is het nog meer stimuleren 
van zij-instromers om burgemeester te 
worden. Ook is er een taak weggelegd 
voor de lokale politieke partijen natuur-
lijk, door meer bestuurderskandidaten 
naar voren te schuiven die vallen onder 
de groep van ondervertegenwoordigde 
bestuurders. Overigens is er natuurlijk 
niets mis met witte mannen boven de 
50. Het gaat vooral om de diverse sa-
menstelling en de wijze waarop je denkt 
en handelt. 

Heeft jouw achtergrond ook een 
rol gespeeld in jouw voordracht als 
burgemeester van Rijswijk?
Ik heb Rijswijk leren kennen toen ik 
zelf de cursus Politiek Actief gaf aan 
inwoners tijdens corona. Ook heb ik 
bijvoorbeeld de gemeenteraad van Rijs-
wijk getraind op het gebied van rollen 
en instrumenten. Tijdens die training 
werd ik enthousiast. Toen de vacature 
vrijkwam voor burgemeester in Rijswijk, 
heb ik de besloten om mij kandidaat 
te stellen. De gemeenteraad zocht een 
warme en gezaghebbende verbinder. Ik 
herkende mijzelf hierin en vice versa.

Waarom is het belangrijk dat er 
meer diversiteit en inclusie is, 
onder andere binnen het openbaar 
bestuur?
Om als overheid belangrijke besluiten 
te kunnen nemen heb je vertrouwen 
nodig en gezag. Om gezagswaardig te 
kunnen zijn is het belangrijk dat in het 
openbaar bestuur mensen werken met 
verschillende achtergronden. Door het 
advies ‘Gezag herwinnen’ van de Raad 
voor het Openbaar Bestuur heb ik mij 
verdiept in de vraag wat er nodig is om 
gezagswaardig te zijn. Het gaat met 
name om bekwaamheid, betrokken-
heid en betrouwbaarheid. Dat laatste 
raakt ook aan je integriteit als mens 
en bestuurder. Je handelen als burge-
meester moet overeenkomen met wie 
jij als persoon bent en wilt zijn. Het gaat 
ook om betrokkenheid: het kunnen 
voelen wat je inwoners voelen en 

'Juist als het aankomt op jongeren 
zie ik een belangrijke taak voor 
mij als burgemeester'
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'Ik toets regelmatig bij mijn 
zoon of ik wel de juiste taal 
gebruik en hoe ik inclusiever 
kan communiceren'

voorkomen dat de inwoners afstand 
voelen tussen zichzelf en jou. Dan 
helpt het om een diverse achtergrond 
te hebben. Dat de inwoners met hun 
vragen en problemen laagdrempelig 
naar jou kunnen komen. Ook ik laat 
mij informeren en inspireren. Zo toets 
ik regelmatig bij mijn zoon Arman, die 
onder meer ambassadeur diversiteit 
en inclusie is (bij het Rijksmuseum 
in Amsterdam), of ik wel de juiste 
taal gebruik en hoe ik inclusiever kan 
communiceren. Ik zou in dit verband 
ook graag professor Marieke van 
den Brink als een van mijn inspira-
tors willen noemen. Zij is hoogleraar 
gender en diversiteit aan de Radboud 
Universiteit Nijmegen. Zij zei tijdens 
een presentatie over diversiteit bij 
adviesraden het volgende: ‘Wij heb-
ben te lang in de leuke diversiteits-
projecten de boodschap gegeven aan 

mensen met een diverse achtergrond 
dat er iets mis is met hen en te weinig 
gekeken hoe wij de geldende normen 
kunnen veranderen.’. Dit is voor mij 
een hele mooie omkeringsgedachte. 

Wat zou je tot slot willen  
meegeven aan al je collega- 
burgemeesters?
Als burgemeester ben je er vanzelf-
sprekend voor alle inwoners. De 
kracht zit in het aan elkaar kunnen 
verbinden van alle inwoners binnen 
je gemeente. Dus ga de stad in, 
organiseer bijeenkomsten, laat zien 
dat je er voor iedereen bent. Stel 
hierbij constant de vraag aan jezelf: 
‘met wie ben ik in gesprek?’. Dit is de 
verbindende rol als burgemeester die 
je hebt. Kijk, invloed op de samen-
stelling van de gemeenteraad heb je 
niet als burgemeester. Wat je wel kan 

doen is bijvoorbeeld het aanbieden 
van cursussen zodat er nog meer 
inwoners van je gemeente politiek 
actief worden. Zo verhuizen wij bin-
nenkort naar Het Huis van de Stad. Ik 
ben voornemens om zelf cursussen te 
geven aan inwoners, waarvan ik hoop 
dat zij weer de politici en bestuurders 
van morgen worden, ongeacht wie zij 
zijn en voor welke lokale politieke  
partij zij kiezen. Mijn oproep aan 
andere burgemeesters is om dit ook 
te doen, want ook dit is herstel van 
gezag en vertrouwen. Want eerlijk 
gezegd, met de huidige opgaven die 
we hebben, hebben we niet de luxe 
om kundige politici en bestuurders 
mis te lopen. We moeten nog meer 
mensen stimuleren om te kiezen voor 
het openbaar bestuur en ze daar  
ook vasthouden.  ■

INTERVIEW 
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SCHAAMTE

In 2021 publiceer ik het boek Schaamte en trots in 
Wassenaar bij uitgeverij Elikser. Een boek over mijn 
foute familie in WO2. Bijna alle gegevens uit dit 
boek komen uit het Nationaal Archief in Den Haag. 
Hier ligt het CABR-archief, het strafarchief van meer 
dan 300.000 NSB’ers in de oorlog. Uit dit archief 
blijkt dat mijn opa NSB-lid is. Ook twee van mijn 
ooms zijn actief met de Duitsers. Een oom bij de 
SS en een oom bij de Hitlerjugend. Mijn vader heeft 
zich daar altijd tegen afgezet en is door conflicten 
min of meer het huis uit gezet. Na de oorlog is hier 
altijd over gezwegen.

Na het verschijnen van het boek Schaamte en trots 
in Wassenaar kloppen veel mensen bij mij aan. Zo 
ook Carla Kassing, een vrouw van 86 jaar in 2022. 
Haar vader, Dirk Stoutjesdijk, is NSB-burgemees-
ter van Langedijk geweest. Ook zij weet hierover 
bijna niets. Maar alleen al door de functie van 
haar vader in de oorlog heeft zij na de oorlog nooit 
meer zijn naam durven voeren. Zij heeft zich altijd 
geschaamd. Om meer over haar vader en moeder 
te weten te komen besluit ik in drie archieven te 
duiken: het CABR-archief (het strafarchief) en het 
NBI-archief (het vermogensarchief), beide in het 
Nationaal Archief en het burgemeesters-archief in 
het Regionaal Archief Alkmaar.

Meer dan 50 dagen bestudeer ik alle archieven  
en elke dag is voor mij een leerdag.
Ik leer veel over de bevellijnen van het Duitse  
gezag richting de NSB-burgemeesters en over de 

Boerenraad in ieder dorp. Een machtig orgaan, 
temeer omdat de gemeenteraad is afgeschaft in 
de oorlog. Dirk Stoutjesdijk heeft altijd zeer goed 
met deze Boerenraad samengewerkt. Dat moet 
wel, want zou hij het einde van de oorlog niet meer 
levend hebben meegemaakt. Zo blijkt uit mijn  
onderzoek over een mogelijke moordaanslag op  
de burgemeester.

Maar ik leerde ook bijzonder veel over het privéle-
ven van de familie Stoutjesdijk: Dirk en zijn vrouw 
Louise en hun twee kinderen, Henny geboren in 
1930 en Carla, geboren in 1936. Louise is kort 
voor de oorlog even lid van de NSB, maar in de 
oorlog heeft zij haar man niet gesteund in zijn 
politieke idealen. Zij wil zelfs scheiden van haar 
man, toen haar man NSB-burgemeester was. Haar 
advocaat in Alkmaar adviseert haar dit niet te 
doen. Hij is bang dat haar kinderen dan onder het 
Duitse rechtssysteem naar nazi-Duitsland worden 
overgebracht. Louise heeft zich in de burgemees-
terswoning altijd verzet tegen haar man.

Door mijn boek heb ik de nu 87-jarige Carla zoveel 
kennis gebracht over haar vader en moeder, dat zij 
zich niet meer zoveel schaamt als vroeger. Zij durft 
zich nu weer Carla Kassing-Stoutjesdijk te noemen. 
En voor mij en -ik hoop ook voor vele anderen- is 
het een leerzaam boek over de rol van de burge-
meester in de Tweede Wereldoorlog.

Harry Vogels

DOSSIER DIRK, 
LEVEN MET 

EEN NSB-
BURGEMEESTER
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SCHAAMTE

STICHTING 
WERKGROEP 
HERKENNING

Na het zien van een documentaire over NSB’ers 
in Kamp Westerbork neemt Carla Kassing contact 
op met de stichting Werkgroep Herkenning. Zij 
verwijzen haar door naar Harry Vogels, die in 2021 
een boek publiceerde over zijn foute familieleden 
in Wassenaar. Samen besluiten zij een boek te ma-
ken over burgemeester Stoutjesdijk en zijn gezin. 
Naar aanleiding hiervan maakt Geert van Diepen 
het boek ‘Schaamte voor je achternaam’ dat 
gebruikt wordt voor schoolprojecten in het basis- en 
voortgezet onderwijs.

De stichting Werkgroep Herkenning (SWH) biedt 
hulp aan kinderen en kleinkinderen van politiek 
‘foute ouders’ en familieleden bij psychische en 
emotionele problemen, die te maken hebben met 
de gevolgen van, de politieke keuzes van hun  
'foute' ouders, grootouders en/of familieleden’. 
SWH voorziet in hulpverlening door middel van 
de hulptelefoon, waar betrokkene kan spreken 
met iemand, die zelf kind of kleinkind is van een 
politiek gezien “foute ouder”. Die de problematiek 
(her)kent en begrijpt. Waar betrokkene zich in alle 
veiligheid en vertrouwdheid kunt uitspreken.
Daarnaast bied SWH de mogelijkheid aan (nieuwe) 

donateurs om deel te nemen aan een lotgenoten 
gespreksgroep. Hier mogen en kunnen gelijkge-
stemden in alle vrijheid met elkaar hun ervaringen 
en vragen delen. Door deze waardevolle bijeen-
komsten in een kleine groep krijgt betrokkene  
meer inzicht in het herkennen en begrijpen van  
gevoelens en gedragingen. Voor meer informatie 
kunt u bellen op nummer 085 -00 04 185. 
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Tentoonstelling Goed/Fout in het Belasting- en  
Douanemuseum, Rotterdam
Naast het CABR-archief is er nog een ander belang-
rijk oorlogsarchief: het NBI-archief. Dit archief is al 
openbaar. Direct na de bevrijding worden vermeen-
de landverraders, waaronder ook 500 NSB-burge-
meesters, massaal opgepakt en hun bezittingen 
onder beheer gesteld. Alle inwoners met de Duitse 
nationaliteit worden tot vijand verklaard en hun 
bezittingen en vermogens gaan over op de Neder-
landse staat.

In 1945 wordt een instituut opgericht, het Neder-
lands Beheersinstituut, dat deze vijandelijke en 
landverraderlijke vermogens gaat opsporen, behe-
ren en zo mogelijk liquideren. Met als doel zoveel 
mogelijk geld binnenhalen voor het vergoeden van 
oorlogsschade en de wederopbouw van Neder-
land. Het NBI, onderdeel van de Raad voor het 
Rechtsherstel, krijgt ook als taak de vermogens van 
zogenoemde ‘afwezigen’ te beheren, veelal Joodse 
mensen die hun huizen, inboedels en bedrijven tij-
dens de oorlog hebben moeten achterlaten en van 
wie bezittingen door de bezetter worden onteigend 

of geroofd, dan wel door andere geplunderd.
Uitgangspunt van het naoorlogse overheidsbeleid 
is dat oorlogsslachtoffers (en hun nabestaanden) 
moeten terugkrijgen wat hen is afgepakt. En de 
vijand moet daarvoor betalen.

In de tentoonstelling ‘GOED / FOUT’ staan de 
verhalen centraal van de drie groepen mensen 
die in aanraking kwamen met het NBI. Verhalen 
gereconstrueerd uit de NBI-beheerdossiers en 
waar mogelijk uit gesprekken met nabestaanden. 
Verhalen die je raken, verbijsteren en in ieder geval 
bijblijven. Voor meer informatie zie 
www.bdmuseum.nl of scan de QR-code.  ■

Project Oorlog voor de Rechter en NSB-burgemeesters

In de Tweede Wereldoorlog zijn er circa 500 NSB-burgemeesters. Zij spelen een 
zeer beslissende rol voor de inwoners van iedere gemeente, waarbij het dikwijls 
ook gaat over ‘leven en dood’ van inwoners van zijn gemeente. Miljoenen Ne-
derlanders weten bijna (nog) niets of heel weinig over daders en slachtoffers in 
die tijd. Ook niet over de rol van hun voorouders. Meestal willen zij hierover niets 
weten. Zij zwijgen. Maar dat zwijgen wordt binnenkort steeds moeilijker, onder 
andere door het project Oorlog voor de Rechter.

Het project Oorlog voor de Rechter is een gezamenlijk project van het Nationaal 
Archief, Netwerk Oorlogsbronnen, het Huygens Instituut en het NIOD Instituut voor 
Oorlogs-, Holocaust- en Genocidestudies. De archiefstukken uit het CABR worden 
gedigitaliseerd met naar verwachting een gemiddelde productie van 152.000 
scans per week. Met kunstmatige intelligentie wordt alles vervolgens digitaal 
leesbaar en doorzoekbaar gemaakt. Om de documenten uit het CABR beter te 
begrijpen en te plaatsen binnen een bredere context worden ze verrijkt met ach-
tergrondinformatie. Ook wordt er doorverwezen naar bronnen die over hetzelfde 
onderwerp gaan uit andere collecties van het CABR. Gedurende het project gaan 
de betrokken partijen in gesprek met belangenorganisaties, waaronder de Stich-
ting Werkgroep Herkenning, over de omgang met persoonsgegevens. Het project 
loopt tot 2027.

SCHAAMTE
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COLUMN 

Ik ben man, hetero, Nederlander zonder migratieachtergrond, wit, hoogopgeleid 
en heb geen beperking. Met andere woorden: je kunt achter mijn naam nogal wat 
‘vinkjes’ zetten. Dan kun je denken: diversiteit en inclusie, dat gaat over heel veel 
zaken, maar in ieder geval niet over mij. 

Persoonlijk heb ik nooit ervaren hoe het is om geen stageplek te kunnen vinden 
vanwege mijn achternaam. Of om een lager salaris te krijgen dan collega’s met 
een vergelijkbare functie vanwege mijn geslacht. Of om uitgescholden te worden 
vanwege mijn huidskleur of mijn seksuele gerichtheid. Of om de trein of een 
restaurant niet in te kunnen omdat het niet rolstoeltoegankelijk is. Ook zonder 
die directe ervaring weet ik in iedere vezel hoe belangrijk een inclusieve samenle-
ving is. Daar worden mensen gelukkiger van en daar worden we als samenleving 
sterker van. 

Ik support al een jaar of 30 de meest sympathieke club in het betaalde voetbal. 
De club die in het verleden, anders dan de club uit Rotterdam-Zuid, als ‘heren-
club’ werd betiteld. Een paar maanden geleden werd een speler van PSV door een 
groep supporters als ‘homo’ uitgescholden. Niet alleen ik, maar ook mijn dochter 
en haar vrouw die naast me zaten, waren daarvan zeer ontdaan. Ik plaatste een 
ingezonden brief op de supporterssite met als kernboodschap dat er veel op het 
spel staat: in de club en in de samenleving die we willen zijn past een dergelijk 
spreekkoor niet. Het is hartverwarmend dat ik hier honderden instemmende reac-
ties op kreeg. Maar het leidde ook tot een paar felle gesprekken op de tribune. 
Diversiteit en inclusie gaan ook over mij. Over mijn dochter en schoondochter. 
Maar het gaat vooral om het soort samenleving dat we willen hebben. Een 
samenleving waarin iedereen zichzelf kan zijn en volwaardig kan deelnemen. De 
VNG heeft samen met de Argumentenfabriek de denktank NL2040 opgericht. De 
hoofdboodschap: in 2040 moet Nederland krachtiger, groener en menselijker zijn. 
Onder dat laatste doel valt ook inclusiever samenleven: ‘In 2040 kunnen mensen 
in Nederland zonder belemmeringen meedoen in de samenleving, onafhankelijk 
van hun positie (zoals klasse, gender, herkomst, woonplaats, levensovertuiging, 
opleidingsniveau en/of beperking).’

Gemeenten spelen hierin een belangrijke rol, onder meer door antidiscriminatie-
beleid, beleid voor emancipatie, voor inclusie van mensen met een migratieach-
tergrond en inclusie van mensen met een beperking. Het gaat in de kern om een 
manier van kijken: hebben we aan iedereen gedacht, voelt iedereen zich welkom, 
is het toegankelijk voor iedereen, kan iedereen echt meedoen? 
Een inclusieve samenleving vergt meer dan alleen niet discrimineren. Het vergt 
oprechte interesse in elkaar, ruimte bieden voor ieders talenten, luisteren naar 
elkaars ervaringen en bereid zijn je eigen aannames en stereotypen te onder-
zoeken. Dat leidt af en toe tot moeilijke gesprekken. Gesprekken die schuren. 
Bijvoorbeeld op de tribune van een voetbalstadion. Bij Sparta Rotterdam is dat 
gesprek goed mogelijk. Daarom houd ik van Sparta, als symbool voor de moge-
lijkheid om een goed gesprek te voeren. Een gesprek dat op vele plekken gevoerd 
moet worden! 

Leonard Geluk | Algemeen directeur VNG

'Een inclusieve 
samenleving vergt 

meer dan alleen 
niet discrimineren'

Waarom ik zo van 
Sparta houd… 
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TERUGBLIK  
NAJAARSCONGRES NGB 

5 OKTOBER 2023
Foto | Annemoon van Hemel
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IN GESPREK MET MARCEL OOSTERVEER, BURGEMEESTER VAN WAALRE

DIVERSITEIT
IS GEEN STREVEN OP ZICH 

INTERVIEW 

Tekst | Marianne Vorthoren
Foto | Ria van der Ploeg

In juni werd bekend dat Tjarda Struik, bekend als ‘blindfluencer’, was voorgedragen als nieuwe 
burgemeester van Leiderdorp. In de media vertelde zij dat ze ter voorbereiding op haar nieuwe 
functie onder meer tips kreeg van de burgemeester van Waalre, die tevens zeer slechtziend is. 
Eerder was hij wethouder in Eindhoven. Marcel Oosterveer stemde graag in met een gesprek 
voor het Burgemeestersblad, maar begint het gesprek ook met een strenge opmerking bij 
het thema ‘diversiteit en inclusie’: “Ik heb er wat moeite mee dat je steeds naar voren wordt 
gehaald omdat je ‘anders’ bent. Alsof dat moet bewijzen dat we inclusief zijn. Als je echt 
inclusief bent, zijn burgemeesters die ‘anders’ zijn geen ‘paradijsvogels’ meer.” 
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Je bent nu 1 jaar burgemeester in 
Waalre. Hoe bevalt het?
Het bevalt ontzettend goed. Hoe mooi 
is het om in je eigen gemeente burge-
meester te worden? We kwamen hier 
wonen toen ik een jaar of 12 was. Op 
mijn 21e verhuisde ik vanwege mijn 
studie, maar mijn ouders bleven hier 
wonen en nu ben ik ook weer terug. 
Het is bestuurlijk ook een mooie rol, die 
altijd aan me getrokken heeft. Ik miste 
altijd iets toen ik raadslid en wethouder 
was. Burgemeester zijn is toch echt an-
ders dan wethouder zijn, hoewel ik het 
moeilijk vind om precies te benoemen 
wat dat dan is. Het vergt een andere 
houding, hoe je handelt in de politiek.

Wat zijn de belangrijkste thema’s 
waar je nu mee bezig bent?
Veiligheid staat evident bovenaan in 
mijn takenpakket. Maar ook digitale 
bereikbaarheid is een belangrijk thema. 
Hoe kun je inwoners betrekken bij het 
bestuur en andersom? De burgemees-
ter is van iedereen, dat betekent ook 
vooral ‘er zijn’ in de gemeente.

Hoe geef je dat gestalte, ‘er zijn’?
Op drie manieren: Ten eerste fysiek toe-
gankelijk zijn voor mensen. Ik merk dat, 
juist vanwege mijn beperking, mensen 
naar mij toe komen bij bijeenkomsten. 
Ze weten immers dat ik ze niet kan 
zien. Maar de beperking heeft ook een 

ander effect: ik merk dat mensen hun 
verhaal snel met mij delen, omdat ze 
voelen dat ik ook iets heb meegemaakt. 
Ten tweede wil ik dat we als gemeente 
toegankelijk zijn in de informatie die 
we verschaffen, ook digitaal. Vanwege 
mijn visuele beperking worden mensen 
binnen de gemeentelijke organisatie 
zich ervan bewust dat ze anders met 
documenten om moeten gaan. Maar 
dat geldt dan niet alleen voor mij, dat 
geldt ook naar inwoners toe, hoe we 
ons tot hen verhouden. Zo worden we 
als gemeente inclusiever. Ten derde 
gaat het ook om het bezoeken van acti-
viteiten in de gemeente, zoals de gildes, 
het kleiduiven schieten, hockey- en 
voetbalwedstrijden. Ik zie het spel niet, 
maar dat bevestigt bij inwoners juist 
extra dat ik echt voor hen kom.”

Er zijn nog niet zo veel  
burgemeesters in Nederland met 
een beperking. In die zin zou je 
kunnen zeggen dat je voor een 
groep staat die ondervertegenwoor-
digd is. Voel je dat zelf ook zo?
Ik gebruik liever de term ‘paradijsvogel’, 
dat vind ik leuker. Ik wist vanaf het be-
gin dat ik ‘anders’ was, de selectiecom-
missie wist dat ook. Aan het begin van 
het gesprek zei ik: ‘Je bent zo vergeten 
dat ik een stok heb’. Ik ben namelijk 
bevlogen op de inhoud en daar gaat het 
gesprek dan over. Afgelopen week heb 

ik mijn functioneringsgesprek gehad 
en toen is dat bevestigd. Ik kreeg te 
horen: ‘We merken helemaal niet dat 
je slechtziend bent’. Dat is een mooi 
compliment. Aan de andere kant weet 
ik van de gemeentesecretaris dat het 
echt wel een andere manier van werken 
vergt en dus een hele omslag van de 
organisatie, om te zorgen dat ik alle 
nodige informatie krijg. Het is dus ook 
een compliment aan de organisatie, dat 
dat goed loopt.

Is de gemeentelijke organisatie 
daar voldoende voor toegerust?
Laten we wel wezen: ik ‘kost’ de ge-
meente in vergelijking veel. Denk alleen 
al aan vervoerskosten: ik kan niet even 
op de fiets gaan of zelf autorijden, dus 
er moet altijd vervoer geregeld worden. 
Ook qua ondersteuning is er meer  
nodig; er moet meer geregeld wor-
den voor brieven, handtekeningen, et 
cetera. Dat vergt dus ook meer mens-
kracht. Als met name kleine gemeenten 
dan twee gelijkwaardige kandidaten 
hebben, kunnen die extra kosten gaan 
meewegen in de besluitvorming. En dan 
hebben we de mond vol van inclusie, 
maar het ministerie van BZK geeft 
op dit punt niet thuis. In de jaren ’70 
van de vorige eeuw is er een regeling 
ingesteld, omdat er toen een blinde 
burgemeester in Abcoude was. Die 
regeling is echter opgeheven. Je wil 
niet dat die discussie over kosten op 
lokaal niveau gevoerd moet worden, je 
moet dat landelijk regelen. Anders ben 
je daarin te kwetsbaar. Het ministerie 
moet daarvoor een potje hebben – wij 
burgemeesters willen dat! Ik heb er al 
goede gesprekken over gevoerd met het 
ministerie, maar het is nog steeds niet 
geregeld. Ik ben benieuwd of ze  
het geregeld hebben als Tjarda Struik 
wordt geïnstalleerd. 

'Ik zie het spel niet, maar 
dat bevestigt bij inwoners juist 

extra dat ik echt voor hen kom'

'We zoeken als maatschappij 
bestuurders die warmte in 
het contact hebben'
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Zet je het ook wel eens bewust in, 
dat je een beperking hebt?
Ik heb er bewust voor gekozen om 
een stok te gebruiken, zodat mensen 
kunnen zien dat ik slechtziend ben en 
er rekening mee kunnen houden. Ik ben 
niet zielig, maar ze mogen het wel zien. 
Ik merk dat veel mensen naar me toe 
komen met hun eigen verhaal, bijvoor-
beeld over hun eigen beperking of 
familie die ook slechtziend is. Het werkt 
zo als een ijsbreker. Het ambt van bur-
gemeester heeft toch een wat statige 
uitstraling. Dat is soms ook nodig. Maar 
het is ook nodig dat we als bestuurders 
echt in contact zijn met inwoners. Juist 
door open te zijn over mijn beperking 
merk ik dat mensen ook open zijn naar 
mij, meer over zichzelf vertellen. Soms 
kun je uit hoofde van je functie niet an-
ders dan afstandelijk reageren. Je moet 
dan toch iets van jezelf ‘cadeau geven’, 
waardoor mensen zeggen: ‘dat is een 
warme persoon’. Dat zoeken we als 
maatschappij: bestuurders die warmte 
in het contact hebben.

Vind je het belangrijk dat er meer 
diversiteit in het openbaar bestuur 
komt? 
Ja, dat vind ik belangrijk. Maar ik zeg 
er ook bij: ik vind het geen streven op 
zich. Waar het voor mij om draait, is 
dat je als bestuur, als land, rijker wordt 
van verschillende perspectieven. Ieder 

brengt inzichten mee waardoor je gaat 
zien dat je soms aanpassingen moet 
doen. Met een uniforme groep mensen 
word je niet rijker – weinig diversiteit 
betekent armoede. Het moet overigens 
geen loze kreet zijn, ‘meer diversiteit in 
het openbaar bestuur’. We moeten er 
dan ook echt iets aan doen.  
Feit is dat heel veel Nederlanders zich 
niet vertegenwoordigd zien in het open-
baar bestuur.”

Wat is er nodig voor meer diversi-
teit onder burgemeesters?
We moeten er aan de voorkant voor 
zorgen dat die diversiteit er is. Bestuur-
ders komen uit een bepaalde kweekvij-
ver; zo’n 70 tot 80% komt voort uit de 
gemeenteraad. Dan moeten we er dus 
voor zorgen dat die kweekvijver een 
basis is voor iedereen die bestuurlijk 
actief wil worden. Dan gaat het niet 
alleen om bijvoorbeeld huidskleur of 
geloof, maar ook om een groep waar-
van het minder vanzelfsprekend is dat 
ze meedoen. Ik bedoel dan mensen 
die bijvoorbeeld doof zijn of blind of 
een spierziekte hebben. Dat vergt een 
bepaald activisme: dat we niet meer 

vanzelfsprekend mijnheer of mevrouw A 
kiezen, omdat dat nu eenmaal gemak-
kelijker is. Dat heb je overigens niet 
binnen een jaar geregeld.

Je was eerder raadslid en  
wethouder in Eindhoven. Daar  
is een partijgenoot van jou nu  
raadslid, Marieke van Gastel,  
die vanaf haar geboorte verlamd  
is vanaf haar nek. 
Dat klopt. Ik heb haar echt aangemoe-
digd om raadslid te worden. Zij heeft 
haar hele leven al tegen drempels moe-
ten vechten; die ervaring geeft inzicht. 
Ze was al actief in de huurdersraad van 
de Fokuswoningen waar ze woonde. 
Ik heb gezegd: ‘Het is belangrijk dat 
jouw geluid verder draagt dan alleen 
de zorginstelling’. Ze heeft een enorme 
afhankelijkheidspositie, dat geeft ook 
angst. Maar toch deed ze het: eerst 
werd ze commissielid en nu is ze raads-
lid. Met haar ervaring erbij krijg je een 
heel andere, mooie discussie. Het gaat 
niet over ‘links en rechts’, maar over 
mensen zoals zij. Ze bouwt automatisch 
bruggen. Alles wat de meeste andere 
mensen normaal vinden, is voor haar 
een hele opgave. Raadslid zijn vergt 
dan ook veel van haar, maar toch doet 
ze dat. Ze brengt zo veel positiviteit 
in de raad: je praat niet meer over de 
mensen, maar met de mensen om wie 
het gaat.  ■

'Weinig 
diversiteit 
betekent 
armoede'

INTERVIEW 
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GEWELD

AGRESSIE EN GEWELD  
BEDREIGEN DE DIVERSITEIT VAN 

HET BURGEMEESTERSKORPS

Tekst en foto | Zahra Runderkamp & Liza Mügge, Universiteit van Amsterdam

Hoe groot is het probleem?
Om bij het begin te beginnen: hoeveel 
burgemeesters hebben te maken met 
agressie en geweld? De ‘Monitor Inte-
griteit en Veiligheid 2022’ schetst een 
duidelijk beeld. Er zijn twee belangrijke 
trends. Ten eerste: dagelijks bestuur-
ders, waaronder burgemeesters, worden 
meer geconfronteerd met geweld dan 
politici in volksvertegenwoordigende 
functies. Ten tweede: geweld is aan een 
stijging bezig over de gehele linie bezien 
en bij alle ambten. Maar, onder burge-
meesters en wethouders is die stijging 
het sterkst. In 2022 had 77 procent van 
de ondervraagde burgemeesters erva-
ring met agressie en geweld. In de jaren 
daarvoor was dat 50 procent (2020),  
43 procent (2018), 55 procent (2016) 
en 45 procent (2014). Vooral recent is 
de stijging dus opzienbarend. Een deel 
van de verklaring zit waarschijnlijk in  
de grotere rol die burgemeesters zijn 
gaan spelen in het tegengaan van 
georganiseerde misdaad. De meeste be-
dreigingen lijken van burgers te komen  

die bepaalde besluiten niet willen  
accepteren en de burgemeester als 
zichtbare vertegenwoordiger van die 
besluiten zien. 

Bij agressie en geweld in het burge-
meestersambt is een zogenaamde 
‘intersectionele’ lens onontbeerlijk. 
Dit betekent oog voor (verschillen in) 
de ervaringen van mannen en vrou-
wen, mensen van kleur, mensen met 
een beperking, enzovoort. Binnen 
het burgemeesterskorps is bredere 
diversiteit een punt van aandacht. Op 
dit moment is slechts 31 procent van de 
burgemeesters vrouw. De Nederlandse 
geschiedenis kent tot nu toe slechts een 
handjevol burgemeesters van kleur, of 

met een beperking. Juist in het streven 
naar meer diversiteit in het korps zijn 
verschillende ervaringen dus relevant, 
om ‘meer diverse’ burgemeesters aan 
te trekken én te behouden. 

Vrouwen in het bijzonder
Onderzoek in binnen- en buitenland 
liet al vaak zien dat vrouwen in de 
politiek vaker met geweld te maken 
hebben en ook met verschillende en 
andere soorten dan mannen (Mügge & 
Runderkamp, 2023a). Denk dan aan 
verschillen van geweld op de persoon 
of op de inhoud, of geseksualiseerd 
geweld. Ook onder burgemeesters geldt 
dat het beeld er voor vrouwen anders en 
grimmiger uit ziet. Wat weten we daar 
al over? 

Het Zweedse onderzoek ‘Do women pay 
a higher price for power? Gender bias 
in political violence in Sweden’ laat zien 
dat gender-verschillen in geweld groter 
worden, naarmate men stijgt op de 
politieke ladder. Dus vrouwen, hoog in 

Er is steeds meer aandacht voor de omstandigheden waaronder politieke 
ambtsdragers, zoals burgemeesters, hun werk moeten doen. Anno 2023 
zijn online en offline vormen van agressie en geweld hierbij helaas ook 
aan de orde van de dag. Dat doet de vraag oproepen wie, zeker uit 
ondervertegenwoordigde groepen, er met zoveel agressie en geweld nog 
burgemeester wil worden.

'Bij agressie en geweld 
is een zogenaamde 

‘intersectionele’ lens 
onontbeerlijk'



INHOUD 

60   BURGEMEESTER  106 | ngb   

de politieke en gemeentelijke hiërarchie 
zoals burgemeesters, hebben meer te 
maken met geweld dan welke andere 
soort politieke ambtsdrager dan ook. Dit 
lijkt samen te hangen met onder andere 
de zichtbaarheid van burgemeesters 
in de media. Dat het juist om zichtbare 
vrouwen gaat en burgemeesters in het 
bijzonder, en dat het hier ook significant 
van mannen verschilt, is een breder 
patroon.

Uit het Amerikaanse onderzoek ‘Physi-
cal violence and psychological abuse 
against female and male mayors in the 
United States’ ontstaat een vergelijk-
baar beeld: geweld tegen burgemees-
ters is veelomvattend. Het gaat om 
zowel fysieke als psychische vormen van 
geweld. Dit zien de onderzoekers door 
heel de VS in allerlei soorten steden 
terug. Burgemeesters die vrouw zijn blij-

ken ook in de VS vaker geconfronteerd 
te worden met geweld dan mannen. 
Onderzoeks-participanten geven aan dat 
het in het algemeen hun ambities niet 
verminderde, maar participanten uit de 
groep die met fysiek geweld te maken 
hebben gehad overwegen wel vaker hun 
carrière te verkorten of te beëindigen. 
Ander Amerikaans onderzoek ‘Is it Safe 
to Keep This Job? The Costs of Violence 
on the Psychological Health and Careers 
of U.S. Mayors’ laat zien dat 42 procent 
van de burgemeesters die te maken 
hebben met geweld psychische schade 
meldden. Men noemde intimidatie, 
fysiek geweld, en de frequentie van zulk 
geweld. Vervolgens geeft ongeveer een 
vijfde van de onderzoeks-participanten 
aan daarom te overwegen te stoppen. 

Aspirant-burgemeesters aan het 
woord
Internationaal onderzoek samengeno-
men kunnen we wel stellen dat geweld 
de overwegingen om in het ambt te 
blijven negatief beïnvloedt. Over wat 
het waarnemen van geweld doet met 
aspirant-burgemeesters in de toekomst 
weten we veel minder.  

In 2023 voerden wij in opdracht van het 
Ministerie van Binnenlandse Zaken en 
Koninkrijksrelaties de evaluatie uit van 
tien jaar Oriëntatieprogramma burge-
meesters ‘Bent ú de volgende burge-
meester?’. Het doel van het programma, 
zoals door BZK gesteld, is: “om meer 
mensen ‘van buiten’ kennis te laten ma-
ken met het burgemeestersambt en om 
de instroom van deze groepen te bevor-
deren. Onder ‘van buiten’ kan worden 
verstaan mensen die niet voldoen aan 
het stereotype en overheersende beeld 
van burgemeesters (man, wit, 50+), 
maar ook mensen met een apolitieke 
carrière die de stap naar het gemeente-
bestuur willen zetten”.

Sinds 2011 hebben meer dan 130 
aspiranten aan het programma mee-
gedaan. In het kader van de evaluatie 
hielden wij onder andere 18 interviews 
met 1) burgemeesters die eerder het 
programma volgden, alsook 2) men-
sen die aan het Oriëntatieprogramma 
hadden meegedaan en vervolgens wel 

of niet op een burgemeestersvacature 
hadden gesolliciteerd maar (nog) geen 
burgemeester waren geworden. 

Uit die tweede categorie zullen we een 
aantal voorbeelden geven van wat 
geïnterviewden zeiden over de rol van 
geweld op hun aspiraties om burge-
meester te worden. Belangrijk is hierbij 
op te merken dat het in al deze citaties 
gaat over deelnemers uit onderverte-
genwoordigde groepen, zoals vrouwen 
en mensen met een migratieachter-
grond. In onze evaluatie van het Oriënta-
tieprogramma hebben wij niet specifiek 
gevraagd naar de rol van geweld op hun 
aspiraties, maar dit kwam vele malen 
vanzelf op als het ging om waarom geïn-
terviewden niet hebben gesolliciteerd op 
een post of andere barrières die zij op 
hun pad naar het ambt vinden. 

In het eerste voorbeeld zien we de rol 
die familie speelt sterk terug. Het gaat 
dan om te verwachten geweld in de toe-
komst die het hele gezin zou treffen: 

‘Ik ben niet zo heel bang uitgevallen, 
voor mij is het niet zo heel spannend. 
Alleen ik heb een familie. Dat is wel mijn 
uitdaging. Ik heb mijn vrouw gewaar-
schuwd: dit is niet een normale baan. 
Ik heb ook tegen haar gezegd: "Besef 
wel, als ik burgemeester word, dan ga ik 
bedreigd worden. Ga daar maar vanuit. 
Dat kan oplopen." Dat kan gebeuren, 
dat er een motorbende achter je aan 
zit. Dat je echt moet onderduiken. Ze 
steunt me. Ze hoopt wel natuurlijk dat 
het niet zover komt, maar dat was wel 
voor mij de enige huiver die ik had. 
Met name bedreigingen. Daarop heb 
je geen invloed, dat is van buiten. Als ik 
bedreigd word en ik reageer niet, wat 
ik überhaupt nooit doe, dan zullen ze 
op haar afgaan. Ik ga daar blind vanuit, 
omdat de drempel om dat te doen 
tegenwoordig 0,0 is’. (man met migratie-
achtergrond 1)

Ook in het tweede citaat is de familie 
een belangrijk onderwerp, daarnaast 
gaat het om het afschrikwekkende ef-
fect dat geweld heeft op de geïnterview-
de en kennissen om hem heen: 

 Zahra Runderkamp

'Ook onder 
burgemeesters geldt 
dat het beeld er voor 
vrouwen anders en 
grimmiger uit ziet' 
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‘Dat is wel heftig, dat het niet bij een 
incident blijft, maar dat de impact op 
je gezin, kinderen en partners ook heel 
lang kan duren. Dan ga je denken: "Is 
dat iets voor mij? Heb ik dat er voor 
over?". Je leest in de krant dat het 
gebeurt. Je weet dat het een publieke 
functie is en dat je dat ook kan ver-
wachten, maar niet van deze intensiteit, 
zoals sommige burgemeesters verteld 
hebben. Als je dichtbij de betrokkene 
zit en in hun ogen kijkt, voel je het beter 
dan wanneer je het uit de krant leest. Ik 
weet niet of ik mijn partner en kinderen 
dat aan moet doen. Tegenwoordig is dat 
veel heftiger en dat schrikt veel mensen 
af. Ik weet dat er veel mensen in mijn 
omgeving zijn die graag raadslid, wet-
houder of burgemeester willen worden. 
Alleen om die redenen zeggen ze: "Voor 
mij hoeft dat niet. Als het zo moet, dan 
trek ik me wel terug". Ik vind het erg 
en absurd. Het is niet alleen maar voor 
mij als betrokkenen, maar ook voor de 
maatschappij, de samenleving, die men-
sen die echt hart hebben voor publieke 
zaken. Omdat ze zich er niet prettig bij 
voelen, zijn deze mensen genoodzaakt 
zich terug te trekken. Dat is niet goed 
voor de maatschappij, denk ik’. (man 
met migratieachtergrond 2)

Als laatste herkennen we in het onder-
staande citaat ook de eerder aange-
haalde ondermijningsproblematiek waar 
burgemeesters in toenemende mate 
mee moeten omgaan: 

‘Je hebt dan ook te maken met het 
ondermijningsverhaal. Dat is niet zozeer 
de politieke kant, maar meer de onder-
wereld die oprukt en je onder druk zet. 
Je kan dan ook last hebben van bedrei-
gingen, bijvoorbeeld. Aan de ene kant 
wil je wel stevig in je schoenen staan, 
maar je wil je kinderen en hun geluk er 
natuurlijk niet voor opofferen. Wat be-
tekent het burgemeesterschap voor je 
privéleven, je verhuizing of je gevoel van 

veiligheid? Het verhardt namelijk wel. 
Kunnen je kinderen nog wel normaal 
naar school, want die krijgen allemaal 
rare dingen naar hun hoofd geslin-
gerd. Hoe zit het met sociale media en 
persoonlijke beveiliging, als dat nodig is. 
Daar moet je ook rekening mee houden. 
Dat zijn dingen waar je niet direct bij 
stilstaat. Je moet het er thuis ook goed 
over hebben’. (vrouw 1)

De rol van de burgemeester in het 
tegengaan van georganiseerde misdaad 
bestaat naast de vele andere taken en 
is zeker veelomvattend en veeleisend. 
De burgemeester is helaas dus ook 
doelwit. Een zittende vrouwelijke  
burgemeester die eerder aan het  
Oriëntatieprogramma meedeed vertelde 
ons daarover: 

‘Ik heb ook doodsbedreigingen en men-
sen die hele rare dingen doen. Ik vraag 
me dan wel af: wie wil dit dan nog gaan 
doen? Het is wel een hele hoge prijs die 
je betaalt. Je steek je hoofd boven het 
maaiveld en gelijk zit je in een sector 
die 's nachts verandert in een reptiel. Je 
kunt je daar niet tegen verweren. Dat 
is het allerergste, want hoe? Ik bedoel, 
je moet in gesprek blijven. Maar hoe ga 
je je in vredesnaam verweren tegen dit 
soort onzin? (vrouw 2)

Conclusie
Geweld maakt het ambt van burge-
meester minder aantrekkelijk én schrikt 
aspirant-burgemeesters af. In het bij-
zonder moeten we ons daarbij afvragen 
wat de grotere haat tegen minderheids-
groepen zoals vrouwen en mensen met 
een migratieachtergrond betekent voor 
diversiteit van het korps in de toekomst. 
En ook wat geweld betekent in het 
grotere plaatje van de politiek: denk 
dan bijvoorbeeld aan een verminderde 
aandacht voor onderwerpen die sub-
stantieel belangrijk zijn voor onderver-
tegenwoordigde groepen, vertegenwoor-

digers van deze groepen zullen over het 
algemeen minder zichtbaar zijn, omdat 
ze zich terugtrekken uit het debat, en er 
sprake is van een verminderde aantrek-
kelijkheid van het ambt.
Geweld lijkt zowel de instroom van 
burgemeesters met een niet-stereotype 
profiel te verminderen en kan leiden 
tot vroegtijdige uitval. Dit vraagt om 
maatregelen en interventies om te 
zorgen dat zowel aspiranten als zittende 
burgemeesters uit ondervertegenwoor-
digde groepen zich veilig en gesteund 
voelen in de (mogelijke) uitvoering van 
het ambt. Problematisch is dat dit vaak 
nog als individueel, meer dan collectief, 
probleem wordt gezien waartoe een 
individuele (aspirant-)burgemeester 
zich moet verhouden. Beter zou zijn om 
te denken aan proactieve en reactieve 
maatregelen tegen agressie en geweld. 
Een voorbeeld van proactieve maatre-
gelen zijn gedragscodes en het leren 
van de-escalatietechnieken. We denken 
ook aan reactieven technieken; met 
betere ondersteuning en meer nazorg. 
Deze kant is extra belangrijk omdat 
juist de burgemeester voor raadsleden 
en wethouders die agressie en geweld 
ervaren op hun beurt ook een belang-
rijke steunpilaar kan zijn. Als resultaat 
hebben we hopelijk in de afzienbare 
toekomst steeds meer verschillende 
mensen met verschillende profielen die 
volmondig ‘ja’ antwoorden op de vraag: 
wilt u burgemeester worden?   ■

Liza Mügge

Geweld maakt het ambt van  
burgemeester minder aantrekkelijk én  

schrikt aspirant-burgemeesters af
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In 2008 kreeg ik Joyce Sylvester, als waarnemend burgemeester van 
de toenmalige gemeente Anna Paulowna, voor het eerst te maken met 
wateroverlast. Een aantal huizen en vele bloembollenvelden stonden blank 
nadat het een tijd lang en heel veel had geregend. Gelukkig waren daar de 
adequate adviezen van het waterschap Hollands Noorderkwartier en werden 
er extra pompen ingezet. Inmiddels is het al weer een jaar geleden dat ik werd 
beëdigd als dijkgraaf van het waterschap Amstel Gooi en Vecht. Dat het heel 
spannend is met het watermanagement in ons land merk ik nu dagelijks. Die 
bewustwording deel ik graag met burgemeesters. Want in hoeverre is er een 
breed bewustzijn van de urgentie op het gebied van water in de gemeenten? 

WATER; 
NOG NADRUKKELIJKER  
OP DE AGENDA VAN DE 

BURGEMEESTER!?

Tekst | Joyce Sylvester, dijkgraaf waterschap Amstel Gooi en Vecht
Foto | Waterschap Amstel, Gooi en Vecht

De samenleving wordt steeds diverser 
en mensen hebben tegenwoordig een 
keuze uit tal van vrije tijdsbestedingen, 
al dan niet online. Lang niet iedereen 
in Nederland neemt meer een duik in 
het water of gaat naar de schaatsbaan. 
Het water wordt in steeds mindere 
mate opgezocht lijkt het en dat terwijl 
wij Nederlanders altijd met het water 
hebben geleefd. Water was een issue 
en het is een issue. Het extremere 
weer, waarbij het of veel te droog is of 
veel te nat, is steeds vaker onderwerp 

van gesprek. Ook lezen we steeds meer 
over waterbommen, grote hoeveelhe-
den regen die in korte tijd op één plek 
naar beneden komen.

Als deze hoeveelheden regen vallen, 
staan we voor langere tijd onder water. 
En dat heeft grote consequenties. Als 
er zo’n waterbom op een dichtbevolkt 
gebied valt dan is er acuut sprake 
van een enorm omvangrijke crisis. We 
zagen bij voorbeeld hoe dat uitpakte in 
Limburg. De sociale en economische 

gevolgen van een overstroming zijn 
groot en de materiële en financiële 
schade berokkent mensen veel leed. 
Het openbare leven kan zo maar maan-
den ontwricht zijn als de elektra uitvalt 
en het financiële verkeer tot stilstand 
komt. Er kan geplunderd worden en 
infectieziekten kunnen uitbreken. 

Niet alleen voor dichtbevolkte gebieden 
vormt een waterbom een ramp, ook 
voor het buitengebied is de impact 
enorm. Het waterschap zal met haar 

WATER
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WATER

‘Water 
was een issue 

en blijft 
een issue'

samenwerkingspartners met man en 
macht aan de slag gaan om het water 
weg te pompen, maar het is een illusie 
om te denken dat het water binnen 
een paar uur weg is. Het komt er op 
neer dat we met elkaar de openbare 
ruimte bewuster dienen in te inrich-
ten en dat de laagste delen vrij zijn 
van voordeuren en bij voorbeeld ook 
van elektriciteitshuisjes, trafostations 
en alles wat maar nodig is om onze 
openbare ruimte te laten werken. En dit 
is nog niet alles. Naast het extremere 
weer hebben we ook te maken met een 
stijgende zeespiegel. 

Een en ander vormt bij elkaar een enor-
me uitdaging voor het management 

van het water in ons land. De water-
schappen zijn er van oudsher dagelijks 
druk mee bezig. Natuurlijk zijn er sinds 
de watersnoodramp van 1953 diverse 
maatregelen genomen om herhaling te 
voorkomen. Vele kilometers dijken be-
schermen ons tegen het steeds hoger 
wordende water en sinds de dijkdoor-
braak bij Wilnis in 2003 weten we ook 
dat dijken bij aanhoudende droogte 
kunnen verschuiven en wat dat voor 
gevolgen heeft. 

Onze rioolwateringzuiveringsinstallaties 
innoveren en zuiveren het rioolwater 
waarin tegenwoordig steeds complexe-
re stoffen worden aangetroffen zoals 
drugsafval en medicijnresten. Tegen-
woordig staat ook de waterkwaliteit 
van het water hoog op de agenda. De 
kwaliteit die zowel wordt afgemeten 
aan de stoffen in het water als naar 
wat er leeft in het water: plant en dier. 
Ons land moet hierbij voldoen aan 
de doelstellingen van Europa op het 
gebied van de Kader Richtlijn Water 
(KRW). Het uitvoeren van de taken is 
daarmee een veel grotere uitdaging 
dan vroeger omdat de complexiteit 
van de opgave fors is toegenomen. Er 
spelen grote thema’s rond het klimaat, 
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de bouwopgave en de landbouw. Het 
volstaat niet meer dat alleen de over-
heid er voor zorgt. De kwaliteit van de 
leefomgeving is het resultaat van wat 
we er met elkaar van maken. Voor een 
goede leefomgeving is onze gezamenlij-
ke inspanning nodig. 

Hoe maken we onze inwoners bewust 
van de toegenomen urgentie op het 
gebied van water? Op welke wijze wor-
den burgers voorgelicht, voorbereid en 
handelingsbekwaam in geval van een 
overstroming? Wat kan de burgemees-
ter hierin betekenen?

En het gaat niet alleen om de omgang 
met het water ten tijde van crisis. 
Omgang met het water is ook een issue 
in ons dagelijks leven. Neem nou het 
gebruik van het water per inwoner. In 
2021 gebruikte de gemiddelde per-
soon volgens het CBS 129 liter water 
per dag. Meer dan de helft wordt alleen 
al gebruikt om te douchen en om het 
toilet door te spoelen. Omdat appara-
ten zuiniger worden daalt het gebruik 
per gemiddeld persoon en als wij men-
sen ons gedrag nog iets meer zouden 
kunnen aanpassen dat zou het gebruik 
van water per dag substantieel kunnen 
verminderen. Dat is belangrijk, want 
we wonen met steeds meer mensen in 
een gebied. Dat betekent dat er steeds 

meer bronnen gevonden moeten wor-
den die al dat water kunnen leveren. 
En dat in een leefomgeving die steeds 
meer onder druk komt te staan.

Een steeds bekender wordend feno-
meen waar waterschappen aandacht 
voor vragen is dat er mensen zijn die 
in hun tuin een diepe put slaan en 
grondwater onttrekken voor privége-
bruik. Hun redenering is dat het beter 
is om grondwater aan te boren dan om 
kraanwater te gebruiken voor de be-
sproeiing van de planten en de bomen 
in de tuin. Die vlieger gaat niet op om-
dat grondwater niet onuitputtelijk is en 
onttrekkingen leiden tot een verlaging 
van de grondwaterstand. Het gevolg 
is dat onze leefomgeving verdroogt. 
Grondwater is dan ook kostbaar; het 
voedt al het groen om ons heen. Dat 
groen zorgt voor onze zuurstof en dat 
hebben we allemaal nodig. Opvangen 
van regenwater om de tuin te bewa-
teren bij droogte wordt daarom nog 
steeds met stip geadviseerd.
Voor mij was het in het afgelopen jaar 
opvallend hoeveel burgers het vanzelf-
sprekend vinden dat we beschermd zijn 

tegen het water en dat het niet meer 
dan normaal is dat de waterkwaliteit en 
waterkwantiteit door de Nederlandse 
waterschappen worden geregeld. 

In ons waterschap zijn we van start 
gegaan met de schouw. Dat doen we 
samen met overwegend agrariërs en 
inwoners van buitengebieden. Agrariërs 
ontzorgden stedelingen door te regelen 
dat sloten water bleven afvoeren en 
niet dichtgroeiden met planten. Van-
daag de dag is de uitdaging die de Ka-
der Richtlijn Water stelt, om juist zoveel 
planten te laten staan zodat er niet 
alleen ruimte is voor afvoer, maar ook 
voor plant en dier. Boeren in het gebied 
spannen zich in voor de waterafvoer 
én de levende boerensloot. De meeste 
stedelingen zijn zich hier totaal niet 
van bewust en die complete ontzorging 
bevordert ook niet die bewustwording 
bij iedere Nederlander.

Of het nu gaat over crisis, water-
bescherming, waterkwaliteit of wa-
terkwantiteit, het is echt nodig dat we 
als samenleving meer met elkaar in ge-
sprek raken over water. De tijd dat het 
vanzelfsprekend is dat we droge voeten 
hebben en oneindig over schoon en 
genoeg water kunnen beschikken lijkt 
voorgoed achter ons te liggen. Water is 
ook een sociaal-maatschappelijk the-
ma geworden en daarmee niet alleen 
een gespreksonderwerp voor de wa-
terschappen en de politiek, maar ook 
steeds meer voor de samenleving en 
daarmee ook voor burgemeesters.  ■

‘Hoe maken we onze inwoners 
bewust van de toegenomen

 urgentie op het gebied van water?'

'De tijd dat we vanzelfsprekend 
droge voeten hebben en 
oneindig over water beschikken 
lijkt voorgoed voorbij'

WATER
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COLUMN 

Politiek is in theorie van ons allemaal. Maar in de praktijk net wat meer van  
mensen zonder een beperking dan van mensen met een beperking. Van de  
circa 12.000 volksvertegenwoordigers en bestuurders in ons land heeft nog  
geen half procent een structurele beperking. Een forse ondervertegenwoordiging, 
aangezien tien tot vijftien procent van de Nederlanders een beperking heeft.  
Denk hierbij aan slechtziendheid, blind- of doofheid, psychische problemen of  
een andere beperking. 

Deze ondervertegenwoordiging heeft als gevaar dat we bij politieke besluiten men-
sen met een beperking onvoldoende recht doen. Daarom deed mijn voorganger, 
Kajsa Ollongren, in 2020 onderzoek naar de belemmeringen voor mensen met 
een beperking voor deelname aan de democratie. 

Uit het onderzoek bleek dat één van de factoren - waarom mensen met een beper-
king minder snel voor een ambt in de politiek kiezen - het effect is dat inkomsten 
uit dit ambt hebben op het vaak fragiele bouwwerk van inkomsten uit uitkeringen 
en toeslagen. In veel gevallen is daarover onvoldoende informatie beschikbaar.  
Met het Actieplan politieke ambtsdragers met een beperking proberen we onder 
andere deze en andere informatielacunes te vullen. 

Maar er is meer nodig; het moet niet alleen vanuit het Rijk komen. Politieke partij-
en zijn een belangrijke spil in het politiek activeren van mensen met een beper-
king. Zij bepalen immers wie er op de kieslijst komen te staan en kunnen mensen 
met een beperking interesseren voor de politiek. Oog hebben voor deze mensen 
zit hem vaak in kleine dingen. Zo blijkt uit het onderzoek dat het zeer werd gewaar-
deerd als er bij aanmelding als partijlid of op uitnodigingen voor partijbijeenkom-
sten gevraagd wordt of er rekening moet worden gehouden met beperkingen. 

Ook mensen met een beperking die al een ambt bekleden spelen een belangrijke 
rol. Zij kunnen via sociale media en netwerkbijeenkomsten hun ervaringen delen. 
Een mooi voorbeeld hiervan is de nieuwe burgemeester van Leiderdorp, Tjarda 
Struik, die dankzij de schare volgers die zij als blindfluencer op sociale media 
opbouwde nu andere mensen met een beperking enthousiasmeert voor een ambt 
in de politiek. Of neem Otwin van Dijk, al sinds 2016 burgemeester van Oude  
IJsselstreek. Van Dijk is de eerste burgemeester in een rolstoel en indiener van 
een motie in de Tweede Kamer die tot het Actieplan heeft geleid.
Struik en Van Dijk kunnen als rolmodel dienen voor mensen met een beperking  
en laten zien dat een ambt als burgemeester voor hen mogelijk is.

Er is al veel in gang gezet en beschikbaar. Maar het is en blijft taaie materie - 
mede door de samenloop van verschillende rechtsregimes en het feit dat beper-
kingen sterk individueel bepaald zijn. Ook is nog altijd onvoldoende bekend wat 
beschikbaar is aan mogelijkheden en voorzieningen. Dat inzicht wil ik verbeteren 
en ik reken daarbij ook op u. Kom door met tips en adviezen zodat we deze 
doelgroep in dezelfde uitgangspositie kunnen brengen als ambtsdragers zonder 
beperking. Zo kunnen we ook hun talenten en kennis benutten voor de politiek, 
het bestuur en het land. 

Hugo de Jonge | Minister van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties.

Onzichtbaar 
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Luisteren
‘Heel leerzaam. Op een mooie locatie met  
enthousiaste collega’s en trainers leren om-
gaan met conflicten. Om achtergronden te  

leren kennen, om het conflict achter het 
conflict te ontdekken en vooral om oordeelsvrij te 

luisteren. Luisteren, luisteren en nog eens luisteren en om af 
te leren om meteen naar een oplossing toe te willen werken. 
Geduldig zijn en de tijd nemen voor de ander is daarbij ook 
heel belangrijk. Ook heb ik ontdekt dat ik veel plezier beleef-
de aan de rollenspelen. Ik probeer in de vele gesprekken die 
ik voer nog beter te luisteren, zaken bespreekbaar te maken 
en te spiegelen. De kwaliteit van het gesprek is minstens zo 
belangrijk als de uitkomst.’ 

Anno Wietze Hiemstra (burgemeester Aa en Hunze)

Mediation in het DNA
‘Afgelopen voorjaar volgde ik de media-
tionopleiding voor burgemeesters. Extra 
fijn, omdat je bij het leren casussen met 

elkaar kunt uitwisselen in een vertrouwelijke 
setting. In de bosrijke gemeente Nunspeet waar 

het goed toeven is. Immers, locatie doet ook wat als je een 
opleiding volgt waarvoor je drie keer twee dagen lang met 
elkaar optrekt.
Mijn interesse voor de opleiding was al een poos geleden 
ontstaan, toen ik als wethouder in de gemeente Altena 

werkte en ‘mijn’ burgemeester erg enthousiast vertelde over 
de mediationopleiding. Wat me bijbleef was de houding van 
de mediator die ‘dom, lui en dakloos’ is. Sinds februari 2022 
mag ik burgemeester zijn van de gemeente Voorst, prachtig 
gelegen in de geweldige regio Stedendriehoek. Daar is me-
diation in het DNA van de gemeente versleuteld. Dat kwam 
goed van pas tijdens de boerenprotesten in de zomer van 
2022. Mét partijen die tegenover elkaar staan aan tafel in 
dialoog (trialoog-veeloloog) om elkaar te begrijpen. Want dat 
is voor mij een essentie van mediation; nieuwsgierig zijn naar 
wat mensen beweegt brengt je verder.’ 

Paula Jorritsma-Verkade (burgemeester Voorst)

Onafhankelijk soeverein
‘Ik heb het enerzijds gedaan om te leren 
mediaten, maar merkte dat het me ook erg 

hielp in mijn rol als burgemeester in den 
brede. Het is voor mij dus echt een opleiding 

die iedere burgemeester verder helpt. Je leert ef-
fectief te zijn door dom, lui en dakloos te opereren. Dat helpt 
bij mediation, maar het helpt je zeker ook als burgemeester 
die als ‘onafhankelijk soeverein’ boven partijen staat. De 
opleiding laat je reflecteren op je eigen handelen en de effec-
tiviteit daarvan. Het leert je om verstandig om te gaan met 
conflicten, maar helpt je ook om met de juiste vragen en de 
juiste opstelling conflicten te voorkomen.’ 

Cees van den Bos (burgemeester Urk)

MEDIATIONOPLEIDING

OPLEIDING MEDIATIONSKILLS VOOR BURGEMEESTER 

DE CONFLICTVAARDIGE 
BURGEMEESTER 

Stel je werkt bij een opleidingsinstituut voor mediators. Stel je wordt gevraagd een artikel 
te schrijven over de mediationopleiding voor burgemeesters in het blad Burgemeester 
van het NGB. Zou je dan gaan vertellen over hoeveel deze opleiding betekent, hoeveel 

waardevolle inzichten de mediationopleiding oplevert, hoe leuk het is, hoe het je dagelijkse 
praktijk kan beïnvloeden?Of ga je terug naar de bron? Dat laatste heb ik gedaan. Ik heb 

burgemeesters gevraagd mij iets te vertellen over hun ervaring met de mediationopleiding 
van The Lime Tree. Dit artikel is een weerslag daarvan. Eerst bundelde ik de reacties van 

de burgemeesters naar thematiek. Dat leverde een reeks korte quotes op. Daarom heb ik 
ervoor gekozen de burgemeesters zo veel mogelijk zelf aan het woord te laten. 

Tekst | Pien Hoogenboom – Statema
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Jouw oplossingslijn?
‘Ik kijk met veel plezier terug op de media-
tionopleiding voor burgemeesters. Het was 
intensief, leerzaam en leuk. Een erkende me-

diator wilde ik niet worden, maar ik wilde wel 
de basisbeginselen van het mediationvak - want 

dat is het: een vak - in de vingers krijgen. Burgemeesters 
hebben veelal de natuurlijke neiging om problemen op te wil-
len lossen. Maar is jouw oplossing wel de oplossing van de 
anderen? Of leeft er iets anders? Zie je iets over het hoofd? 
Welke emoties spelen een rol bij de partijen? Hoe voorkom 
je dat je zelf onderdeel wordt van het conflict? 
Dom, lui en dakloos zijn de centrale termen in de opleiding. 
Stel vooral open vragen. Luisteren om te begrijpen in plaats 
van luisteren om te antwoorden. Kortom, de mediationoplei-
ding voor burgemeesters is een waardevolle opleiding die ik 
van harte kan aanbevelen.’ 

Richard de Boer (burgemeester Landgraaf)

Gereedschapskist van de burgemeester
‘Veel collega’s heb ik enthousiast horen 
vertellen over de opleiding tot mediator. 
Mede daarom ook mij zelf voor deze ronde 

opgegeven. Er is geen woord te veel gezegd. 
Deze opleiding hoort in de ‘gereedschapskist’ 

van de burgemeester. Elke dag voer ik met meerde-
re mensen over diverse onderwerpen gesprekken. In deze 
opleiding heb ik geleerd en geoefend met het stellen van de 
goede vragen. Dat is een kunst en vaardigheid die ook past 
bij goed luisteren. Als burgemeester wil ik geen mediator 
worden, maar de theorie en technieken pas ik graag toe. De 
aandacht voor het leren luisteren en het stellen van open 
uitnodigende vragen is zeer waardevol en direct toepasbaar 
in de ‘burgemeesterlijke’ praktijk.’ 

Theo Segers (burgemeester Molenlanden)

De ware bedoeling
‘Buitengewoon waardevol omdat het je heel 
veel handvatten geeft voor gesprekken om 
snel te kunnen achterhalen: wat is de ware 

bedoeling? Welke emoties en gedachten 
spelen hier? Daardoor heb je een beter en 

completer gesprek en dat geeft een extra dimensie aan het 
besturen van een gemeente.’ 

Hans Broekhuizen (burgemeester Twenterand)

Oordeel uitstellen
‘Vorig jaar heb ik als burgemeester de  
mediationopleiding gevolgd. Ik heb deze 

opleiding als zeer waardevol ervaren. Als  
burgemeester gaan we snel naar de  

oplossings modus toe als we een gesprek voeren waarbij 
een of meerdere partijen een probleem (met elkaar) hebben. 
Daarnaast is het vaak in ons werk nodig om snel een oordeel 
te vellen en een richting te kiezen. De techniek mediation 
geeft veel inzichten over hoe je je oordeel kunt uitstellen en 
de juiste open vragen kunt stellen. Deze inzichten hebben 
mij als persoon maar ook in mijn dagelijkse handelen als 
burgemeester nieuwe mogelijkheden gegeven. Daarnaast 
ben ik enthousiast gemaakt over deze methodiek en het 
vak mediation. Dat heeft ertoe geleid dat ik in mijn eigen 
gemeente nu al twee keer van The Lime Tree mediators 
gebruik heb gemaakt om een lastige en taaie situatie in onze 
gemeente een stap verder te brengen.’ 

Joyce Langenacker, (Burgemeester Ouder-Amstel)

Diepgang
‘Ik heb deze opleiding als zeer waardevol er-
varen en raad deze meerdaagse opleiding 
van harte van. Waarom? De vaardigheden 
die de The Lime Tree via deze opleiding 

aanbiedt vullen de gereedschapskist van 
een burgemeester. Je leert onder andere het 

stellen van vragen die meer diepgang zullen geven bij ge-
sprekken die elke burgemeester voert. 

Ik heb deze opleiding niet enkel gevolgd om uiteindelijk 
mediator te worden, doch veel meer om de bovenstaande ge-
reedschapskist te vullen. Deze opleiding geeft mij deze tools 
en stelt mij in staat om nog beter gesprekken te kunnen voe-
ren. Vaak zitten er in discussies veel meer aspecten zonder 
dat die eerder naar boven zijn gekomen. Voor burgemeesters 
extra bijzonder: je volgt de opleiding binnen een vertrouwde 
omgeving: immers we hebben allemaal hetzelfde ambt.’ 

Raymond Vlecken (burgemeester Weert)

Slim, ijverig en standvastig
‘Ik vond de training ontzettend boeiend en 
leerzaam. In het ambt van burgemeester 
wordt vaak gevraagd snel beslissingen te 
nemen. De mediation training heeft mij  

goede handvatten gegeven om door te 
vragen en mijn oordeel soms wat meer uit te 

stellen. De combinatie van theorie en praktijk was heel fijn. 
Door het vele oefenen met rollenspellen werd soms pijnlijk 
duidelijk hoe snel we ons oordeel klaar hebben en de  
oplossing voor een vraagstuk al denken te weten. Als burge-
meester wil ik graag slim, ijverig en standvastig zijn, maar uit 
deze training heb ik geleerd dat ik soms ook best dom, lui en 
dakloos mag zijn.’ 

Robbert Jan van Duijn (burgemeester Nieuwkoop)

MEDIATIONOPLEIDING
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De opleidingen die het NGB aanbiedt worden 
vergoed uit het Professionaliseringsfonds. 
Helaas is de rijksbijdrage aan dit fonds de afge-
lopen 10 jaar niet meegegroeid met de inflatie. 
Het NGB heeft daarom moeten besluiten om, 
vanwege het gebrek aan financiële ruimte hier-
voor, niet alle topprogramma’s meer jaarlijks 
aan te bieden, maar deze te laten rouleren. 
Dat houdt helaas in dat mediationskills voor 
burgemeester in 2024 niet aangeboden wordt. 
De verwachting is echter dat het daarna weer 
in het vaste aanbod opgenomen wordt. Wilt u 
niet wachten? The Lime Tree biedt het hele jaar 
door op verschillende locaties mediationoplei-
dingen aan, zie www.thelimetree.nl  ■

Pien Hoogenboom – Statema
Voor vragen of opmerkingen over mediation,  
mediationopleiding of masterclass kunt u met mij  
contact opnemen via: p.hoogenboom@thelimetree.nl

Kopje koffie bij de burgemeester
‘Als burgemeester word je regelmatig ge-
vraagd te bemiddelen of raak je betrokken 
bij langlopende, slepende dossiers waar 

geen einde aan lijkt te komen. Partijen gra-
ven zich steeds dieper in hun loopgraven en dan 

mag jij als burgemeester ineens voor de oplossing zorgen. 
Na een paar van dit soort kwesties wilde ik toch meer inhoud 
geven aan dat wat ik noem de befaamde ‘kopjes koffie of 
thee bij de burgemeester’ en meer theoretische onderbou-
wing voor wat ik deed.
Eerlijk gezegd was het even wennen voor een burgemeester 
met een opvatting die nu vooral gemaand werd te luisteren, 
te herformuleren, samen te vatten en het gesprek aan de 
twee partijen te laten. De mediator gaat niet over de inhoud 
maar over het te voeren gesprek, leerde ik al snel. Jezelf 
bewust worden van je eigen rol maar vooral hoe je leert om 
de andere partijen met elkaar in contact te brengen of ze te 
laten spreken met elkaar.’ 

Gilbert Isabella (burgemeester Houten)

Dat wat op de bodem ligt,  
komt vanzelf boven
‘De mediationtraining vond ik erg inspire-
rend. Het is een mooie mix tussen theorie 

en praktijk. Door de vele oefeningen train je 
vaardigheden als het goed leren luisteren, de 

juiste, open vragen stellen en het uitstellen van je oordeel. 
De tip die ik meekreeg; 'dat wat op de bodem ligt, komt van-
zelf boven' helpt mij in mijn dagelijks werk om mijn oordeel 
uit te stellen en wat vaker ‘op mijn handen te gaan zitten’ en 
het daar te laten waar het hoort.’ 

Nelly Kalfs (burgmeester Lingewaard)

MEDIATIONOPLEIDING
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STEMMEN

EEN STAPJE DICHTERBIJ:  
INCLUSIEF STEMMEN
Een inclusieve samenleving hoort geen punt te zijn op een politieke agenda, maar een 
vanzelfsprekendheid en erkenning van het recht van elk individu om ongeacht sekse, 
geaardheid, culturele of etnische achtergrond, leer – werkniveau, lichamelijke of psychische 
beperkingen onderdeel te zijn van de samenleving met een gevoel van gelijkheid, respect 
en vertrouwen. Kortom: elk individu heeft het recht om maximaal zijn/haar leven vorm 
te geven. In het VN-Verdrag Handicap is bevestigd dat iedereen in Nederland dezelfde 
mensenrechten heeft. Het recht om te stemmen is ook zo’n mensenrecht.

Afgelopen jaren hebben Dominieke Bos, 
voorzitter van de Werkgroep Toeganke-
lijkheid Heemstede, en ik ons samen 
ingezet om op bescheiden schaal bij te 
dragen aan een inclusievere samenle-
ving, waarin mensen met een visuele 
beperking zo zelfstandig mogelijk invul-
ling kunnen geven aan dit belangrijke 
democratische recht, het stemrecht. 
In Nederland wonen naar schatting 
380-400.000 mensen met een visuele 
beperking. De verwachting is dat getal 
de komende jaren zal stijgen door ver-
grijzing en diabetes. 
Uit onderzoek uit 2021 van Kennis 
Over Zien – het kennisprogramma van 
diverse organisaties die zich met visuele 
beperkingen bezighouden – bleek dat 
40 procent van de blinden en slecht-
zienden vindt dat de verkiezingen nog 
altijd te slecht toegankelijk zijn. Mensen 
met een visuele beperking ervaren het 
zelfstandig stemmen bij verkiezingen als 
een belangrijke invulling van hun gelijk-
waardige positie in onze samenleving. 
De Kieswet schrijft voor dat alle stem-
lokalen zo zijn gelegen en ingericht dat 
kiezers met lichamelijke beperkingen 
zoveel mogelijk hun stem zelfstandig 
kunnen uitbrengen. Die toegankelijk-
heid is onder andere verbeterd door 
het aanbrengen van belijning in de 
stembureaus, training van leden van 
het stembureau en de introductie van 
een stemmal, de soundbox en loepen. 
Slechts 82 gemeenten faciliteerden hun 
kiezers met deze hulpmiddelen, deels 
omdat de kosten niet werden vergoed 

via het gemeentefonds.
Dat was voor ons aanleiding op om het 
VNG congres in juni 2022 een motie 
in te dienen om BZK op te roepen om 
het (ook financieel) mogelijk te ma-
ken dat elke gemeente een stemmal 
beschikbaar kan stellen aan kiezers 
die dat nodig hebben. Die motie werd 
(bijna) unaniem aangenomen. Wat een 
stemmal betekent voor iemand met 
een visuele beperking heb ik van nabij 
meegemaakt toen ik getuige was van 
wat het met Dominieke deed om met 
een stemmal zelfstandig haar stem uit 
te brengen bij de gemeenteraadsverkie-
zingen van 2022.

Ook de andere maatregelen zijn belang-
rijk: de soundbox, de wijze van bejege-
ning, de inrichting met strepen. Want 
mensen met een visuele beperking 
moeten zich onmiddellijk bij binnen-
komst in het stembureau veilig voelen, 
zodanig veilig ddat ze het vertrouwen 

hebben dat 
degenen 

die het stemproces begeleiden zorg-
vuldig omgaan met hun privacy en het 
stemgeheim. De stappen die Dominieke 
en ik hebben gezet, hebben het zelf-
standig stemmen voor mensen met een 
visuele beperking dichterbij gebracht. 
We blijven ons ervoor inzetten. 

Ook andere groepen in de samenle-
ving hebben recht op dat gevoel van 
inclusiviteit. Bijvoorbeeld mensen met 
een verstandelijke beperking. Daarvoor 
is Steffie in het leven geroepen: Steffie 
maakt de wereld eenvoudiger en legt 
moeilijke dingen makkelijk uit. Of het 
initiatief van Stichting Prokkel, die het 
voor deze bijzondere groep inwoners 
mogelijk maakt om actief te zijn op een 
stembureau.
Met deze en andere kleine stapjes 
maken we onze samenleving telkens 
een stukje inclusiever. Want in de Ne-
derlandse samenleving hoort iedereen 
er bij.  ■

Astrid Nienhuis en Dominieke Bos
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E-learning OOV burgemeesters-
bevoegdheden en Integriteit 
Op de website van het NGB hebben wij een 
E-learning, gericht op verscheidene burgemees-
tersbevoegdheden binnen het veiligheidsdo-
mein. In korte filmpjes over bijvoorbeeld het 
toepassen van noodbevoegdheden, demonstra-
ties, het sluiten van een woning op grond van de 
Opiumwet, de wet aanpak woonoverlast en tal 
van andere onderwerpen, leggen we u uit hoe te 

handelen en krijgt u best practices aangereikt. Verschillende burgemeesters en 
diverse partners die u in de praktijk tegenkomt hebben deelgenomen aan de tot-
standkoming van deze E-learning. U vindt de E-learning, na ingelogd te hebben 
met uw persoonlijke account, onder “professionalisering”. 

Daarnaast is er een E-learning Integriteit met tips en trucs over zowel de preven-
tieve, beleidsmatige kant van integriteit als over situaties waarin er daadwerke-
lijk een melding van een mogelijke integriteitsschending is.  

24/7 Ondersteuning bij vragen 
over OOV en andere vraagstukken 
Wist u dat u dat u als burgemeester én 
locoburgemeester dag en nacht terecht 
kan bij Joost Keemink-Haane, de be-
stuurlijk adviseur veiligheid & crisisbe-
heersing van het NGB, voor onder an-
dere advies over OOV-bevoegdheden, 
een second opinion en ondersteuning 
bij OOV-casuïstiek. Desgewenst komt 
hij ook ter plaatse, bijvoorbeeld om aan 
te sluiten bij de gezagsdriehoek of om 
lessen van ervaren collega's direct en 
persoonlijk te delen. Joost is voor deze 
ondersteuning bereikbaar via telefoon-
nummer 06-29401416.

Voor alle overige vragen waar u in de 
uitoefening van uw ambt tegenaan 
loopt (bijvoorbeeld over uw rechts-
positie, integriteit, bestuurlijk-juridi-
sche vraagstukken of namen voor 
begeleiders van een heidag met uw 
college etc) kunt u contact opnemen 
met Hilde Westera, directeur NGB op 
06-12710044 

Geestelijke verzorging bij  
ernstige incidenten

Bij een familiedrama of een dodelijk 
ongeluk hebben burgemeesters soms een 
intensieve rol. Dit soort incidenten kunnen 
een behoorlijke impact hebben op u als 
persoon. Daarom biedt het NGB, aan bur-
gemeesters die in hun gemeente een ernstig 
incident hebben behandeld, gesprekken aan 
met een geestelijk verzorger. Het is bewezen 
dat deze vorm van nazorg effectief is bij de 
verwerking van wat u heeft meegemaakt. 
U kunt deze service aanvragen via Joost 
Keemink - Haane (06-29401416).

Ondersteuningsteam bij intimidatie, 
bedreiging, agressie en geweld
Het Ondersteuningsteam Weerbaar Bestuur biedt steun 
en advies aan o.a. burgemeesters die te maken hebben 
met een incident van bedreiging of intimidatie. Ook 
biedt het Ondersteuningsteam de mogelijkheid om een 
(kosteloos) avondvullend programma voor uw raad en 

college over dit thema te organiseren. 
Voor steun en advies kunt u contact 
opnemen met 070-373 8314. 

Vertrouwenscollega's
Heeft u als burgemeester een persoon-
lijke kwestie die u graag op vertrou-
welijke basis wilt spiegelen? Twijfelt u 
bijvoorbeeld over de vraag of u voor 
uw herbenoeming wilt gaan, of heeft u 
een moeizame relatie met uw ge-
meentesecretaris? Dan heeft het NGB 
ook een aantal vertrouwenscollega's, 
veelal oud-burgemeesters, die op korte 
termijn beschikbaar zijn en bij u langs 
kunnen komen. U kunt hiervoor contact 
opnemen met de directeur van het 
NGB, Hilde Westera (06-12710044).

WEETJES 



 BURGEMEESTER  106 | ngb   71

COLUMN 

Op 2 november jl. presenteerde de Adviescommissie Versterken weerbaarheid 
democratische rechtsorde haar advies ‘Koester de Democratie’. Commissievoor-
zitter en collega Marcouch maakte aan de hand van een aantal heel indringende 
verhalen duidelijk dat de overheid nogal eens faalt. Een boer die extensief en met 
veel inzet voor behoud en versterking van natuur werkt, wordt als piekbelaster 
aangemerkt. Hij heeft geen idee wat hij moet doen om zijn bedrijf de komende 
jaren te laten draaien. Een moeder met een gehandicapte zoon verdwaalt in de re-
gelingen en voorzieningen. Zij krijgen uiteindelijk altijd te laat de broodnodige hulp. 
Deze mensen ervaren dat de overheid er voor hen niet is. Dat ze niet mee kunnen 
doen op de manier die ze zo graag zouden willen. Daarmee wordt de overheid een 
vijand in plaats van een bondgenoot. Dat kan leiden tot een bedreiging van onze 
rechtsstaat en de weerbaarheid van onze democratie aantasten.

‘Koester de democratie’ is daarmee een oproep, ook aan ons als burgemeesters, 
om oog te hebben voor mensen die niet meer meedoen omdat wij hun verhalen 
niet horen en er onvoldoende voor alle inwoners zijn. Ook dit is inclusief en divers 
zijn. Juist gemeenten kunnen als overheid die het dichtst bij is nog beter borgen 
dat we door een laagdrempelige aanwezigheid in dorpen en wijken echt luisteren 
naar onze inwoners. Dat we door creatieve vormen van participatie een betere 
representatie van alle inwoners krijgen. Daarmee wordt onze democratie lokaal in-
clusiever en weerbaarder. Geen makkelijke opgave. Zeker niet omdat we dagelijks 
ervaren hoeveel er al op het bord van raden en colleges ligt. Wel een belangrijke 
opdracht om mee aan de slag te zijn. Van harte aanbevolen dus!

In dit nummer van ons blad wordt via veel verschillende invalshoeken aandacht 
besteed aan het thema diversiteit en inclusie. Veel dank aan onze ‘gast-hoofdre-
dacteur’ Otwin van Dijk. Hij heeft deze editie, deels ook op basis van zijn eigen 
ervaringen, mee vorm gegeven. Ik denk dat veel mensen het belangrijk vinden dat 
ook binnen de beroepsgroep van burgemeesters zichtbaar is dat dit ambt door 
een heel diverse groep van mensen ingevuld kan worden. Of onze collega’s dat 
ook zo ervaren weet ik niet. Sommigen worden, misschien zelfs wel zonder dat ze 
dat zelf graag willen, gezien als ambassadeurs van diversiteit en inclusie. 

Ondertussen nadert het einde van dit jaar. Natuurlijk zijn we daarbij aan het werk 
om de jaarwisseling feestelijk en veilig te laten verlopen. Toch hoop ik ook dat 
de druk er een beetje af gaat en we tijd hebben voor ontspanning, bezinning en 
goede voornemens. Fijn dat veel collega’s zich alweer hebben gemeld voor ons 
aanbod van trainingen en opleidingen in het komende jaar. Ik wens ons mooie 
ontmoetingen in dat nieuwe jaar!
 

Liesbeth Spies | Voorzitter Nederlands Genootschap van Burgemeesters

‘Heb oog voor  
de mensen die 

niet mee kunnen  
doen. Ook dat  

is diversiteit  
en inclusie’

Koester 
de democratie 



72   BURGEMEESTER  106 | ngb   

De burgemeestersconferenties ("Lochemconferenties") 
vinden jaarlijks in het begin van het jaar plaats in de vorm 
van zes conferenties van elk drie dagen voor steeds een 
groep van 40 burgemeesters. De conferenties hebben een 
informatief en informeel karakter. Naast het opdoen van 
kennis is er veel ruimte voor het delen van ervaringen van 
collega's. Het programma start met een facultatief diner op 
de dinsdagavond. Het inhoudelijk programma start op de 
woensdagochtend en eindigt donderdagmiddag na de lunch. 
De data voor 2024 zijn: 

• 23 - 25 januari 2024

• 30 januari - 1 februari 2024

• 13 - 15 februari 2024

• 20 - 22 februari 2024

• 27 - 29 februari 2024

• 5 - 7 maart 2024

Thema van 2024; ‘Besturen in de tijd’
De wereld waarin we leven verandert snel en moet in bepaal-
de opzichten ook snel veranderen om leefbaar te blijven in 
de toekomst. De onzekerheden zijn voor velen groot. Niet al-
leen onzekerheden over de toekomst, maar ook het verleden 
lijkt soms op losse schroeven te staan.

De geschiedenis wordt deels herschreven of in ieder geval 
anders beschouwd. Grote vraagstukken zoals de klimaatver-
andering, het woningtekort en de instroom van asielzoekers 
en vluchtelingen drukken op bijna alles wat we doen. En dan 
hebben we het nog niet eens over de technische ontwikkelin-
gen als Artificiële Intelligentie (AI) die onze manier van wer-
ken en leven (gaan) beïnvloeden. Waar staan we nu precies 
en waar gaan we heen? Wat is het lange termijn toekomst-
beeld? En welke rol kunnen burgemeesters hierin vervullen? 
Kortom, hoe kunnen we tijdbewust besturen, in verbinding 
met het verleden, via het heden naar de toekomst? Interes-
sante sprekers zullen hun kennis en ervaringen met u delen 
en met u in gesprek gaan. 

Aanmelden
U kunt zich voor één van de zes conferenties aanmelden 
door in te loggen op uw NGB-account op www.burgemees-
ters.nl. U ziet direct voor welke conferentie nog plek is. Meer 
informatie hierover vindt u in de uitnodiging die u hiervoor 
heeft ontvangen. 

De conferenties zijn uitsluitend bestemd voor  
burgemeesters.

BURGEMEESTERS-
CONFERENTIES

2024


